
021-62801 مرکز گمشده و پیدا شده کشور
www.aniyab.ir

اقتصاد بار دیگر تحت تأثیر شیوع سویه جدید کرونا قرار گرفته و در این وضعیت با 
محتاط شدن سرمایه گذاران، قیمت نفت کاهش پیدا کرده و قیمت طلا در روند افزایشی 
قرار گرفته است.شیوع سویه جدید ویروس کرونا موسوم به امُیکرون بار دیگر اقتصاد را 
تحت تأثیر قرار داده و سرمایه گذاران را محتاط کرده است. در این وضعیت، قیمت جهانی 
نفت رو به افول گذاشته و در مقابل با افزایش تقاضای سرمایه گذاران برای طلا، قیمت این 

سرمایه امن افزایش پیدا کرده است.
بر اساس آخرین آمارها از معاملات بازارهای جهانی در پایان روز گذشته، قیمت هر 
بشکه نفت برنت با ۲,۶ درصد کاهش به ۷۱.۶ دلار برای هر بشکه رسیده درحالی که قیمت 
هر اونس طلا در بازارهای جهانی با ۰.۲ درصد افزایش از ۱۸۰۱ دلار نیز عبور کرده است.

شیوع ســویه جدید ویروس کرونا موسوم به امُیکرون قوی ترین عاملی است که بار 
دیگر اقتصاد را تحت تأثیر قرار داده و با محتاط کردن سرمایه گذاران، به سقوط قیمت 
نفت و رشد قیمت طلا دامن زده است. در این وضعیت، قیمت جهانی نفت رو به افول 
گذاشته و در مقابل با افزایش تقاضای سرمایه گذاران برای طلا، قیمت این سرمایه امن 

افزایش پیدا کرده است.

 شیب سقوط نفت تندتر شد
قیمت نفت در معاملات روز دوشــنبه بازار جهانی تحت تأثیر افزایش موارد ابتلا به 
واریانت امُیکرون در اروپا و آمریکا که نگرانی ســرمایه گذاران نســبت به احتمال اعمال 
محدودیت های جدید و آسیب دیدن تقاضا برای سوخت را برانگیخت، ریزش پیدا کرد.

بر اساس گزارش رویترز، بهای معاملات نفت برنت یک دلار و ۹۲ سنت معادل ۲.۶ 
درصد کاهش یافت و به ۷۱ دلار و ۶۰ سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست 
تگزاس اینترمدیت آمریکا دو دلار و ۹ سنت معادل سه درصد کاهش یافت و به ۶۸ دلار 

و ۷۷ سنت در هر بشکه رسید.
کلوین وانگ، تحلیلگر بازار شرکت سی ام سی مارکتس دراین باره گفت: به نظر می رسد 
فضای ضعیف بازار نفت در آسیای امروز همسو با ضعفی باشد که در معاملات شاخص 
اس اند پی ۵۰۰ و نزدک ۱۰۰ مشاهده شد. این به دلیل نگرانی ها از اعمال محدودیت ها 
روی فعالیت های اقتصادی به منظور مهار موج جدید شیوع واریانت امُیکرون در سراسر 

جهان است که ممکن است ریسک کندی تقاضا را افزایش دهد.
هلند روز یکشنبه به قرنطینه رفت و احتمال وضعیت محدودیت های کرونایی بیشتر 

در آستانه تعطیلات کریسمس و سال نو در کشورهای اروپایی متعدد دیده می شود.
مقامات بهداشتی آمریکا روز یکشنبه از شهروندان این کشور خواستند دوز واکسن 
تقویت کننده را دریافت کرده، ماسک بزنند و اگر در تعطیلات زمستانی به سفر می روند، 
مراقب باشــند زیرا واریانت امُیکرون در سراسر جهان شیوع پیدا کرده و در آمریکا نوع 

قالب خواهد شد.
دراین بین، شرکت های انرژی آمریکایی هفته گذشته برای دومین هفته متوالی به شمار 
دکل های حفاری نفت و گاز طبیعی اضافه کردند. شرکت خدمات انرژی بیکرهیوز روز 
جمعه اعلام کرد شمار دکل های حفاری نفت و گاز طبیعی که معیاری برای سنجش تولید 
آینده است، در هفته منتهی به ۱۷ دسامبر، سه حلقه افزایش یافت و به ۵۷۹ حلقه رسید.

بااین حال انتظار می رود صادرات نفت روسیه کمتر شود. برنامه صادرات سه ماهه روسیه 
نشان می دهد صادرات و ترانزیت نفت از روسیه در سه ماه نخست سال ۲۰۲۲ حدود ۵۶.۰۵ 

میلیون تن در مقایسه با ۵۸.۳ میلیون تن در سه ماهه چهارم سال ۲۰۲۱ خواهد بود.
صادرات دیزل چین در نوامبر ۶۹ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش 
یافت زیرا پالایشگاه های چینی عرضه داخلی را در اولویت قرار دادند تا کمبود سوخت 

برطرف شود.

 صعود طلا در بازار جهانی ادامه دارد
قیمت طلا در معاملات روز دوشــنبه بازار جهانی به دلیل نگرانی ها نسبت به شیوع 

سریع واریانت امُیکرون که تقاضا برای خرید دارایی امن را تقویت کرد، افزایش یافت.
بــه نقل از رویترز، هر اونس طلا برای تحویل فوری با ۰.۲ درصد افزایش، به ۱۸۰۱ 
دلار و ۲۱ ســنت رسید. در بازار معاملات آتی آمریکا، هر اونس طلا ۰.۲ درصد کاهش 
یافت و به ۱۸۰۲ دلار رسید. طلا روز جمعه به بالاترین قیمت از ۲۶ نوامبر صعود کرده 

و بیش از یک درصد رشد هفتگی به ثبت رسانده بود.
به گفته اســتفن اینس، از شرکای شــرکت مدیریت دارایی SPI، دلایل زیادی برای 
نگهداری طلا وجود دارد زیرا نرخ های بهره واقعی حتی اگر بانک مرکزی آمریکا نرخ های 
بهره را افزایش دهد، همچنان در ســطح تاریخی پایینی خواهند بود. بازار اوراق قرضه 
هم ازنظر نرخ های واقعی، بی تحرک مانده است. شیوع امُیکرون ممکن است باعث شود 

بانک های مرکزی در سال ۲۰۲۲ موضع سیاست پولی تسهیلی را حفظ کنند.
وی افزود: مسائل در واشنگتن در خصوص لایحه سرمایه گذاری داخلی و ریسک اوکراین 

هم تقاضا برای خرید طلا به عنوان دارایی امن را تقویت کرده است.
بازارهای سهام آسیایی در معاملات روز دوشنبه عقب نشینی کردند زیرا افزایش موارد 
ابتلا به امُیکرون باعث تشدید محدودیت های کرونایی در اروپا شده و ممکن است اقتصاد 

جهانی را در ابتدای سال نوی میلادی از مسیر رشد منحرف کند.
بانک مرکزی آمریکا هفته گذشته اعلام کرد با نزدیک شدن اقتصاد به اشتغال کامل و 
تلاش برای مقابله با افزایش تورم، زمینه سه دور افزایش نرخ های بهره به میزان یک چهارم 
درصد را تا پایان سال ۲۰۲۲ فراهم می کند. تعدیل تدابیر محرک مالی و افزایش نرخ های 
بهره، بازده اوراق قرضه دولتی را بالا برده و هزینه نگهداری طلا را افزایش می دهد و در 

نتیجه جذابیت سرمایه گذاری در این فلز ارزشمند را کمتر می کند.
دراین بین، شاخص دلار آمریکا نزدیک به بالاترین رکورد سه هفته اخیر که در معاملات 
جمعه به آن صعود کرده بود، ماند و طلا را برای خریداران غیرآمریکایی گران تر ساخت. دلار 
از احتمال وضع محدودیت هایی کرونایی بیشتر در آستانه ایام تعطیلات سال نوی میلادی 
و کریسمس در کشورهای اروپایی متعدد، سود برده و ارزش این ارز تقویت شده است.

بر اســاس گزارش رویترز، بازده اوراق خزانه ۱۰ ســاله آمریکا کاهش یافت و هزینه 
نگهداری طلا را کمتر کرد.در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس نقره برای تحویل فوری 
با ۰.۱ درصد کاهش، به ۲۲ دلار و ۳۳ سنت رسید. هر اونس پلاتین برای تحویل فوری 
با ۰.۶ درصد کاهش، به ۹۲۵ دلار و هفت ســنت رسید. هر اونس پالادیم برای تحویل 

فوری با ۴.۹ درصد کاهش، به ۱۶۹۵ دلار و ۱۲ سنت رسید.

رییس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و کویت گفت: متاسفانه کویت مدتی است 
که بــه تجار ما ویزا نمی دهد و  برای تجار جدید امکان کار کردن در این کشــور 
فراهم نیست.رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و کویت اظهار داشت: کویتی ها 
متاسفانه مدتی است که به تجار ما ویزا نمی دهند و امکان برای تجار جدید برای 
کار کردن در این کشور فراهم نیست. اگر کسی هم با کویت کار می کند کسانی 
هستند که از قبل آنجا بوده اند.هانی فیصلی در مورد آخرین وضعیت تجاری ایران 
و کویت اظهار کرد: تجارت ما با کویت نسبت به سابق بسیار کم شده است، یکی 
از علل این موضوع مسئله شــیوع کرونا است. موضوع مورد اهمیت دیگر در این 
مسئله عدم امکان ورود تجار جدید به بازار کویت است. کویتی ها متاسفانه مدتی 
است که به تجار جدید ما ویزا نمی دهند و امکان برای تجار جدید برای کار کردن 
در این کشور فراهم نیست. اگر کســی هم با کویت کار می کند کسانی هستند 
که از قبل آنجا بوده اند.وی افزود: شرایط کویت نسبت به دیگر کشورهای حوزه 
خلیج فارس بسیار متفاوت است؛ در دیگر کشورها از جمله امارات، قطر یا عمان 
به راحتی می توان برای سیاحت، گردش یا تجارت ویزا گرفت. اما در مورد کویت 
گرفتن ویزا کمی سخت اســت. ما در این رابطه وزارت امور خارجه و همچنین 
سفارتخانه مکاتبات زیادی انجام دادیم اما هنوز گشایشی صورت نگرفته است. 
ولی مکاتبه ای با کویت نشده البته مکاتباتی با اتاق بازرگانی این کشور داشتیم 
که هنوز جواب درستی به ما ندادندیک شــرکتی که عضو اتاق بازرگانی ایران و 
کویت هم هست، خط کشتیرانی را راه اندازی کرد که از خرمشهر به کویت می رود 
و کانتینرهای یخچالی هم جابجا می کند، بسیاری از بارهای که فاسدشدنی است 
و نیاز به یخچال دارد از طریق همین شــرکت بارگیری شده و به کویت می رود. 

هفته ای دو بار رفت و آمد در این خط انجام می شود.

رکورد خرید خانه در 
ترکیه توسط اتباع خارجی
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در بازارهای جهانی چه خبر است؟

سقوط طلا و صعود نفت زیر سایه امُیکرونسقوط طلا و صعود نفت زیر سایه امُیکرون

تصویربرداری فصــل دوم »نجلا« بــه کارگردانی خیرالله 
تقیانی پور و تهیه کنندگی سعید سعدی در حالی ادامه دارد 
که آن ماری سلامه از جمله بازیگرانی است که در این فصل 
به این پروژه اضافه شده اســت.فصل دوم »نجلا« که در ۳۰ 
قسمت تولید خواهد شــد، به بازگشت کاراکتر های قصه از 
کربلا و حوادثی که در این مســیر برایشــان رقم می خورد 
می پردازد.آن ماری ســلامه، بازیگر اهل لبنان، پیش از این 

با سریال »حوالی پاییز« در ایران به شهرت رسیده است.
حسام منظور، محیا دهقانی، ملیکا شریفی نیا، محسن مرادی، 
امیر دهلکی، سامان خلیلیان و )با هنرمندی( هدایت هاشمی، 
سیدمهرداد ضیایی و آزیتا حاجیان بازیگرانی هستند که در 

فصل جدید این سریال به ایفای نقش می پردازند.

بعد از تصمیم وزارت ارشــاد برای تعویق اکران فیلم »چپ 
راست« تا زمان اعمال اصلاحات منوچهر محمدی تهیه کننده 
این فیلم با انتشــار نامه ایی به تندی از وزیر ارشــاد انتقاد 
کرد در متن این نامه که در خبرگزاری ایســنا منتشر شده 
آمده:»جناب آقای دکتر اسماعیلی، من منوچهر محمدی ، با 
کارنامه ای مشخص در سینمای ایران ، اعلام می کنم علیرغم 
داشــتن پروانه نمایش معتبر برای فیلم سینمایی" چپ ، 
راست " از وزارتخانه تحت امر شــما ، دو هفته است که جز 
دروغ و جعلیات برای جلوگیری از نمایش این فیلم ، چیزی 
ندیده ام  وگواهان معتبری برای تصدیق این مدعا وجود دارد.

من و همکارانم با این شــیوه مدیریت جــز روزهای تلخ و 
اندوهبار برای ســینمای ایران تصور نمی کنیم.شما شأن 
وزارت فرهنگ و ارشــاد را از ترس و زبونی ، به قدری خوار و 
خفیف کرده اید که با آب هفت دریا پاک شدنی نیست.حجت 
درباره ناتوانی مدیریت شما بر من تمام شد.من از هزینه دادن 
باکی ندارم. امیدوارم شما هم که باب زبان داغ و درفش با اهل 

فرهنگ گشوده اید ، آماده هزینه دادن باشید.«

آن ماری سلامه بازیگر فصل 
دوم سریال »نجلا« شد

آماده هزینه دادن باشید!

 چرا کویت به تجار ایرانی ویزا نمی دهد؟

سعید اشتیاقی
 عضو اتاق بازرگانی ایران و چین

چند نکته در باب بودجه ۱۴۰۱

در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۱ که به مجلس ارائه شــد، در تبصره ها خبری از 
پرداخت ارز ترجیحی نیست و به نظر می رسد دولت برنامه خود برای حذف ارز 

۴۲۰۰ تومانی را در سال آینده اجرایی خواهد کرد.
در بودجه ۱۴۰۱ تبصره ای برای پرداخت ارز ترجیحی دیده نشده است که به نظر 
می آید این عدم پرداخت ارز ترجیحی باعث افزایش قیمت کالاهای اساســی 
خواهد شد؛ در صورتی که دولت جایگزینی مناســب برای عدم پرداخت ارز را 
در بودجه ندیده باشد. گویا قرار است هزینه گمرکی کالاهای اساسی که شامل 
۴ درصد حقوق گمرکی می شــد، به یک درصد تبدیل شود. به نظر می آید این 
کاهش حقوق گمرکی کافی نباشد و دولت باید یارانه های دیگری را ارائه دهد تا 
جلوی افزایش قیمت کالاهای اساسی و فشار اقتصادی به اقشار ضعیف جامعه 

را بگیرد.
بودجه ۱۴۰۱ بر مبنای فروش نفت به قیمت هر بشکه ۶۰ دلار بسته شده است 
و به نظر می آید که دولت به مذاکرات ۵+۱ خوشبین میباشد. گویا دولت بودجه 
را به فروش نفت گره زده اســت و برای فروش یک میلیون و ۲۰۰ هزار بشــکه 
برنامه ای ویژه دارد.اما بخش عمــده نگرانی مردم و فعالان بخش خصوصی، از 
افزایش درآمدهای مالیاتی است که نسبت به سال ۱۴۰۰ افزایش ۶۲ درصدی 
داشــته اســت. حال باید دید دولت در ذهن خود چه می پروراند و چه رشــد 
اقتصــادی ای را برای بخش خصوصی در نظر گرفته اســت که افزایش مالیات 
۱.۷ درصد در بودجه دیده شــده است. شاید این افزایش مالیات موجب حذف 
برخی از فعالان اقتصادی از چرخه رقابت شــود و این افزایش شدید مالیات با 
شعار سال جاری مغایرت دارد.در لایحه بودجه ۱۴۰۱ برای اولین بار خودروهای 
بالای یک میلیارد تومان و منازل مسکونی و ویلاهای بالای ۱۰ میلیارد تومان 
مشمول مالیات بر دارایی می شــود که به صورت سالانه اخذ خواهد شد. نکته 
قابل تامل در این بخش این است که واحدهای اداری و تجاری شامل این مالیات 
نمی شود که نوعی حمایت از کسب وکارها و کارآفرینی محسوب می شود. حال 
باید دید این نوع کسب درآمد که برای اولین بار در بودجه کشور دیده شده است، 
به چه صورتی عملیاتی می شود و آیا قابلیت اجرایی شدن آن را سازمان برنامه 
و بودجه به طور کامل بررسی کرده اســت و راه های فرار مالیاتی که باعث عدم 
حصول درآمدهای مالیاتی می شود را در نظر گرفته است. یا اینکه دولت پس از 
گذشت زمان و عدم کسب درآمدهای ناشــی از مالیات، فروش کالا و خدمات 
درآمدهای حاصل از جرایم و خســارات و درآمدهای حاصل از مالکیت دولت 
به سراغ استقراض از بانک مرکزی رفته و موجب افزایش حجم نقدینگی شده 
و یکی دیگر از آثار زیانبار آن بر هم خوردن تعادل در بازارهای موازی اعم از سکه، 
طلا، و ارز و خودرو اســت. به قولی استقراض از بانک مرکزی مثل دست کردن 
دولت در جیب مردم میباشــد.نکته دیگر درباره عوارض خروج که در روزهای 
اخیر خیلی سروصدا به راه انداخته باید باید توضیح داد که درآمد دولت از محل 
عوارض خروج از کشور نســبت به سال های قبل از شیوع کرونا تفاوت چندانی 
نکرده اســت. در بودجه ۱۴۰۱ میزان عوارض خروج از کشــور ۱۵۰۰ میلیارد 
تومان در نظر گرفته شده است که این مبلغ ۱۱۰ میلیارد تومان کمتر از عوارض 
۹۹ و ۱۰۰ میلیارد تومان بیشــتر از عوارض ۹۸ به عبارتی عوارض سال ۱۴۰۱ 
در محدوده سال های قبل از شیوع کرونا تعیین نشده است.در نهایت باید دید 
مجلس بودجه ای را که دولت به آن ارائه کرده اســت را تصویب می کند یا خیر 
بودجه ای که کاملا انقباضی اســت و با شعار جهش  و رشد اقتصادی که مدنظر 
دولت اســت، در تضاد خواهد بود. به نظر می آید سال سخت پیش روی مردم و 
فعالان اقتصادی باشد؛ سالی که هنوز کرونا بر روی آن سایه انداخته و آثار منفی 

این بیماری تا سال ها بر اقتصاد جهان و کشور باقی است.
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سعیده محمد  -   ایده روز | در دومین 
سال از دوره خشک سالی اخیر، باوجود بهبود 
نســبی بارندگی ها، همچنــان وضعیت آبی 
سدهای کشور نامســاعد است و ذخایر آنها 
33 درصد کمتر از مدت مشــابه ســال قبل 

شده است.
فعالیت ســامانه بارشی از روز جمعه )۲۶ 
آذرمــاه( در کشــورمان آغاز شــده و طبق 
پیش بینی موسسه تحقیقات آب، بیشترین 
میــزان بارش در حوضه هــای آبریز غربی و 
جنــوب غرب رخ خواهد داد؛ اما تاکنون این 
بارش هــا اثر چندان مطلوبی بر حجم ذخایر 
سدها نداشته است، به گونه ای که حجم آب 
ســدهای کشور نسبت به پارسال 33 درصد 

کاهش را نشان می دهد.
همچنین موسسه تحقیقات آب وزارت نیرو 
پیش بینی کرد که حوضه های آبریز دریاچه 
ارومیه، زهره- جراحی و حوضه های جنوبی، 
کارون بزرگ و کرخه از بامداد امروز به مدت 
۸۴ ســاعت و به میــزان تقریبی )تجمعی 
حداکثــر نقطه ای( ۲۵۰ تــا 3۰۰ میلی متر 

بارش خواهند داشــت و در پی آن احتمال 
وقوع سیل وجود دارد.

بااین حال گزارش تــازه دفتر اطلاعات و 

داده های آب کشــور نشان می دهد با سپری 
شــدن ۸۴ روز از ســال آبی ۱۴۰۰-۱۴۰۱، 
)ابتدای مهرماه تا ۲۴ آذرماه( مجموع حجم 

ذخایر آب در مخازن سدهای کشور به حدود 
۱۷ میلیارد و ۴۸ میلیون مترمکعب رسیده 
که نســبت به مدت مشابه سال آبی گذشته 

بیانگر 33 درصد کاهش است.
فیروز قاسم زاده، مدیرکل دفتر اطلاعات و 
داده های آب کشور دراین باره گفت: بررسی 
وضعیت سدهای کشور نشان می دهد میزان 
حجم ورودی به سدهای کشور در این مدت 
معادل ســه میلیارد و ۶۸ میلیون مترمکعب 
بوده که کاهشی معادل ۴۴ درصد نسبت به 
مدت مشابه سال آبی گذشته را نشان می دهد.

وی خاطرنشان کرد: در شرایط کنونی، از 
مجموع ظرفیت مخازن سدهای مهم کشور 
به میزان حــدود ۵۰.۵ میلیارد مترمکعب، 
حدود 3۵ درصد آب ذخیره شده وجود دارد.

مدیرکل دفتر اطلاعــات و داده های آب 
کشــور ادامه داد: میزان پرشــدگی سدهای 
مهمی چــون زاینده رود، شــمیل و نیان و 
ســفیدرود در شرایط فعلی حدود ۱3 تا ۲۰ 

درصد است.
قاسم زاده افزود: در استان های خوزستان و 
تهران نیز میزان پرشدگی متوسط مخازن در 
سال آبی جاری به ترتیب حدود 3۸ درصد و 

۱۹ درصد است.

ذخایر آبی سدها ۳۳ درصدی کمتر از سال قبل است

داده های روز سه شــنبه گذشته نشان می دهد که فروش خانه های ترکیه 
به خارجی ها در ماه نوامبر تقریباً ۵۰ درصد افزایش یافته است و رکورد تازه 
ای را به ثبت رســانده اســت و میلیاردها دلار ارز خارجی برای این کشور به 
ارمغان آورده است وکاهش لیر باعث شده است که خریدها بسیار ارزان تر شود.

 آمار و ارقام حاکی از آن اســت که در پس زمینه بیش از ۲۰ درصد تورم 
سالانه، بازار ملک در ماه نوامبر به طور کلی پررونق بوده است و فروش کلی 
۵۹ درصد نسبت به سال قبل افزایش یافته است و به ۱۷۸ هزار و ۸۱۴ ملک 

رسیده است.
مکبوله یونل مایا، مدیر کل ارزیابی املاک و مستغلات TSKB، گفت: مردم 
مســکن را ابزاری برای دفاع در برابر تورم می دانند که این عامل در افزایش 

شدید فروش در ماه نوامبر مؤثر بوده است.
نرخ برابری لیر پس از کاهش دوباره نرخ بهره توسط بانک مرکزی به ۱۵.۶۸۹ 
رسید. ارزش دلار در برابر لیر در سال جاری بیش از دو برابر شده است و اقتصاد 

بازارهای نوظهور بزرگ ترکیه را متزلزل کرده است.
آلتان الماس، رئیس یکی از توسعه دهندگان و سرمایه گذاران مسکن ترکیه 

گفت که جریان ارز خارجی ناشی از فروش خانه در ۱۱ ماه منتهی به نوامبر 
به ۸.۵ میلیارد دلار رسیده است که فراتر از پیش بینی آن است.

وی در ادامه گفت: »ما می توانیم تا پایان ســال فروش را به ۱۰ میلیارد 
دلار برسانیم که بزرگترین حمایت از برنامه جدید اقتصادی در دوره پیش رو 

از فروش ملک به خارجی ها خواهد بود.«
رئیس جمهور رجب طیب اردوغان از کاهش شدید نرخ بهره برای حمایت 
از برنامه جدید خود که بر صادرات و اعتبار تاکید دارد با وجود افزایش تورم و 

انتقاد گسترده اقتصاددانان و قانونگذاران مخالف، تاکید کرده است.
۷,3۶3 خانه فروخته شده به خارجی ها در نوامبر، بالاترین سطح ماهانه 
از زمان شروع سری داده ها در سال ۲۰۱3 است؛ با اختلاف بیشترین تعداد 

خریداران خارجی، شهروندان ایرانی و پس از آن عراقی ها و روس ها بودند.
فروش املاک به خارجی ها در طول ســال قوی بوده است و در ۱۱ ماهه 
اول 3۹.۴ درصد افزایش داشــته است و کل فروش مسکن در دوره ۱۱ ماهه 

در مقایسه با سال قبل در واقع ۹.۲ درصد کاهش داشته است.
محبوب ترین مکان برای فروش خانه به خارجی ها اســتانبول با فروش 
۲۹۲۲ واحد مسکن بوده است و پس از آن استراحتگاه جنوبی آنتالیا و آنکارا 

قرار داشته اند.
این داده ها همچنین نشــان می دهد که فروش وام مسکن نوامبر با ۶۱ 

درصد افزایش نسبت به سال قبل به 3۹3۶۶ واحد رسیده است.
سال گذشته، فروش به دلیل وام های ارزان دوران همه گیری از بانک های 
دولتی افزایش یافت و توسعه دهندگان املاک را بر آن داشت تا کمپین هایی 

را برای خریداران راه اندازی کنند.

مدیرکل راه و شهرســازی استان تهران تاکید کرد که 
متقاضیان طرح نهضت ملی مســکن در شهر تهران صرفا 
مجاز به انتخاب شهرهای پرند، هشتگرد، ایوانکی، پاکدشت 
و رباط کریم هســتند و اگر شــهر خود را اشتباه انتخاب 
کرده اند آن را اصلاح کنند یا درخواســت خود را حذف و 

مجددا نام نویسی کنند.
در مرحله اول ثبت نام طرح جهش  تولید و تامین مسکن 
)نهضت ملی مسکن( امکان مشاهده بسیاری از شهرها برای 
ساکنان مراکز استان ها وجود دارد و در صورت انتخاب هریک 
از شهرهای غیرمرتبط نیز سامانه با خطا مواجه نمی شود. اما 
اگر متقاضیان بجز شهرهای مجاز، شهر دیگری را انتخاب 
کنند درخواست آنها در مرحله پایش و بررسی حذف خواهد 
شد.البته شنیده ها حاکی از آن است که برای ساکنان شهر 
تهران درخواست شده تا بجز پنج شهر مجاز پرند، هشتگرد، 
ایوانکی، پاکدشت و رباط کریم، امکان ثبت نام در برخی از 
شهرهای شرق تهران نیز فراهم شود که هنوز این موضوع 

محقق نشده و ممکن است اصلا محقق نشود.
بر این اســاس خلیــل محبت خواه ـ مدیــرکل راه و 
شهرســازی استان تهران ـ به ایســنا اعلام کرد که افراد 
ساکن در تهران می توانند صرفا برای شهرهای جدید پرند، 
هشتگرد، ایوانکی و همچنین پاکدشت و رباط کریم تقاضا 
بدهند. کسانی که شهر خود را اشتباه انتخاب کرده اند نسبت 

به اصلاح آن اقدام کنند یا اگر این امکان وجود نداشــت 
انصراف بدهند و دوباره ثبت نام کنند.

آورده دهک های اول تا ســوم 2۰ میلیون، سایر 
دهکها ۴۰ میلیون تومان

طبق اعلام وزارت راه و  شهرسازی در طرح نهضت ملی 
مسکن برای دهکهای اول تا سوم ۲۰ میلیون تومان آورده 

تعیین شده است. سایر دهکها ۴۰ میلیون تومان پرداخت 
خواهند کرد. قیمت واحدها نیز بر اســاس متراژ یا تعداد 

طبقات، متغیر است.
در حال حاضر سقف تسهیلات واحدهای نهضت ملی 
مســکن در شــهر تهران ۴۵۰ میلیون تومان و برای پنج 
شــهر مذکور 3۰۰ میلیون تومان است که پیشنهاد شده 
به شــهرهای اطراف  تهران نیز وام به ۴۵۰ میلیون تومان 

افزایش پیدا کند. تســهیلات برای شــهرهای بالای یک 
میلیون جمعیت ۴۰۰ میلیون تومان، مراکز استان ها 3۵۰ 
میلیون تومان، سایر شهرهای کشور 3۰۰ میلیون تومان و 
برای مســکن روستایی ۲۵۰ میلیون تومان در نظر گرفته 
شده است.اگر کســی در شهر تهران زمین داشته و قصد 
ساخت داشته باشد و همچنین از شروط پنج گانه نهضت 
ملی مسکن برخوردار باشد می تواند به ازای هر واحد ۴۵۰ 
میلیون تومان دریافت کند.بنابراین گزارش، از روز ۲۸ مهرماه 
ثبت نام اجرای قانون جهش تولید مسکن در سامانه جامع 
طرح های حمایتی مسکن به نشانی saman.mrud.ir در 3۱ 
استان آغاز شده که تا ۱۵ دی ماه ادامه دارد. متقاضیان پس 
از ورود بر روی گزینه »ثبت نام نهضت ملی مسکن« کلیک 
کنند. عدم استفاده از تسهیلات یارانه ای دولتی در بخش 
مسکن و سبز بودن فرم »ج«، فقدان مالکیت خصوصی و 
ســابقه حداقل پنج سال سکونت در شهر مورد تقاضا سه 
شرط اصلی خواهد بود. قبلا برای مردان شرط تأهل وجود 
داشت که اخیرا به مردان بالای ۱۸ سال به شرط تاهل در 
زمان تحویل واحد، اجازه ثبت نام داده شده است. خانم های 
مجرد بالای 3۵ سال نیز می توانند ثبت نام کنند. همچنین 
درباره نداشتن مالکیت، برخی گروه های درآمدی در بعضی 
مناطق بر اســاس تشخیص وزارت راه و شهرسازی از این 

شرط معاف هستند.

رکورد خرید خانه در ترکیه توسط اتباع خارجی 

تهرانی ها فقط این پنج شهر را انتخاب کنند

  خبرخبر

علی نبائی
پژوهشگر اقتصادی

پشت پرده مخالفت با اینماد

طی روز های گذشته دعوا بر سر الزامی شدن دریافت »اینماد« برای فروشگاه های 
اینترنتــی بالا گرفته اســت. برخی از کســب  و کارهــای آنلایــن در واکنش به 
الزامی شــدن دریافت نماد اعتماد الکترونیکی از ســوم آذرمــاه،  لوگوی اینماد را 
از ســایت خود حذف کردنــد. برخی دیگر از فعالان حوزه فین تک و اســتارتاپ ها 
 نیز الزامی شــدن اینماد را به مثابه مرگ زود هنگام کســب  و  کار های نو پا قلمداد

 کــرده و آن را برخلاف اهداف تعیین شــده برای ســال »تولید، پشــتیبانی ها و 
مانع زدایی ها« دانستند.

البته ســیدرضا فاطمی امین، وزیر صنعــت، معدن و تجارت با ارســال نامه ای به 
رئیس جمهور و رئیس مجلس، پشــتوانه های قانونی اینماد را تشریح کرده است. 
وی در ایــن نامه به ماده ۱۰3 آیین نامه اجرایی قانون مبارزه با پولشــویی اشــاره 
کرده که بر اســاس آن، داشــتن مجوز نماد اعتماد پیش نیاز ابزار پذیرش مجازی 
 اســت. همچنین مــاده ۱۱ قانــون پایانه های فروشــگاهی مبنی بر الــزام بانک

 مرکزی در ســاماندهی دســتگاه های کارتخوان و درگاه های پرداخت مورد اشاره 
وی قرار گرفته است.

امیرمحمد پرهام فر، مدیرکل دفتر پیشــگیری ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در 
این رابطه گفته است: اینماد، ابزار حاکمیت برای ساماندهی، کنترل و احراز هویت 
صاحبان کسب  و کارهای اینترنتی است. قطعاً این موضوع توسط مردم نیز مطالبه 
می شــود و برای آنان سؤال است که آیا هرکدام از کســب  و کارهای ایجاد شده در 

اینترنت، واقعی است یا امکان کلاهبرداری توسط آنها وجود دارد.
به گفته وی، کســب  و کارهایی که به شکل قانونی در حال فعالیت هستند، اتفاقاً از 
اینماد اســتقبال می کنند؛ چرا که صاحب کســب  و کار قانونی به دنبال شفافیت و 

ارائه برند قانونی خود به مردم است. 
به نظر می رسد که تنها افرادی می بایست از این موضوع ناراضی باشند که نظارت و 

شفافیت به ضرر آنان است.
 علت مقاومت پرداخت یار ها در مقابل اینماد چیست؟

بررسی ها نشان می دهد که مرکز توسعه تجارت الکترونیکی وزارت صمت، فرایند 
صدور اینماد را بسیار ساده کرده و در تلاش است تا تمامی کسب  و  کار های قانونی 
در کمتر از یــک روز، »اینماد یک ســتاره« خود را دریافت کننــد. البته »اینماد 
بدون ســتاره« هم برای کســب  و  کارهای کوچک که در ماه کمتــر از ۵۰ میلیون 
 تومان تراکنش دارند، راه اندازی شد تا در چند دقیقه و به صورت غیرحضوری نشان

 اینماد را دریافت کنند.
با وجود اینکه دلایل قانونی بودن الزام اینماد واضح و مشــخص است، اما هنوز هم 
برخی از گروه ها در مقابل این مســأله مقاومت کرده و حتــی از برخی نمایندگان 
مجلــس هم کمک گرفتند تا بگوینــد این الزام قانونی منجر به تعطیلی کســب  و 
 کارهای خرد و استارتاپ ها می شود؛ ولی نکته جالب اینکه بیش از آنکه اعتراض ها 
از جانب کســب  و  کارها صورت پذیرد، انتقاد و اعتــراض »پرداخت یارها« افزایش 

یافته است.
لازم به ذکر اســت که »پرداخت یارها« مجوز فعالیت خود را از ســال ۱3۹۷ برای 
ارائه خدمات پرداخت به کســب  و  کارهــای کوچک دریافت کردنــد. اما به مرور 
زمان مشخص شــد که برخی از این شرکت ها اقدام به ارائه خدمات به فعالیت های 
غیر قانونی مانند پولشویی و قمار کردند. علت این مسأله هم به نظارت غیرمستقیم 

بانک  مرکزی بر فعالیت پرداخت یار ها مربوط می شود.
 ســود چند هزار میلیارد تومانی پرداخت یار ها از معاملات غیر قانونی بررسی پشت 
پرده برخی از این اعتراض ها، زوایای پنهانی را آشــکار می  کند؛ در شــهریور سال 
گذشــته اعلام شد که باید ساز و کار تسویه پرداخت یارها زیر نظر شاپرک باشد و در 

همین راستا 3۷ هزار درگاه غیرمجاز آنها بسته شد.
امــا ماجرای مخالفــت برخــی پرداخت یارها با الزامی شــدن اینماد بــرای ارائه 
درگاه پرداخت وقتی جالب می شود که بدانیم گردش مالی بیش از ۷۰ پرداخت یار 
فعال در ۸ ماه ابتدایی ســال جاری بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان بوده و بیش از 
۹۰ درصد این گردش مالی مربوط به معاملات صرافی های رمزارز می  شود؛ با توجه 
به نرخ کارمزد یک تا ۲ درصدی که پرداخت یارها از این معاملات دریافت می کنند، 

پای حدود  ۲ هزار میلیارد تومان سود در میان است.
با توجه به قوانین موجود، پرداخت یار ها نباید به کســب  و  کارهایی که قصد ورود به 

معاملات غیرقانونی رمزارز را دارند، خدمات بدهند.
این در حالی اســت که بازار غیررســمی رمز ارز ها در حال گسترش است و به علت 

عدم قانون گذاری، کلاهبرداری از مردم در این حوزه افزایش یافته است. 
بنابراین منطقی به نظر می رســد کــه حاکمیت بخواهد از ارائه خدمات رســمی 

پرداخت به فعالیت های غیر قانونی و مشکوک به کلاهبرداری جلوگیری کند.

 چرا کویت به تجار ایرانی ویزا نمی دهد؟
رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و کویت گفت: متاسفانه کویت مدتی است که 
به تجار ما ویزا نمی دهد و  برای تجار جدید امکان کار کردن در این کشــور فراهم 

نیست.
رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و کویت اظهار داشت: کویتی ها متاسفانه مدتی 
اســت که به تجار ما ویزا نمی دهند و امکان برای تجار جدید برای کار کردن در این 
کشور فراهم نیست. اگر کســی هم با کویت کار می کند کسانی هستند که از قبل 

آنجا بوده اند.
هانی فیصلــی در مــورد آخرین وضعیــت تجاری ایــران و کویت اظهــار کرد: 
تجارت ما با کویت نســبت به ســابق بســیار کم شــده اســت، یکی از علل این 
موضوع مســئله شــیوع کرونا اســت. موضوع مورد اهمیت دیگر در این مســئله 
 عــدم امــکان ورود تجــار جدید بــه بازار کویــت اســت. کویتی ها متاســفانه 
مدتی اســت که به تجار جدید ما ویزا نمی دهند و امکان برای تجار جدید برای کار 
کردن در این کشور فراهم نیست. اگر کسی هم با کویت کار می کند کسانی هستند 

که از قبل آنجا بوده اند.
وی افزود: شــرایط کویت نســبت به دیگر کشــورهای حوزه خلیج فارس بسیار 
متفاوت است؛ در دیگر کشــورها از جمله امارات، قطر یا عمان به راحتی می توان 
برای ســیاحت، گردش یا تجارت ویزا گرفت. اما در مورد کویت گرفتن ویزا کمی 
سخت اســت. ما در این رابطه وزارت امور خارجه و همچنین سفارتخانه مکاتبات 
زیادی انجام دادیم اما هنوز گشایشی صورت نگرفته است. ولی مکاتبه ای با کویت 
نشــده البته مکاتباتی با اتاق بازرگانی این کشــور داشتیم که هنوز جواب درستی 

به ما ندادند.
فیصلی تصریح کرد:  یک شــرکتی که عضو اتاق بازرگانی ایران و کویت هم هست، 
خط کشــتیرانی را راه اندازی کرد که از خرمشــهر به کویت می رود و کانتینرهای 
یخچالی هم جابجا می کند، بسیاری از بارهای که فاسدشدنی است و نیاز به یخچال 
دارد از طریق همین شرکت بارگیری شده و به کویت می رود. هفته ای دو بار رفت و 

آمد در این خط انجام می شود.
رییس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و کویت در پاســخ به ســوالی پیرامون تاثیر 
عربستان بر کشورهای حوزه خلیج فارس و میزان اثرگذاری مذاکرات با این کشور 
بر تجارت با کویت گفت: مذاکرات انجام شــده بین ایران و عربســتان برای بهبود 
روابط سیاســی، طبیعتا روی روابط تجاری بین ایران و عربستان تاثیر می گذارد. 

برای بهبود تجارت با کویت نیاز است که با خود این کشور مذاکراتی انجام شود.

یک کارشناس اقتصادی گفت: در سیاست اصلاح ارز ترجیحی باید این ارز 
را به جای اینکه به سر زنجیره و به واردکننده بدهیم، به انتهای زنجیره و به 

مصرف کننده بدهیم.
محسن امینی، کارشناس اقتصادی گفت: در حال حاضر اصلاح ارز ۴۲۰۰ و 
مشکلاتی که برای کشور ایجاد کرده از مهمترین موضوعات اقتصاد کشور است.

وی افزود: با توجه به اینکه قیمت ارز ترجیحی در سال های گذشته تغییری 
نکرده یعنی باید قیمت کالاها هم نسبت به سال گذشته ثابت مانده باشد در 
صورتی که می بینیم نه تنها ثابت نمانده بلکه چندین برابر هم شده است. به 
طور مثال طبق محاسبات قیمت جهانی مرغ ۲.۱ دلار بوده است که ریالی آن 
نهایت ۱۲ هزار تومان می شد اما دیدید که تا ۲۵ تومان هم به مردم فروخته 

می شد که این نشان دهنده انحراف بالای ارز ترجیحی است.
امینی تصریح کرد: برخی استدلال می کنند که تورم پایین تر کالاهای اساسی 
نســبت به سایر کالاها نشان دهنده موفقیت آن است در صورتی که انحراف 

۲۰۰ درصدی نشان دهنده شکست این سیاست است.
وی ادامه داد: این سیاست با سرکوب قیمتی کالای وارداتی موجب شکست 
بســیاری از تولیدکنندگان، مخصوصاً شرکت های دارویی شد. به طور مثال 
صادرات دارویی ما در حال حاضر نسبت به سال ۲۰۱۶ نصف شده ولی از طرفی 

آمار شرکت های وارد کننده نسبت به سال ۹۵ نزدیک به ۲۰ برابر شده است.
این کارشناس اقتصادی با تأکید بر اینکه نباید دولت از اصلاحات اقتصادی 
ترس داشته باشد، خاطرنشان کرد: اقدام دولت برای حذف این ارز در لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ یک اقدام بسیار مثبت و مهم است. طبق محاسبات باقی ماندن 
ارز ۴۲۰۰ در بودجه سال آینده موجب کسری بودجه 3۰۰ تا ۴۰۰ هزار میلیارد 

تومانی و پس از آن موجب تشدید چرخه تورم نیز می شود.
امینی تأکید کرد: در سیاست جایگزین باید ارز ترجیحی را به جای اینکه 
به سر زنجیره و به وارد کننده بدهیم و با وجود نهادهای نظارتی متعدد شاهد 
شکل گیری مفاسد مختلف باشیم، به انتهای زنجیره و به خود مصرف کننده 

بدهیم. در واقع در این شیوه ارز حذف نمی شود و نوع آن عوض می شود.
این کارشــناس اقتصادی گفت: طبق محاسبات از ۱۸ میلیارد دلاری که 
آقای میرکاظمی گفتند رقم پیش بینی شــده برای ارز ترجیحی سال آینده 
است، رقم ۱۲ میلیارد دلار آن رقم مربوط به نهاده های دامی است که بناست 
به صورت مستقیم به مردم پرداخت شود که با نرخ تسعیر ۲3 تومانی و تفاوت 
آن با نرخ ۴۲۰۰ تومانی، از این طریق یارانه ماهیانه ۲3۵ هزار تومانی به مردم 

از این محل خواهد رسید.
امینی افزود: از طرفی باید در ماه های اولیه دولت ورود کند و به عنوان مثال 
با تشدید نظارت بر دلالان، پر کردن انبارهای دولتی، حمایت از انجمن های 
تولیدی و این قبیل اقدامات آثار اجتماعی و تورم انتظاری را کنترل کند. حتی 
می توان با حبس کردن یارانه ها درون حساب ها، اعتماد مردم را به دست بیاورد، 

مشابه کاری که در دولت دهم انجام شد.
امینی تأکید کرد: این یارانه باید به طور مساوی به همه اقشار جامعه و در 
طول ســال داده شود تا آثار مثبت آن نمایان شود. در سال ۹۰ به میزان ۷۵ 
درصد منابع حاصل از هدفمندی یارانه ها به خود مردم می رســید و در حال 
حاضر این رقم به زیر ۱۵ درصد رسیده و باید این نسبت بالا رود، زیرا تجربه 
نشان داده وقتی منابع به خود مردم داده می شود بهترین نتایج رقم می خورد.

کسری بودجه ۴۰۰ هزار میلیارد تومانی با ادامه تخصیص ارز ترجیحی

سرپرســت معاونت اشتغال و کارآفرینی وزیر کار با تشریح جزییات زیست 
بوم ملی اشتغال می گوید: پرداخت تسهیلات به تنهایی موجب ایجاد اشتغال 
پایدار نمی شــود و اشتغالی که بدون توجه به اصل تولید به وجود آید، اشتغال 

ناپایداری خواهد بود.
 زیســت بوم ملی اشتغال به عنوان ماموریتی خطیر و برنامه ای عملیاتی در 

دستور کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی قرار گرفته است.
زیســت بومی ملی اشــتغال، دو الزام دارد؛ الزام نخست شامل تکنیک ها و 
روش های ایجاد اشتغال است و الزام دوم ایجاد هماهنگی در سطح کلان میان 
همه دســتگاه ها و وزارتخانه ها به منظور عملیاتی شدن سند و زیست بوم ملی 

اشتغال است.
تحقق الگوی زیست بوم ملی اشتغال کشور، نیازمند وجود بازیگران فعال و 
معتقد به کار سیستمی و رفع هرگونه موازی کاری و انجام کار جزیره ای است.

به اعتقاد کارشناسان، این برنامه برای اجرا به اصلاح پاره ای قوانین و مقررات 
از جمله قوانین مخل سرمایه گذاری و رفع چالشهای پیش روی تولید نیاز دارد 
و تا زمانی که این هم  افزایی، مشارکت و کار سیستمی و گروهی بین بازیگران 
اصلی و فرعی این زیســت بوم به وجود نیاید، تحقق اهداف مربوط به تولید و 

اشتغالزایی امکانپذیر نیست.
حجت عبدالملکی ـ وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ـ چندی قبل مخاطبان 
اصلی زیست بوم ملی اشتغال را دو گروه عنوان کرده و گفته بود« گروه نخست 

جامعه بیکار و گروه دوم کســانی هستند که شغل شایسته، پایدار و یا رسمی 
ندارند؛ بنابراین در زیست بوم ملی اشتغال درصدد هستیم تا ضمن ایجاد اشتغال 
برای بیکاران، به افزایش کیفیت اشتغال موجود و افزایش درآمدزایی و اشتغال 

پایدار کمک کنیم و شغل ها بیمه شوند. »
زیست بوم ملی اشتغال پایه اصلی برای پیگیری ایجاد یک میلیون فرصت 

شغلی در سال است
به گفته وی این زیست بوم پایه اصلی برای پیگیری ایجاد متوسط یک میلیون 
فرصت شغلی در سال است و بنا به دستور رئیس جمهور مقرر شده برنامه های 
اســتانی و شهرستانی در راستای زیست بوم ملی اشتغال هرچه سریعتر توزیع 

شود و هماهنگی کامل میان دستگاه ها برای عملیاتی شدن آن به وجود آید.
محمود کریمی بیرانوند ـ سرپرست معاونت اشتغال و توسعه کارآفرینی وزیر 
کارـ  ضمن تشــریح جزییات زیست بوم ملی اشتغال می گوید: این زیست بوم 
برگرفته از فرمان مقام معظم رهبری است. بند یک ابلاغیه اقتصاد مقاومتی به 
بسیج تمامی امکانات برای حل مساله بیکاری پرداخته و این طرح می خواهد همه 
چیز را به هم نزدیک کند تا این جمع برای مبارزه با معضل بیکاری شکل بگیرد.

وی از اشتغال به عنوان یک مساله اجتماعی یاد کرده و می افزاید:همه افراد 
در هر پست و شغل که هستند در زیست بوم اشتغال نقش دارند و برای توسعه 

اشتغال باید این احساس در همه افراد جامعه شکل بگیرد.
آنطور که کریمی بیرانوند می گوید: اشتغال بعُد دوم تولید است و اگر تولید 
تقویت نشود، اشتغال رخ نمی دهد چون اگر اشتغال بدون توجه به اصل تولید 

روی دهد اشتغال حاصله ناپایدار و مقطعی خواهد شد.
به گفته وی، صرف پرداخت تسهیلات ایجاد اشتغال  پایدار نمی کند و آسیب 

پذیری این قبیل اشتغال ها بالا است.
در زیست بوم ملی اشتغال به تولید از منظر اشتغال نگاه شده و پنج عامل 
آموزش، ترویج، اطلاع رســانی، شناســایی و مشــاوره که بر تولید و اشتغال 
تاثیرگذارند، مورد توجه قرار گرفته  است؛ براین اساس، اشتغال های متناسب با 
مزیتهای ملی، محلی، منطقه ای و بین المللی و تولیدات با اشتغالزایی بیشتر 

در اولویت هستند.

دادن وام به تنهایی اشتغالزایی نمی کند
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ارزندگی بورس دروغ نیست
زهرا جعفری  -   ایده روز  | طی یک سال 
و نیم گذشته که بازار سرمایه دوره سختی را 
پشــت سر می گذارد، از کارشناسان بسیاری 
شــنیده ایم که بازار ســرمایه در قیمت های 
کنونی بســیار ارزنــده اســت و می توان با 
سرمایه گذاری در آن به سودآوری در آینده 
امیدوار بود. این گفته دروغ نیست و نگاهی 
به وضعیت بنیادی بازار نشان دهنده ارزندگی 
بورس با شــرایط موجود اســت. موضوع در 
شرایط کنونی ارزندگی بورس نیست و سایر 
عوامل را باید برای توجیه ریزش سهام مطرح 
کرد. افت محســوس نسبت قیمت به درآمد 
گذشته نگر و آینده نگر سهام این موضوع را به 

درستی نشان می دهد.
ســروش بهرامی: گرچــه طی چند وقت 
گذشته تقریبا به صورت روزانه شاهد کاهش 
قیمت اکثر سهام هســتیم، اما پارامترهای 
مختلــف از ارزندگی بازار ســرمایه صحبت 
می کنند و ایــن ارزندگی دیر یا زود خود را 

نشان خواهد داد.
دلیل اینکه این روزها این ارزندگی را در 
تابلوی معاملات مشــاهده نمی کنیم دلایل 
مختلفی دارد که قصد داریم در این گزارش 
بــه آن ها بپردازیم و تاثیــرات آن ها را مورد 

بررسی قرار دهیم.

 بورس تهران ارزنده است
یکی از پارامترهایی که می توان با کمک آن 
ارزنده بودن یا نبودن بازار سرمایه را بررسی 
کرد، نســبت قیمت به درآمد ttm اســت. با 
نگاهی بــه نمودار زیر می توانیــم روند این 
پارامتر را از سال ۹۶ تا کنون مشاهده کنیم.

بورس تهران در زمان اوج خود در ســال 
۹۹ نسبت قیمت به درآمد ttm نزدیک به ۴۰ 
را به ثبت رســانده بود که بسیار از میانگین 
تاریخی خود فاصله داشــت و نتیجه آن نیز 
ریزش سنگینی بود که همگی تجربه کردیم.

اکنون اما این نســبت به عدد ۸ رسیده 
که نشان از ارزندگی بالای بازار سهام دارد.

 نسبت قیمت به درآمد ttm بورس 
تهران

زمانــی که به آینــده اقتصاد و همچنین 
چشم انداز سودآوری شرکت ها نگاه می کنیم 
به این ارزندگی بیشــتر پی می بریم. بورس 

تهران همواره تشنه آشفتگی اقتصادی بوده 
و از دیرباز به دلیل اقتصاد تورمی که کشــور 
را در خود حبس کرده، بیشــتر رشد قیمت 
سهام در بازار سرمایه متاثر از رشد تورم بوده 
و سهم کمی از رشد اقتصادی ناچیز سالیان 
گذشته داشته است.از طرفی نیز چشم انداز 
سودآوری شرکت ها در آینده بسیار امیدوار 
کننده است. رشــد قیمت دلار، رشد شدید 
قیمــت کامودیتی ها و ثبات نســبی آن ها، 
انتظارات تورمی برای سال آینده و... از عواملی 
هستند که می توانند به سودآوری شرکت ها 

کمک بسزایی کنند.
گروه مالی کیان نیز در گزارش این هفته 
خود نسبت قیمت به درآمد آینده نگر بورس 
را ۵.۷ محاســبه کرده اســت، عددی که از 
اواخر سال ۹۸ تکرار نشده بود. این عدد نشان 
می دهد که بازار سرمایه تقریبا تمامی رشدی 
که در سال ۹۹ تجربه کرده بود را پس داده 
و توانایی شروع صعود جدیدی را دارد. اما با 
این وجود چرا بازار سرمایه همچنان در حال 

ریزش بدون توقف است؟

 زنجیرهای ابهام بر پای بورس
در گزارش های قبلی نیز به مشکلاتی که 
بر سر راه بورس قرار دارند صحبت کرده ایم. 
مشکلاتی که هرکدام سد محکمی را مقابل 

بازار ســرمایه ایجاد کرده و مانع از رشد آن 
می شوند.

-نرخ بهــره اوراق: با وجود اینکه چندین 
بار به صورت رسمی خبر از عدم افزایش نرخ 
بهره بانکی از سمت سیاست گذاران اعلام شده 
است، افزایش نرخ بهره اوراقی همچون اخزا 
این ذهنیت را ایجاد کرده است که شاید به 
دلیل تورم بالایی که کشور را فراگرفته است، 
سیاست گذار در نهایت مجبور به افزایش نرخ 
بهره بانکی شود که تاثیر سنگینی را بر همه 
بازارها از جمله بازار سرمایه خواهد گذاشت.

نرخ اخزا امروز با رشد قابل توجهی همراه 
شــد و عدد ۲۵.۲۷ درصد را به ثبت رساند. 
این عدد در ابتدای شــهریور ماه نزدیک به 
۲۰ درصد بود و طی ســه ماه ۵ واحد درصد 

افزایش داشته است.
دولت از ابتدای اواسط سال گذشته که بازار 
ســرمایه وارد روند ریزشی شد، برای جبران 
کســری بودجه خود دست به دامان فروش 
اوراق بدهی شد. اتفاقی که شاید در بازه کوتاه 
مدت مرهمی بر کمبود سرمایه دولت باشد 
اما در بلندمدت و زمانی که سررسید تسویه 
آن ها برسد، به کوهی از بدهی تبدیل خواهد 

شد که جبران آن قطعا دردآور خواهد بود.
-دولت؛ ریسک درونی: در کشور ایران به 
دلیل بسته بودن اقتصاد، دولت در بازارها به 

خصوص بازار ســرمایه نقش اصلی را بازی 
می کنــد و کنترل زیادی بر آن دارد. آخرین 
بررسی ها نشان می دهد که ۸۰ درصد بورس 
تهران دولتی است یعنی شرکت ها به شکلی 
به دولت و کنترل دولت متصل می شوند. این 
اتفاق باعث می شود که دولت اجازه دخالت 
در استراتژی، عملیات و سودآوری شرکت ها 
داشته باشد. قیمت گذاری دستوری، ارز چند 
نرخی، سیاست گذاری بر صادرات و... نمونه 
بارزی از دخالت دولت اســت. همین عامل 
باعث می شــود که بازار ســرمایه در ادوار و 
شرایط مختلف مانند مهره بازی برای دولت 
باشــد و آن ها بسته به اینکه چه چیزی نیاز 
دارد حرکت دهد.این رفتار دولت بی اعتمادی 
عجیبی را بر بورس و ســهامدارانش انداخته 
است. به طوری که شاید قسمت عظیمی از 
افرادی که در ســال ۹۹ وارد این بازار شدند 
در صورت بازگشت اصل سرمایه این بازار را 

برای همیشه کنار بگذارند.
-لایحه بودجه 1۴۰1: لایحه بودجه سال 
آینده نیز از همان بدو ورود بازار ســرمایه را 
با شــوک زیادی همراه کرد اگرچه خبرهای 
خوب و بدی در آن برای بورس وجود داشت. 
افزایش نرخ سوخت شــرکت های فولادی، 
افزایش درآمد دولت از بهره مالکانه و... نکاتی 
بودند که بازار سهام بیشتر به آن ها وزن داد 

اما شــب گذشته با تصویب 1۰ بند مهم این 
مشــکلات نیز برطرف شد که حداقل نشان 
داد پس از کش و قوس هــای فراوان دولت 
قدم مثبتی در ارسال سیگنال مثبت به بازار 

سرمایه برداشته است.
با ایــن وجود اما امروز نیــز درحالی که 
شرایط کلی بازار بهتر از روزهای قبل است، 
اما همچنان فشار فروش زیادی در بازار وجود 
دارد و از سمتی نیز خریداران اشتیاق زیادی 
برای خرید ندارند. اتفاقی که شــاید به دلیل 
ابهامات بعدی باشد که در ادامه درباره آن ها 

صحبت می کنیم.
-مذاکرات و اخبار ضد و نقیض: مذاکراتی 
که این روزها در حال پیگیری اســت، یکی 
از مهم ترین اتفاقات سیاسی کشور به شمار 
می رود که می تواند آینده اقتصاد کشور را با 

تغییرات زیادی همراه کند.
نرخ دلار یکی از متغیرهایی هســت که 
بازار سرمایه توجه بسیار زیادی به آن دارد و 
به کوچکترین نوسانات آن واکنش می دهد. 
اگرچــه دلار در بازار آزاد این روزها در کانال 
۳۰هزار تومان نوســان می کند اما بسیاری 
اعتقــاد دارند کــه در صورت رســیدن به 
توافقی جدید این ارز می تواند کاهش نسبتا 

محسوسی را تجربه کند.
مشکل جایی اســت که خبرهای ضد و 
نقیض زیادی از مذاکرات به گوش می رسد. 
از طرفی ســمت ایرانی مذکرات صحبت از 
رســیدن به توافقی زودهنگام می کند اما در 
سمت مقابل طرف های اروپایی از احتمال به 
بن بست رسیدن مذاکرات هسته ای و نهایتا 
مذاکراتی فرسایشی می کنند. همین دوگانگی 
در خبرها باعث ایجاد سردرگمی تحلیلگران 
و فعالان بازار شده است که فرضیات خود را 

بر چه سناریوهایی سوار کنند.
-رخوت بعد از سرمســتی: عامل دیگری 
که بیشتر فاز روانی بر بازار سرمایه این روزها 
دارد، ســرخوردگی کسانی است که در اوج 
خوش بینی بخش زیادی از ســرمایه خود را 

از دست دادند.
سال گذشته با خاطرات بسیار خوبی برای 
اهالی بورس شروع شد و با خاطرات تلخی به 
پایان رسید. همین اتفاق باعث شده است که 
در این روزها انگیزه بالایی برای خرید سهام 

در عموم مردم وجود نداشته باشد.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار توضیحانی را درباره 1۰ مصوبه دولت 
برای حمایت از بازار سرمایه بیان کرد.

مجید عشــقی درباره جزئیات 1۰ مصوبــه دولت برای حمایت از بورس 
اظهار داشت: با توجه به شرایط و حساسیت هایی که نسبت به بازار سرمایه 
وجود دارد، بســته ای شامل 1۰ بندِ موثر در وضعیت بازار سرمایه در ستاد 
اقتصادی دولت طراحی و تصویب شد. برخی از این بندها مباحث بودجه ای 
و برخی دیگر به فرآیندهای موثر در داخل دولت مربوط می شوند که تقریبا 

تا به امروز با تمام این بندها موافقت شده است.
وی افــزود: این بندها مربوط به اختصاص ردیف بودجه ای برای صندوق 
تثبیت در جهت حمایت از بازار ســرمایه، کاهش هزینه شرکت ها، اقدامات 
موثر بانک مرکزی از جمله کنترل نرخ بهره بین  بانکی و... بوده که می تواند 

نتایج خوبی در بازار سرمایه داشته باشد.

 خیال بازیگران بازار سرمایه راحت می شود؟
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر اینکه معتقدم این مباحث 
تا حد زیادی خیال بازیگران بازار ســرمایه را راحت می کند، گفت: به دنبال 
این هســتیم که روند تصمیم گیری ها به سمتی برود که بازار سرمایه را به 
عنوان بازار کمک کننده به اقتصاد و تولید پیش ببریم و این سیاست دولت 

است که بازار سرمایه به اقتصاد کشور و رشد تولید کمک کند.
عشقی با تاکید بر اینکه دولت رویکرد خودش را نسبت به بازار سرمایه با 
این بسته 1۰ بندی نشان داده است، افزود: به طور قطع این بسته و اجرای 

بندهای آن می تواند تاثیرات خوبی در بازار سرمایه داشته باشد.
وی در پاســخ به این ســوال که چرا این بسته پیش از تحلیل بودجه به 
مجلس طراحی و تصویب نشــد که امروز برای بخشــی از این بندها نیاز به 
موافقت مجلس داشته باشــید، بیان کرد: باید توجه داشته باشید که تمام 
بندهای این بسته، بودجه ای نیست و بخشی از آن به اصلاحات فرآیندهای 

داخل خودِ بازار و دولت برمی گردد اما مجلس هم نســبت به بازار سرمایه و 
حمایت از آن حساس است و به دنبال اصلاحات به نفع بازار سرمایه بوده است.

 حمایت از بورس ربطی به بودجه ندارند؟
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر اینکه موضوعاتی مانند 
کنترل نرخ بهره بین بانکی برای حمایت از بازار سرمایه و همچنین حمایت 
از صندوق تثبیت، ربطــی به بودجه ندارند، گفت: این تصمیمات در داخل 
دولت گرفته شــده است و بودجه ای هم که تحویل مجلس داده شده نکات 
مثبت متعددی به نفع بازار سرمایه دارد؛ از جمله کاهش مالیات به نفع بازار، 
تخصیص ردیف اعتباری برای صندوق تثبیت که امیدواریم با این تصمیمات 

روند بورس رو به بهبود باشد.
عشــقی در پاســخ به این ســوال که چرا با توجه به ارزندگی سهام در 
بازار ســرمایه، نقدینگی به ســمت این بازار نرفته اســت و شــاهد خروج 
نقدینگی از بازار هســتیم، خاطرنشــان کرد: نباید انتظار داشته باشیم که 
 اعتماد ســرمایه گذاران یک شبه برگردد و نقدینگی به یکباره به سمت بازار

 سرمایه تغییر جهت دهد.

 اعتماد مردم به بورس باز می گردد؟
وی اضافه کرد: عوامل متعددی در بازگشت اعتماد مردم به بازار سرمایه 
وجود دارد و معتقدم با توجه به تصمیماتی که برای بازار گرفته ایم این اعتماد 
به تدریج برمی گردد چرا که واقعا امروز بازار و نرخ سهام شرایط خوبی دارد. 
البته باید توجه داشته باشیم که در حال حاضر تمام صنایع و بازارها به دلیل 
تصمیمات بانک مرکزی برای کنترل نرخ تورم با مشــکلِ نقدینگی مواجه 

هستند و این فقط شامل بازار سرمایه نیست.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه معتقدم بازار سرمایه 
امروز مسیر خود را پیدا کرده است و برگشت اعتماد به تدریج رخ می دهد، 
اظهار داشت: باید به بازار سرمایه فرصت داد و منتظر نتایج تصمیمات موثر 

در بازار بمانیم.

 بهبودِ شرایط بازار سرمایه به یکباره اتفاق نمی افتد
عشقی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه در ابتدای ورود خود به 
بازار سرمایه اعلام کردید قرمزیِ بازار کاهش پیدا می کند اما تا به امروز این 
وعده محقق نشده، توضیح داد: شرایط بازار به تدریج بهتر می شود و به طور 
قطع بهبودِ شــرایط بازار به یکباره اتفاق نمی افتد. عواملی از جمله شرایط 
سیاســی کشــور و تصمیماتی که برای بازار گرفته ایم می توانند به شرایط 

بورس کشور کمک کند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا کسی در بازار سرمایه منتظر تاثیر نتایج 
مذاکرات مانده اســت، بیان داشت: این موضوع خیلی مطرح نیست و بازار 
سرمایه مسیر خود را خواهد رفت.رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار درباره 
چرایی عدم اثرگذاری نرخ ارز در بازار ســرمایه اذعان کرد: معتقدم افزایش 
نرخ ارز تاثیر خود را خواهد گذاشت و شاهد این اثرگذاری قبل از پایان سال 
خواهیم بود. اگر تا به امروز این اثرگذاری را نمی بینیم به دلیل این است که 

خریداران فعلا به دلیل عدم نقدینگی دست نگه داشته اند.

واکنش عشقی به حمایت دولت از بورس

 درآمدهای مالیاتی سال آینده از فراریان مالیاتی و دلالان
رئیس ســازمان امور مالیاتی اظهار داشت: بخش بزرگی از افزایش درآمدهای 
مالیاتی بودجه 1۴۰1 براســاس افزایش پوشــش مالیاتی خواهد بود و با اقداماتی 
که ادارات مالیاتی در جهت مقابله با فرار مالیاتی، شناسایی مؤدیان جدید بویژه در 
بخش های دلالی و واسطه گری انجام می دهند این میزان مالیات وصول خواهد شد. 
داوود منظور در گفت و گو با ایلنا، تأکید کرد: افزایش درآمد های مالیاتی که در بودجه 
سال 1۴۰1 دیده شده بر تمام منابع و پایه های مالیاتی آن توزیع شده  است و این 
افزایش درآمدها بدون در نظر گرفتن بخش دولتی و غیردولتی و براساس قوانین 
موضوعه وصول می شــود و اگر معافیتی هم تعریف شده این معافیت ها مربوط به 
تمام بخش های دولتی و غیردولتی است. منظور درباره نحوه شناسایی این مشمولان 
مالیاتی در بودجه ســال آینده گفت: با توجه بــه اطلاعاتی که از مراکز داده های 
مختلف از جمله سامانه های گمرک، سامانه های بانکی، ثبت اسناد، حمل ونقل و... 
به دست می آید و براساس مجموع اطلاعاتی که از ماده 1۶۹ مکرر قانون مالیات های 
مستقیم دریافت می کنیم می توانیم این افراد را شناسایی کنیم و مواردی که قرار 
مالیاتی دارند مشمول پرداخت مالیات می شوند. وی با اشاره به میزان فرار مالیاتی 
در کشــور تأکید کرد: آمار قطعی در این زمینه وجود ندارد اما براســاس برآوردها 
تا ۵۰ درصد درآمدهای مالیاتی محقق شــده در کشور فرار مالیاتی داریم. رئیس 
سازمان امور مالیاتی درباره آخرین آمار خانه های خالی شناسایی شده برای شروع 
اخذ مالیات اظهار داشــت: براساس قانون اطلاعات خانه های خالی باید از سامانه 
املاک استخراج شود که اطلاعات این سامانه از سوی وزارت راه و شهرسازی تولید 
می شود. منظور افزود: طبق آیین نامه دولت، وزارت راه و شهرسازی تا سی ام آذر 
ماه برای تکمیل اطلاعات سامانه املاک فرصت دارد و با تکمیل اطلاعات اقدامات 

مالیات ستانی انجام خواهد شد.

 نخستین حراج الکترونیکی اموال تملیکی ۱۱ دی ماه برگزار می شود
وزیر امور اقتصادی و دارایی از برگزاری نخستین حراج الکترونیکی سامانه سازمان 
اموال تملیکی در 11 دی ماه خبر داد و گفت: شرکت کنندگان اول دی ماه می توانند 
در این سامانه ثبت نام کنند. سید احسان خاندوزی دیروز در آیین رونمایی از سامانه 
حراج اموال تملیکی، اظهار داشــت: این سامانه برخط ظرفیت حضور بیش از 1۰ 
هزار نفر را دارد. وی با بیان اینکه سامانه الکترونیک حراج باعث تسریع در فروش 
اموال تملیکی می شود، گفت: فروش اموال تملیکی بعد از مراحل قضایی و تعزیراتی 
زمان زیادی می برد که بعد از بازدید مقامات از انبارهای تملیکی، تسریع در فروش و 
تأکید بر مسأله انبارداری مورد تأکید قرار گرفت. خاندوزی افزود: بسیاری از کالاها 
از سال های ۹۳ و ۹۴ تاکنون در انبارها انباشت شده اند که اصلاح روش های موجود 
و تسریع در فروش با راه اندازی سامانه حراج اموال تملیکی یکی از شیوه های رفع 
این معضل اســت. وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشــاره به اینکه در برخی موارد، 
حراج های حضوری مورد نقد قرار گرفته است، گفت: شبهاتی از جمله ایجاد رانت 
و انحصار در خصوص حراج های حضوری مطرح شــده است که راه اندازی سامانه 
الکترونیکی حراج باعث ایجاد فضایی شفاف با قدرت رقابت برابر می شود. وی ادامه 
داد: برگزاری حراج های الکترونیکی به وصول درآمد دولت نیز کمک کرده و بستر 
حضــور چند هزار نفری مردم از همه نقاط کشــور را در حراج الکترونیکی فراهم 
می کند. خاندوزی اضافه کرد: امیدواریم راه اندازی این سامانه شروعی برای ارتقای 

سازمان اموال تملیکی و تسریع در روند فروش اموال باشد.

 مسیر دریایی جایگزین گمرک آذربایجان شد
رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی گفت: در پی کندی ترخیص میوه و 
تره بار صادراتی که از گمرک آذربایجان به وجود آمد، کشتیرانی خزر مسیر دریایی 
را جایگزین کرده که ارزان تر و سریع تر به مقصد می رسد. سید رضا نورانی رئیس 
اتحادیه ملی محصولات کشاورزی در گفت وگو با فارس، افزود: بنادر امیرآباد، انزلی 
و آستارا برای صادرات میوه و تره بار به مقاصد روسیه فعال شده و کشتی ها پس 
از بارگیری به مقصد اوکتائو قزاقستان می روند و در آنجا دوباره از مسیر زمینی به 
فوت سیتی مسکو  ارسال می شوند. نورانی با بیان اینکه مسیر دریایی کوتاه تر شده 
است، گفت: قبلًا از مسیر گمرک آذربایجان ۶-۵ روزه بارها به مقصد می رسید که 
با ترافیک فعلی در گمرک آذربایجان حدود ۹تا1۰ روزه به مقصد می رسید اما در 

مسیر جدید این مدت به ۸ تا ۹ روز کاهش یافته است.

 ارز ترجیحی به سرانه مصرف مردم تعلق بگیرد
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با تأکید بر اینکه مجلس به دنبال حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی نیســت، گفت: معتقدم ارز ترجیحی باید با استفاده از »کارت های 
اعتباری« به سرانه مصرف تعلق بگیرد. به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، محمدرضا 
پورابراهیمی با تأکید بر اینکه مجلس به دنبال تغییر روش پرداخت ارز ترجیحی است 
نه حذف آن، اظهار داشت: دولت در سال 1۴۰1 به  دنبال تغییر تصمیمی است که 

در سال های گذشته در خصوص روش تخصیص ارز ترجیحی گرفته شده است.
وی با بیان اینکه ارز باید به واردات اختصاص یابد، گفت: به جهت افزایش نرخ ارز 
ترجیحی و نرخ نیمایی این مسأله موجب ایجاد رانت و فساد شده است، همچنین 
بخشی از این ارز به جای آنکه به دست مردم برسد، به دست دلالان رسید و ایجاد 
مشکلاتی کرد که ما با این رویکرد مخالفیم. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس ادامه 
داد: معتقدم باید عددی را که برای ارز ترجیحی اختصاص دارد از طریق کارت اعتباری 
و سرانه مصرف به خود مردم بدهیم و در کنار آن تولید را تقویت کنیم، البته آثار ناشی 
از این اقدام هم وجود دارد، چون اقلام زیادی مشمول ارز ترجیحی بودند که این ارز 
حذف شده است، همچنین اقلام باقی مانده که به آنان ارز اختصاص یافته قیمت آن 
شبیه قیمت بازار شده است. پورابراهیمی ادامه داد: اثر تورمی آن براساس گزارش 
دولت عدد حدود هفت درصد است که در حوزه بازتوزیع منابع ما باید سیاست های 
جبرانی را در نظر بگیریم که یکی از آن روش ها کارت اعتباری و پرداخت یارانه و 
روش های دیگری است که در بودجه باید لحاظ شود. رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس در پایان ابراز امیدواری کرد: نتیجه کارشناسی ها در بودجه به گونه ای شود 

که منابع را به نفع مردم و نظام جمهوری اسلامی ایران هدفمند کنیم.

 تیم اقتصادی دولت نگاه تعاملی دارد
رئیــس کل بانک مرکزی گفت: تیم اقتصادی دولــت نگاه تعاملی و تفاهمی 
برای پیشــبرد اهداف کشــور دارد و با وجود مشــکلات، نگاه به آینده مثبت و 
امیدوارکننده اســت. به گــزارش ایرنا، علی صالح آبــادی در آیین معارفه اصغر 
ابوالحسنی هستیانی در ساختمان بانک مرکزی، افزود: باید ارتباط مؤثر و راهبردی 
با جامعه نخبگان برای بهره گیری از نظرات آنها در حل مســائل برقرار شــود. وی 
با اشــاره به تجربیات ابوالحســنی در عرصه های پولی و بانکی در مقاطع مختلف، 
تصریح کرد: امیدواریم با اســتفاده از تجربیات و دانش ابوالحســنی و بهره گیری 
از کار جمعی و کارشناســی بخش های مختلف بانک مرکزی بتوانیم امور بانک را 
در جهت منافع کشور پیش ببریم. در آیین معارفه قائم مقام جدید بانک مرکزی 
 که اعضای هیأت عامل بانک نیز حضور داشتند، ابوالحسنی با تأکید بر مسئولیت 
سنگین بانک مرکزی در پیشبرد اهداف و برنامه های نظام در شرایط کنونی، گفت: 
نگاه افکار عمومی و جامعه به سیاست های بانک مرکزی و همچنین انتظارات دولت 
و بخش خصوصی از این سازمان به گونه ای است که مسئولیت سنگینی بر دوش 

سیاستگذار پولی کشور گذاشته است.
قائم مقام جدید بانک مرکزی تصریح کرد: برای انجام این هدف، نیازمند اتحاد و 
همدلی در میان تمام ارکان بانک و استفاده از ظرفیت های کارشناسی و همچنین 
نظرات نخبگان اقتصادی هستیم. وی طرح اصلاح نظام بانکی، تقویت ارزش پول 
ملــی و موضوعات ارزی را مهم ترین اولویت های بانک مرکزی خواند و گفت: باید 

راهکارها و شیوه های نوینی برای حل این مشکلات طراحی کنیم.

 بورس دیروز هم کم رمق اما مثبت بود. شــاخص کل با رشد 1۲.۳ هزار 
واحدی )معادل یک درصد( و شــاخص هم وزن با هم با رشــد ۰.۷ درصدی 

همراه شدند.
ارزش معامــلات خرد تنهــا ۲۶۰۰ میلیارد تومان بــود. در بین صنایع 
خودروســازان، شیمیایی ها و فلزات و در بین نمادها خودرو، پالایشی یکم و 

دارا یکم بیشترین ارزش معاملات را داشتند.
حقیقی ها در سمت فروش فعال تر بودند و خروج پول 1۰۰ میلیارد تومانی 
را رقم زدند. بیشترین ورود پول حقیقی به صنعت خودروسازی و نمادهای 
شپدیس و بورس بود. حقوقی ها هم بیشترین خالص خرید را در صنایع بیمه 

و فلزات و نمادهای بپاس و شپاکسا داشتند.
مدیر روابط عمومی ســازمان بورس: از مفاد موافقت نامه 1۰ بندی دکتر 
خاندوزی ثابت ماندن قطعی بهره مالکانه معادن و عدم تغییر فرمول اســت. 

الزامی به تحقق درآمد ۴۰ همتی دولت از محل بهره مالکانه نیست.
میرکاظمی: با شــیوه فعلی پرداخت یارانه های مســتقیم و غیرمستقیم 
نه وضع دهک های متوســط به پایین بهبود پیدا می کند؛ نه شــاخص های 
کلان اقتصادی رشد خواهند کرد./ در حال حاضر اقشار برخوردار بیشترین 
برخورداری از یارانه های غیرمســتقیم به ویژه در حوزه کالاهای اساســی و 
انرژی را دارند.وزارت راه: اقســاط ۷ میلیون تومانی اعلام شــده در رسانه ها 
برای طرح حمایتی نهضت ملی مســکن بر مبنای ســود 1۸ درصد اســت 
کــه شــیوه پرداخت نظام بانکی است./بخشــی از اقســاط وام نهضت ملی 
 مســکن برای دهک های پایین توسط دولت پرداخت خواهد شد./دولت در

 مســکن حمایتی به ویژه برای دهک های یک تا پنج، نیمی از تســهیلات را 
پرداخت خواهد کرد.

نرخ ســود بازار بین بانکی برای ســومین هفته متوالی، کاهش پیدا کرد 
و به ۲1.۰۴ درصد رســید.خاندوزی وزیر اقتصاد: در اصل باید موانع خوبی 
برای بازارهای ســفته بازی ایجاد کنیم نظیر مســکن، ارز، طلا و... و کاهش 
تورم نقطه به نقطه را خواهیم داشــت./در چند ماه اخیر بیش از آنکه دولت 
]از بورس[ گیرنده باشــد، دهنده بوده اســت و دولت نه تنها هرگز خالص 

برنداشــته بلکه میزانی که به بازار بازگردانده نیز بســیار بیشتر بوده است./ 
بــه جهت منابع ارزی بیشــتر ) چون نفت بهتری بــا تلاش دولت فروخته 
میشــود( چشــم انداز بازار ارز از جهت منابع خوب است اما باید تقاضا نیز 
کنترل شود./ هزار نفر از سوداگران ارزی شناسایی شدند. برخی از این افراد 
هزار تا ۲ میلیارد و یکی از آن ها ۹ هزار میلیارد تومان خرید و فروش ارزی 
داشــته است. ۶۰۰ نفر از این افراد اصلا پرونده مالیاتی نداشتند.قیمت دلار 
دیروز در معاملات شبانه مرز ۳۰ هزار تومان را از دست داد تا با افت ۵۰۰ 
تومانی به ۲۹۸۳۰ تومان برســد.مورا، نماینده اتحادیــه اروپا در مذاکرات 
وین: دور هفتم، منطق و هدف خاص خود را در ســه مرحله داشــت: وارد 
کردن هیأت جدید ایران در مذاکرات و نســبتاً کامل از نظر رویه؛ گفت وگو 
دربــاره ایده های جدیــد بالقوه یک دولت جدید )در ایــران(؛ دیدن این که 
آیــا هیأت های دیگر مایلند هر یک از ایــن ایده ها را در متن اصلی، مبنای 
پذیرفته شــده برای نتیجه نهایی گفت وگوهــای وین، بگنجانند یا خیر. دور 
 ۷.۵ )اشاره به وفقه ای که در دور هفتم ایجاد شد( درباره وظیفه سوم بود که

 ســخت ترین هم بود. در غیر این صــورت دور هفتم ناقص می ماند. اکنون 
یک مبنای مشــترک داریم که در فصــل رفع تحریم ها منطق داخلی کمی 

متفاوت دارد.
اولیانوف، نماینده روسیه در گفت و گوهای وین: سیگنال دلگرم کننده ای 
به نظر می رسد که تروئیکای اروپایی گفته اند مذاکرات حسب آمادگی هیات 

ایرانی، می تواند از ۲۳ دسامبر )۵ روز دیگر( از سر گرفته شود.
اولیانــوف: به عنــوان رئیــس هیئــت روس در مذاکرات ویــن که از 
 نزدیــک با هیئت ایــران در ارتباط بوده، تردیدی ندارم کــه تهران درباره

 دســتیابی به توافق برای احیای برجام و رفع تحریم ها در بازه زمانی کوتاه 
بسیار جدی است.

سالیون، مشاور امنیت ملی کاخ سفید : ما هم از طریق متحدان اروپایی و 
هم مستقیما با ایران نگاه و نگرانیمان را درباره ادامه فعالیت های تهران در 
پیشــبرد برنامه هسته ای این کشور مطرح کرده ایم. من در اینجا بیشتر از 
این نمی خواهم علنا عیان کنم که این پیام ها دقیقا چه بوده و معتقدم که 

ایران متوجه این موضوع هست.مقام ارشد وزارت خارجه آمریکا: دور هفتم 
مذاکرات وین بهتر از آن چه که احتمال داشت، اما بدتر از آن چه می توانست 
باشد، به پایان رسید. ما پیشرفت هایی داشتیم، اما نه به اندازه کافی. اکنون 
در بهترین حالت در نقطه ای هستیم که در خردادماه )پس از دور ششم( در 
آن قرار داشتیم. هفته ها تا از بین رفتن منافع اصلی برجام برای منع اشاعه 
سلاح های هسته ای باقی نمانده است. اگر ایران نتواند این بار مسائل موجود 
با آژانس اتمی را پیگیری کند، فکر می کنم که این موضوع به شورای حکام 
می رود.باقری مذاکره کننده ارشد ایران: ایران در این مرحله خواستار توقف 
مذاکرات نبوده بلکه ما از ابتدا توافق کردیم که لازم اســت پس از رســیدن 
به پیش نویس توافق، اســتراحت داشته باشیم. اگر طرف مقابل دیدگاه ها و 
مواضع منطقی جمهوری اسلامی را بپذیرد، گفت وگوهای دور جدید می تواند 

آخرین دور مذاکرات باشد و در کوتاه ترین زمان به توافق برسم.
خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه: زمانبندی بازگشت هیأت های 
مذاکره کننده در وین تفاهمی دسته جمعی و اتفاقا با در نظر گرفتن تعطیلات 

طرف های اروپایی  به مناسبت کریسمس و سال نوی مسیحی بوده است.
پولتیکو از قول دیپلمات های غربی: آمریکا پیشــنهاد »خوبی« روی میز 
مذاکره با ایران گذاشته است./ در دور اخیر، لغو تحریم ها محور اصلی گفتگو ها 
نبود./ پیش نویس جدید، همان پیش نویس شش دور قبل است با اصلاحات 

جزئی که شامل پیشنهادات جدید تهران می شود  .
کمالونــدی معاون و ســخنگوی ســازمان انرژی اتمی: ایــران تعویض 
دوربین های آســیب دیده مجتمع تســای کرج را منوط به ســه پیش شرط 
»انجام بررسی های قضایی-امنیتی در مورد ابعاد خرابکاری صورت گرفته«، 
»محکوم کردن این خرابکاری ها از ســوی آژانس« و »بررسی فنی-امنیتی 
دوربین های جدید توســط ایران قبل از نصــب« کرده بود./ اقدام داوطلبانه 
ایــران در خصــوص صدور مجــوز تعویض این دوربین ها نــه در قالب یک 
 توافــق جدیــد که پس از حصول این ســه پیش شــرط صــورت گرفت و

 قرار است فردا یکشنبه ۲۸ آذرماه فرآیند بررسی های فنی-امنیتی دوربین ها 
توسط ایران آغاز شود.

وعده های جدید حمایتی بورس را مثبت می کند؟
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 ضرورت افزایش مصرف کودهای فسفاته و پتاسه در محصولات زراعی
ضرورت افزایش مصرف کودهای فسفاته و پتاسه در محصولات زراعی

معاون امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی بر ضرورت افزایش مصرف کودهای 
فسفاته و پتاسه در محصولات زراعی تاکید کرد.

علیرضا مهاجر، معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی در هشتاد و هفتمین 
جلسه کمیته فنی گندم، میزان مصرف کودهای فسفاته و پتاسه را کمتر از میزان 
توصیه شده عنوان کرد و افزود: باید تمام مدیران، کارشناسان و محققان حداکثر 
سعی و تلاش خود را برای افزایش مصرف این کودها و بهینه کردن مصرف کودهای 
شــیمیایی در محصولات زراعی انجام دهند. با توجه به تلاش انجام شده و تأمین 
کودهای فسفاته و پتاسه و ارسال بخشنامه و دستورالعمل های فنی مورد نیاز، سازمان 
های جهاد کشاورزی نسبت به توزیع و مصرف بهینه کودهای شیمیایی اقدام کنند.

 ارزآوری ۵۳۳ میلیون دلاری صادرات پسته ایران در هفت ماهه ۱4۰۰
 مدیرکل دفتر امور میوه های سردســیری و خشــک وزارت جهاد کشاورزی از 
ارزآوری ۵۳۳ میلیون دلاری صادرات پســته ایران از ابتدای سال ۱۴۰۰ تا پایان 

مهر ماه خبر داد.
»داراب حسنی« درباره وضعیت تولید پسته و ارزآوری آن افزود: پسته با سطح زیر 
کشت بیش از ۵۰۰ هزار هکتار و متوسط تولید سالیانه حدود ۳۰۰ هزار تن، مهم ترین 

و ارزآورترین محصول بخش کشاورزی به ویژه زیربخش باغبانی در کشور است.
وی بیان داشت: بررسی میزان صادرات پسته در سه سال اخیر نشان می دهد میزان 
صادرات این محصول افزایش یافته است، به طوری که میزان صادرات آن در سال 
۱۳۹۸ برابر با ۱۰۹ هزار تن و به ارزش ۹۷۲ میلیون دلار بوده که در سال ۱۳۹۹ 

به میزان ۲۰۳ هزار تن و به ارزش یک میلیارد و ۳۷۱ میلیون دلار رسیده است.
مدیرکل دفتر امور میوه های سردســیری و خشــک وزارت جهاد کشــاورزی 
خاطرنشــان کرد: میزان صادرات این محصول در هفت ماهه سال جاری ۸۰ هزار 
تن به ارزش ۵۳۳ میلیون دلار بوده است. وی با اشاره به جایگاه پسته در صادرات 
محصولات باغبانی کشور، تاکید کرد: ضروری است حمایت های لازم توسط همه 
دســتگاه های ذی ربط به منظور تسهیل، اســتمرار و ارتقای صادرات این محصول 
ارزشمند انجام شــود. بررسی ها نشان می دهد میزان تولید این محصول در سال 
۱۳۹۸ برابر با ۳۳۷ هزار تن بوده  که پارسال به ۳۵۸ هزار تن افزایش یافته است.

وی ادامه داد: به استناد آمار اولیه اخذ شده از استان های کشور، میزان تولید پسته 
در ســال جاری برابر با ۲۸۱ هزار تن برآورد شده است که نسبت به سال گذشته 
حدود ۲۱ درصد کاهش داشته است. عواملی همچون سال آوری، تغییرات اقلیمی 
و خســارت عوامل محیطی شامل سرمای زودرس پاییزه ۱۳۹۹، عدم تامین نیاز 
سرمایی برخی ارقام، تگرگ، سرمازدگی بهاره، نوسانات دمایی و افزایش بیش از حد 
دما در ماه های تیر و مرداد منجر به کاهش محصول و افزایش پوکی این محصول 
شده است. به گفته وی، امسال از استان های کرمان، خراسان رضوی، یزد، خراسان 
جنوبی، تهران، خراسان شمالی، آذربایجان شرقی، لرستان و آذربایجان غربی کاهش 
تولید و در استان های فارس، سمنان، مرکزی، قم، سیستان و بلوچستان، اصفهان، 

قزوین، جنوب کرمان، البرز، اردبیل افزایش تولید گزارش شده است.
براساس آخرین آمار فائو در سال ۲۰۱۹، ایران از نظر میزان تولید و سطح زیر 
کشت، رتبه نخست تولید پسته جهان و از نظر صادرات پس از آمریکا در رتبه دوم 
قرار دارد. میزان تولید پسته در سال ۱۳۹۹  حدود ۳۵۸ هزار و ۲۴۴ تن بود که از این 
میزان ۲۰۳ هزار و ۶۳۷ تن به ارزش یک میلیارد و ۳۷۱ میلیون دلار صادر شده است.

 همکاری ایران و ITC در تولید و تجارت محصولات کشاورزی توسعه 
می یابد

 مدیرکل دفتر امور بین الملل و ســازمان های تخصصی وزارت جهاد کشاورزی 
اعلام کــرد: همکاری ایران و مرکز تجارت بین المللــی )ITC( به منظور آغاز اجرای 

استراتژی ملی صادرات گیاهان دارویی، میوه و سبزیجات عملیاتی می شود.
مرکز تجارت بین الملل )International Trade Center - ITC( از اقتصادهای 
در حال توسعه و در حال گذار به ویژه بخش تجاری این اقتصادها حمایت می کند و 
این حمایت ها را در راستای تحقق بخشیدن به توان بالقوه این گونه اقتصادها برای 

توسعه  صادرات و بهبود عملیات های وارداتشان به انجام می رساند.
 ITC علیمراد سرافرازی در نشست مشترکی با حضور کارشناسان مرکز و سازمان
و نیز بخش های ذی ربط وزارت جهاد کشاورزی، افزود: این نشست مشترک به منظور 
آغاز اجرای اســتراتژی ملی صادرات از جملــه در زمینه گیاهان دارویی و میوه و 
سبزیجات که در راستای انجام پروژه مشترک سازمان توسعه تجارت کشورمان و مرکز 

بین المللی تجارت )International Trade Center – ITC(، عملیاتی خواهد شد.
مدیرکل دفتر امور بین الملل و سازمان های تخصصی وزارت جهاد کشاورزی 
با بیان اجمالی پتانسیل های بخش کشاورزی، نقطه نظرات این وزارت را در زمینه 
اولویت های بخش کشاورزی پیرامون نتایج بلندمدت و نیز رویدادهای آموزشی در 
چارچوب پروژه مذکور ارائه کرد. در این نشست، »ماری کلود« مدیر پروژه ایران در 
مرکز بین المللی تجارت )ITC( مستقر در ژنو نیز با اشاره به ویژگی های پروژه در بخش 
کشاورزی و تاکید بر ماهیت آن برای استفاده از تجهیزات نوین و ابعاد نرم افزاری 
فناوری، خواستار ارسال مشخصات فنی تجهیزات و کارشناسان برای ارائه آموزش شد. 
وی همچنین آمادگی ITC را به منظور گسترش همکاری ها در زمینه های مورد 
اشاره توسط بخش های مختلف کشاورزی در کنار برنامه آموزش دهی به ۱۵۰ نفر 
از آموزشگران با همکاری مرکز آموزش تجاری و وزارت جهاد کشاورزی در چارچوب 

پروژه مشترک، اعلام کرد.
همچنین نمایندگان دســتگاه های شرکت کننده در این نشست، با تاکید بر 
امنیت غذایی در ابعاد مختلف به عنوان اســتراتژی اصلی وزارت جهاد کشاورزی، 
نظرات خود را در خصوص بهره مندی از کارشناسان و دوره های آموزشی از جمله 
در زمینه ادوات پالایشــگاهی گیاهان دارویی، راه اندازی تجهیزات دارای فناوری 
نوین جدید با منشاء خارجی، توسعه کشت محصولات ارگانیک، بازارهای تجاری و 
صادرات محصولات کشاورزی، سلامت غذا، مدیریت کیفیت و مقررات بهداشتی و 
 ،)GI( سیاست های تعرفه ای، ثبت نشانه های جغرافیایی ،)SPSs( بهداشت گیاهی
بکارگیری سیستم Block chain و Cold Chain، اعطای حق اعتباردهی بین المللی 
به آزمایشگاه مرجع در زمینه گیاهان و حفظ نباتات در ایران به تفصیل بیان داشتند.

 سنددار کردن ۹ میلیون هکتار از اراضی کشاورزی کشور در دست 
پیگیری است

 رییس سازمان امور اراضی با اشاره به انجام فرایند تهیه نقشه و مشخصات فنی 
نزدیک به ۹ میلیون هکتار از اراضی کشــاورزی کشور گفت: حدود چهار میلیون 
هکتار از این اراضی برای تصویب به سازمان ثبت اسناد کشور معرفی و نزدیک به 
یک ونیم میلیون هکتار زمین نیز به طور رسمی وارد مرحله صدور سند شده  است.

 علیرضا اورنگی در حاشیه نشست بررسی و رفع مسایل و مشکل های تداخل  
اراضی کشاورزی شهرستان های کاشان و آران و بیدگل در جمع خبرنگاران افزود: 
اراضی دارای تداخل به عنوان یکی از مشکل های مردم نسبت  به دولت در خصوص 
منابع ملی و دعاوی مردم با یکدیگر، حدود ۱۱ میلیون هکتار است که برای رفع 
تداخل در دســتور کار قرار گرفته اســت.  حدود ۶۰۰ هزار هکتار از این اراضی به 
نفع مردم از اراضی منابع ملی کسر کرده و به اراضی غیر ملی افزایش یافته است.

به گفته وی، یکی از برنامه های راهبردی وزیر جهاد کشاورزی چه در زمان اخذ 
رای اعتماد و چه در زمان استقرار در این وزارتخانه، سنددار کردن اراضی کشاورزی 
در یک برنامه  چهارساله است. این سازمان به عنوان متولی برنامه راهبردی بنا به 
دســتور وزیر جهاد کشاورزی با هماهنگی ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور و 
سازمان نظام مهندسی کشاورزی و سایر دستگاه های مرتبط این هدف گذاری را به 
طوری ترسیم کرده  است که در ۲ سال نخست دولت سیزدهم تمامی پلاک های 
دارای تداخــل اجرای مقررات موازی تعیین تکلیف و تا پایان ۱۴۰۴ همه اراضی 

کشاورزی کشور سنددار شود.

فاطمه صغری حجازی امیری  -   ایده روز  | 
 رییس مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی 
پیش بینی کرد که با برنامه ریزی های انجام 
شده سالانه ۱۰ تا ۱۵ دستگاه کمباین برداشت 

وش پنبه وارد کشور شود.
 کامبیز عباسی  افزود: از اواخر سال گذشته 
تاکنون هفت دســتگاه کمباین برداشت وش 
پنبه وارد کشــور شده و هفت دستگاه دیگر 

نیز در راه است.
رییس مرکز  توسعه مکانیزاسیون کشاورزی 
با بیان اینکه کمباین های وارداتی برداشــت 
وش پنبه را از برترین فناوری های روز عنوان 
کرد و اظهار داشــت: این کمباین ها منجر به 
 کاهش ۳۵ تا ۴۵ درصدی هزینه های تولید، 
هزینــه های کارگری و صرفه جویی در زمان 
برداشت وش پنبه با کیفیت مناسب می شود.

عباســی با بیان این که کمباین های وش 
پنبه با استقبال کشاورزان مواجه شده است، 
گفت: با این کمباین ها می توان روزانه شش 
تا هفت هکتار مزرعه پنبه را برداشــت کرد،  
امسال هم کشاورزان آماده برای کار با کمباین 
های برداشــت وش پنبه بودند و هم بذرهای 

مناســب برای برداشت ماشــینی، انتخاب و 
کشت شده بود.

مجری پــروژه تجهیز و نوســازی ناوگان 
ماشینی بخش کشاورزی با بیان اینکه امسال 
بیشترین سطح کشت مکانیزه غلات به ویژه 

در حوزه گندم را داشــتیم افزود: بیش از ۸۶ 
درصد گندم و جو آبی و دیم کشــور در سال 

جاری به صورت مکانیزه کشت شد.
عباســی گفت: امســال بیش از ۶۲ هزار 
دستگاه انواع بذرکار غلات در اراضی کشاورزی 

کشور مورد استفاده قرار گرفت.
وی تصریح کرد: ناوگان ماشین های بذرکار 
غلات به روز رسانی شده اند و این ماشین ها در 

تمام استان ها آماده به کار هستند.
 از ابتدای امســال تاکنــون نزدیک به ۶ 

هزار میلیارد تومان ســرمایه گذاری در حوزه 
مکانیزاسیون صورت گرفته که افزایشی ۲.۵ 
برابری را نسبت به سال گذشته نشان می دهد.

در دولت یازدهم ردیف اعتباری مستقلی 
به بخش مکانیزاسیون کشاورزی تعلق گرفت، 
به طــوری که برای پروژه تجهیز و نوســازی 
ناوگان ماشــینی بخش کشــاورزی با محور 
اقتصاد مقاومتی از نیمه دوم سال ۹۲ تاکنون 
به تدریــج هفت خط اعتبــاری به این بخش 

اختصاص یافته است.
خط نخست اعتباری در سال ۹۲ به ظرفیت 
هفــت هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال، خط دوم به 
میزان هشت هزار میلیارد ریال در سال ۹۳، 
خط سوم به میزان ۱۰ هزار میلیارد ریال در 
سال ۹۴، خط اعتباری چهارم به مبلغ ۱۲ هزار 
میلیارد ریال در سال ۹۵، خط اعتباری پنجم 
در ســال ۹۶ به مبلغ  ۱۵ هزار میلیارد ریال، 
خط اعتباری ششــم در سال ۹۷ به مبلغ ۱۵ 
هزار میلیارد ریال و خط اعتباری هفتم در سال 
۹۸  به مبلغ یک هزار و ۸۰۰ میلیارد ریال و در 
سال ۹۹ خط اعتباری هشتم به مبلغ ۲ هزار و 

۵۰۰ میلیارد تومان اختصاص یافت.

ورود سالانه ۱۰ تا ۱۵ دستگاه کمباین برداشت وش پنبه به کشور

بررسی جوانب واگذاری مدیریت منابع آبی به بخش کشاورزی در مرکز پژوهش ها
 مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در گزارشی 
به بررسی جوانب مختلف واگذاری مدیریت منابع آبی به 

بخش کشاورزی پرداخت.
به گزارش از روابط عمومی مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی، معاونت مطالعات زیربنایی این مرکز در 
گزارشی به بررسی جوانب مختلف واگذاری مدیریت منابع 

آبی به بخش کشاورزی پرداخت.  
مرکز پژوهش های مجلس در این گزارش تاکید کرده 
اســت: تقویت امنیت غذایی به عنوان یکی از دغدغه های 
اصلی سیاســتمداران کشور مطرح بوده و تصمیم گیران 
کلان کشور به ویژه در بخش کشاورزی، جهت رفع موانع 
پیش روی بخش تولید پیشنهادهای خود را ارائه می کنند. 
در همین راستا مدیریت بخش آب به عنوان یکی از عوامل 
کلیدی در رونق تولیدات کشاورزی مورد توجه قرار گرفته 
و پیشنهاد واگذاری مدیریت بخش)هایی از( منابع آب به 
مصرف کننده مطرح شده است. هدف از ارائه این پیشنهاد 
فراهــم آوردن زمینه مدیریت یکپارچه و تجمیع منابع و 
ملزومات برای متولی بخش کشاورزی بوده به طوری که 
بتوانــد موانع پیش روی تولیــد را مرتفع کند، همچنین 
زمینه ارزیابی و پیگیری از جهاد کشاورزی در دستیابی 
به اهداف تعیین شــده تســهیل گردد. ازسویی، امروزه 
کشــور با اضافه برداشت از منابع آب مواجه بوده و بخش 
کشاورزی بزرگ ترین مصرف کننده منابع آب سطحی و 
زیرزمینی کشور است. نکته ای که نشان می دهد کاستی ها 

و ناکامی های موجود در بخش کشاورزی، ارتباطی با عدم 
تمرکــز مدیریت منابع آب کشــور در این بخش، ندارد. 
علاوه بر این، به دلیل اثرگذاری گســترده مدیریت بخش 
آب بر سایر بخش های اقتصادی و زیربنایی کشور، هرگونه 
تصمیم گیری و سیاستگذاری در این بخش می تواند تأثیرات 
مهم و در عین حال برگشت ناپذیری بر تمام ابعاد جامعه و 

حاکمیت کشور به همراه داشته باشد.
در این گزارش تصریح شده است: با توجه به آمار موجود، 
درحال حاضر بخش کشاورزی بزرگ ترین مصرف کننده آب 
در کشور بوده، ازسویی اضافه برداشت های صورت گرفته 
از منابع آب زیرزمینی و تداوم آن منجر به کسری شدید 

آبخوان های کشور شده است. ادامه روند کنونی یا اجرای 
تصمیماتی که منجر به تشدید برداشت از منابع آب شود، 
با نابودی منابع محدود آبی کشــور همراه بوده و نه تنها 
مصرف کننده اصلی این بخش، بلکه حیات جمعی کشور 
را تهدید می کند. این شــرایط، لزوم توجه هر چه بیشتر 
و تعمق درخصوص ابعاد مختلف پیشــنهاد ارائه شــده 
مبنی بر واگذاری مدیریت بخش)هایی از( آب کشــور به 
مصرف کننده بخش کشاورزی را به خوبی گوشزد می نماید.

در بخش دیگری از این گزارش آمده اســت: شرایط 
حاد آبی کشــور، لزوم تعادل بخشــی به وضعیت منابع 
محدود آبی و همچنین لزوم تقویت امنیت غذایی کشور 

از دید سیاســتگذاران کلان کشــور مغفول نمانده و در 
همین راستا هدفگذاری ها و طرح های متعددی در قالب 
برنامه های پنج ساله توسعه و پروژه های ابلاغی ازسوی دولت 
صورت گرفته است. برنامه ها، قوانین و پروژه های مطرح 
شده در این خصوص، وظایف و مسئولیت های مختلفی را 
متوجه سازمان های دخیل در امر مدیریت و بهره برداری 
از آب کرده که بررســی عملکرد این سازمان ها می تواند 
به روشــن شدن نقص های موجود کمک کند. همچنین 
ارزیابی عملکرد وزارتخانه های نیرو و جهاد کشاورزی در 
دستیابی به اهداف تعیین شده و شناخت دلایل ناکامی های 
موجود، داوری کردن پیشــنهاد ارائه شــده درخصوص 
واگذاری مدیریــت بخش)هایی از( آب به مصرف کننده 
بخش کشــاورزی را ارتقا می بخشــد.   مرکز پژوهش ها 
تصریح کرده اســت که در گزارش پیش رو ضمن تشریح 
خلاصه ای از وضعیت منابع و مصارف بخش آب کشــور، 
به صورت خلاصه به نقش های حال حاضر وزارتخانه های 
نیرو و جهاد کشــاورزی پرداخته شده است. همچنین با 
بهره گیری از نتایج مطالعات تطبیقی،   وضعیت مدیریت 
آب در دنیا با تمرکز بر کشورهای همسایه ایران بررسی 
و در ادامه نکات مرتبط با موضوع پیشــنهادی بیان شده 
است. موضوع پیشــنهادی مذکور با ابهام ها و مشکلات 
عدیده ای روبرو بوده و با توجه به وظایف جهاد کشاورزی، 
اجرای آن منجر به تعارض شدید منافع و تضعیف شرایط 

آبی کشور می شود.

مرگ آسان دلار در صنعت گل و گیاه ایران
 با وجود صرف هزینه و مواد اولیه فراوان و تلاش های 
بسیار تولیدی و تحقیقاتی برای تولید انواع گل در کشور و 
استان مرکزی، بخش عمده ای از محصولی که حاصل می 
شود، به دلیل نبود زیرساخت های لازم به ضایعات تبدیل 

می شود و از دست می رود.
به گفته شاهین رستم پور مشاور وزیر جهاد کشاورزی، 
حوزه گل و گیاه قابلیت صادرات بیش از ۱۰ میلیارد دلار 
محصولات را دارد، اما سوال اینجاست برای رسیدن به این 

رقم چه باید کرد.
میزان گردش مالی این صنعت ارزآور در جهان به ۲۰ 
میلیارد دلار می رسد و حتی برخی اقتصاددانان ۱۰۰ شاخه 
گل رز را با یک بشکه نفت به لحاظ اقتصادی برابر می دانند، 
۱۹ هزار نفر در صنعت گل و گیاهان زینتی در سطح کشور 
فعالند و سالانه حدود ۴۰ میلیون دلار صادرات گل و گیاه از 
کشور انجام می گیرد، هر چند که در سال گذشته به دلیل 
شیوع بیماری کرونا این رقم کاهش یافت و گلخانه داران 
متحمل خسارت بالایی شدند، اما همچنان برای تولید گل 
حتی اگر به لحاظ اقتصادی صرفه ای نداشته باشند، با جان 

و دل تلاش می کنند.
سابقه گلکاری در شهرستان محلات در استان مرکزی 
به حدود ۱۰۰ سال می رسد. این شهر با تولید ۳۵۰ گونه 
مختلف گیاهان آپارتمانی و گل و گیاه زینتی و اســتقرار 
پژوهشــکده ملی گل و گیاه، بــه عنوان قطب گل و گیاه 
کشــور شهره است و ۳۰ درصد از اهالی این شهرستان در 
این صنعت فعالند و از حدود ۹۹۰ هکتار اراضی زیر کشت 
گل و گیاه زینتی، ۹۰ درصد آن در اختیار محلاتی هاست، 
اما سوال اینجاست که چقدر از تولیدات گلکاران محلاتی و 

ایرانی به ثمر می نشیند؟
بارها بحث ضایعات گل در کشــور مطرح شده است و 
به دلیل نبود زیرساخت های لازم، هیچ مسئولی این اتفاق 
نامبارک را کتمان نمی کند، اما قطعا این ضایعات به معنای 

از دست رفتن منابع مالی کشور است.

 افزایش ضایعات در صنعت متلاطم گل و گیاه/
ضایعات 7۰ درصدی گل شاخه بریده!

یکی از فعالان صنعت گل محلات در گفت وگو با ایسنا، 
در خصوص ضایعات گل و گیاه اظهار کرد: میزان ضایعات 
گل در ایران حدود ۵۰ درصد است که در برخی موارد برای 

گل های شاخه بریده این رقم به ۷۰ درصد هم می رسد.
مجتبی ابراهیمی نبود استانداردهای لازم، عدم بسته 
بندی صحیح، برداشــت نادرست گل و گیاه، بازار سنتی، 
نداشتن زیرســاخت حمل و نقل مخصوص گل و گیاه و 

نبود تولید استاندارد را از مهمترین عوامل ضایعات بالای 
گل در کشــور دانست و افزود: متاسفانه فراز و نشیب بازار 
گل بسیار زیاد است و این امر ضایعات را چند برابر می کند.

وی با اشار به برخی دو دستگی ها، بیان کرد: به عنوان 
مثال در حال حاضر در ایام فاطمیه هستیم و از طرفی در 
آستانه شب یلدا قرار داریم، با وجود آنکه این دو مناسبت 
بسیار محترم هستند، اما به هرحال همزمانی آنها بر بازار گل 
تاثیر منفی دارد و مسلما چنین دودستگی هایی ضایعات 

را بالا می برد.

 کمترین استانداردی در بسته بندی گل و گیاه 
در کشور وجود ندارد

ابراهیمی تصریح کرد: کمترین اســتانداردی در بسته 
بندی گل و گیاه در کشور وجود ندارد، در حالی که بعد از 
برداشت باید سورتینگ و بسته بندی مناسبی اعمال شود 
که انجام نمی گیرد، همچنین هزینه تولید بسیار افزایش 
یافتــه و صرفه اقتصادی برای گلکاران باقی نمانده و عملا 
رو به تباهی هستیم. در واقع با از بین رفتن هر شاخه گل، 

چند دلار از بین می رود.
وی با اشــاره به اینکه نسبت به سال گذشته و تاثیرات 
شدید و منفی کرونا در صنعت گل و گیاه، قدری وضعیت 
بهبود یافته اســت، افزود: شرایط رشد داشته، اما در نقطه 
مقابل هزینه تولید بالا رفته به طوری که هزینه تولید یک 
رز شــاخه بریده هشت هزار تومان است و شاید در نهایت 
۱۵ هزار تومان در بازار به فروش برسد ولی با توجه به اینکه 
جامعه به لحاظ اقتصادی توان و کشش لازم را ندارد و در 
واقع گل جایگاه خود را در ســبد خانواده پیدا نکرد است، 
فروش پایین است و در این شرایط فشار زیادی به گلکاران 

وارد می شود.

اینکه، اینکه صنعت ارزآور این چنین به راحتی پژمرده 
شود، قطعا نشان می دهد که یک جای کار لنگ می زند، 
مشــاور وزیر جهاد کشاورزی معتقد است که صادرات می 
تواند به ۱۰ میلیارد دلار برسد، اما مسلما پیش از هرکاری 
باید ضایعات گل را با توسعه زیرساخت ها به حداقل رساند.

یکی از اعضای هیات علمی، پژوهشکده ملی گل و گیاه در 
محلات به ایسنا، گفت: ضایعات یا ماندگاری گل به شرایط 
محیط تولید و محیط پس از تولید بستگی دارد، به طوری 
که طبق نظر پژوهشگران، یک سوم طول عمر گل به قبل 
از تولید و دوســوم آن به پس از تولید گره خورده است و 

درواقع شرایط پس از تولید اهمیت بالایی دارد.

 بیشتر خلاءها بعد از تولید رخ نشان می دهند
محمدرضا شفیعی تاکید کرد: کیفیت گل های تولیدی در 
محلات خوب است، این منطقه از استان مرکزی رطوبت و 
آفتاب مناسبی دارد و آب باکیفیت در اختیار است پس در 
واقع روند تولید به خوبی انجام می گیرد، اما پس از تولید، 
مشکلات بسیاری وجود دارد که بخش عمده ای از آن در 

اختیار گلکار یا پژوهشکده ملی گل و گیاه نیست.
وی، امکانات لجستیکی، تجهیزات، سورتینگ و بسته 
بندی و حمل و نقل را از جمله عوامل مهم و موثر پس از 
تولید دانست و گفت: مسلما بهبود این الزامات به حمایت 
های دولتی و تقویت شــرکت های تعاونی وابسته است، 
پس از برداشت و تولید باید ماشین سردخانه دار و قفسه 
دار برای چیدمان گل در اختیار باشد تا کمترین آسیب به 

گل وارد شود.
این عضو هیات علمی پژوهشکده ملی گل و گیاه محلات 
بیان کرد: عملیات و مباحث فنی مرتبط با پژوهشکده در 
مورد گل های شاخه بریده، گلدانی و گل دار با استفاده از 

عملیات و تیمارهای شیمیایی جهت افزایش طول عمر گل 
در حال انجام است و بررسی می شود که با اضافه شدن چه 
موادی به آب گلدان عمر گل بالا می رود و در واقع با ارائه 
مشاوره به گلکاران، طبق طرح های پژوهشی استفاده از مواد 
ضدمیکروبی و ... جلوی پیری زودهنگام گل گرفته می شود.

وی اضافه کرد: سازوکار لازم در اختیار گلکاران گذاشته 
شده است هر چند که همچنان نیاز به کار بیشتری است 
تا استفاده از پژوهش های جدید برای کاهش ضایعات گل 

بیشتر مدنظر قرار گیرد.

 آماری از ضایعات گل در دست نیست
شــفیعی با بیان اینکه آمار واقعی و دقیقی از تلفات و 
ضایعات گل در اختیار نیســت، اما در این راســتا توسعه 
خوبی نداشته ایم، افزود: در دنیا ضایعات گل بین ۵ تا ۲۰ 
درصد است، اما طبق برخی از آمارها این رقم در ایران بین 
۳۰ تا ۵۰ درصد است، هرچند که در مزرعه، گلخانه ها و 
گل فروشی ها تاحدی از این ضایعات استفاده می شود، اما 

همچنان بخش عمده ای از گل ها از بین می رود.

 استفاده محدود اقتصادی ایران از گل
وی با اشاره به اینکه خشک کردن گل در ایران به شکل 
گســترده انجام نمی گیرد، افزود: برخی از گل ها مصرف 
خوراکی دارند که پیش از نابودی مورد اســتفاده قرار می 
گیرند، همچون گل بنفشــه، رز، محمدی، نرگس، مریم و 
برخی از گل ها مانند رزماری، اسطوخودوس نیز در دنیا در 
صنعت عطرسازی مورد استفاده قرار می گیرند، همچنین 
برخــی از گل ها در صنعت رنگ کاربرد دارند که چین در 
این راستا فعال است، در آسیای شرقی مانند مالزی نیز از 
گل ها برای تولید عصاره های دارویی و منوی غذاها و پخت 
غذا استفاده می شود، برخی گل ها مثل رزماری به عنوان 
سبزیجات جا افتاده اند، صنایع فرآوری و اسانس گیری نیز 
در بسیاری از کشورها فعال است، اما در ایران چنین استفاده 
هایی از گل ها صورت نمی گیرد و شاید از غنچه های خشک 
شده گل ها قدری استفاده شود در حالی که می توان قبل 

از نابودی گل ها از آنها مجددا اتنفاع مالی کسب کرد.
 ایران علیرغم ســابقه زیاد در تولید گل و گیاه تقریبا 
هیچ بهره برداری مطلوب اقتصادی از این صنعت ندارد و 
هر شاخه که برای تولید آن، آب، نهاده و دیگر زیرساخت 
ها مصرف شــده و برایش هزینه کارگری صرف شــده به 
راحتی نابود می شــود، در حالی کــه به راحتی می توان 
 ضمن پرهیز از نابودی منابع ملی، حتی ارزآوری را از این 

حوزه رقم زد.

 کشت زراعت پاییزه در گنبدکاووس از مرز ۱۰۵ هزار هکتار گذشت
 مدیر جهادکشــاورزی گنبدکاووس گفت که از ابتدای فصل کشــت زراعت پاییزه شــامل چهار محصول »دانه روغنی کلزا، چغندرقند، جو و گندم« در این شهرســتان تاکنون در ۱۰۵ هزار و ۱۲۰ هکتار از اراضی زراعی به زیرکشت این 

محصولات رفته است.
حبیب الله زارع اظهارداشت: فصل کشت زراعت پاییزه در گنبدکاووس از نیمه دوم مهرماه امسال با کاشت دانه روغنی کلزا آغاز شده و در ادامه با کشت چغندرقند و اکنون با کشت ۲ محصول گندم و جو ادامه دارد. وی پیش بینی کشت 
امسال چهار زراعت پاییزه در گنبدکاووس را در مجموع ۱۴۲ هزار هکتار اعلام  و اضافه کرد: تاکنون در سطح ۱۰۵ هزار و ۱۲۰ هکتار کشت محصول انجام شده که بیشترین آن مربوط به گندم با ۸۵ هزار و ۴۰۳ هکتار و کمترین آن مربوط 
به چغندرقند با ۱۲۰ هکتار است. تاکنون در ۱۳ هزار و ۳۹۶ هکتار از اراضی زراعی گنبدکاووس زراعت جو و در سطح ۶ هزار و ۲۰۱ هکتار دانه روغنی کلزا کشت شده است.  سهمیه ابلاغ شده به این شهرستان توسط وزارت جهادکشاورزی 
برای سه محصول اصلی زراعت پاییزه یعنی دانه روغنی کلزا، گندم و جو در سال زراعی پیش رو به ترتیب ۱۳، ۱۰۷ و ۲۲ هزار هکتار بوده است که به سبب کم بارشی و خشکسالی در زمان کشت هنوز محقق نشده است. وی، بهترین زمان 
کشت برای ۲ محصول گندم و جو در گنبدکاووس را نیمه نخست آذرماه دانست و افزود: میزان بذر مورد استفاده در هر هکتار گندم ۱۸۰ کیلوگرم است که به ازای تاخیر هر روز در کشت باید یک کیلوگرم به این مقدار بذر اضافه شود. زارع 
همچنین درخصوص توزیع نهاده های کشاورزی ویژه زراعت پاییزه در گنبدکاووس اظهارداشت: تاکنون ۲۴ هزار و ۵۰ تن انواع کود شیمیایی، ۲ هزار و ۵۰۰ تن بذر گواهی شده گندم، ۴۷۶ تن بذر جو و ۳۳ تن بذر کلزا بین کشاورزان شهرستان 

توزیع شده است. به گفته وی امسال برای کشت زراعت پاییزه در گنبدکاووس مشکلی در تامین بذر گواهی شده و نهاده های کشاورزی موردنیاز وجود ندارد.



5
شماره : 
1267

0929/103/29 

1066
ــماره  ــی nas431100d5765958 و ش ــماره شاس ــران 86 949 ج85 و ش ــماره ای ــه ش ــین ب کارت ماش
ــود  ــخ 1400/09/20 مفق ــی در تاری ــد قربانعل ــان فرزن ــی خرمی ــه رمضانعل ــق ب ــور 5027370متعل موت

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ  ــم در تاری ــد عبدالعظی ــه محمدحســین شــرفیه فرزن ــق ب ــه شــماره 4560187010 متعل ــی ب کارت مل
1400/09/19 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

1192
کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 3931055655 متعلــق بــه الهــه رضائــی فرزنــد غلامحســین در تاریــخ 

 1400/09/08مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شناســنامه بــه شــماره 2655 متعلــق بــه مســعود حســینی لادمخــی فرزنــد احمــد در تاریــخ1400/09/27  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

1502
کارت ملــی بــه شــماره 2491563509 متعلــق بــه نــگار آشــوری فرزنــد محمــد در تاریــخ1399/07/01  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

1505
کارت هوشــمند راننــده بــه شــماره 1803586 متعلــق بــه ســیدمحمد موســوی فرزنــد ســیدرجبعلی بــه 

شماره ملی 2432562232در تاریخ 1397/07/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 2433018961 متعلــق بــه محمــد یونســی فرزنــد علــی بــاز در تاریــخ 
 1400/09/22مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 2431959600 متعلــق بــه ســعیده فریدونــی فرزنــد رضــا در تاریــخ1400/06/24  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

 
1506

ــده و از درجــه  ــوذر در تاریــخ 1400/07/01 مفقــود گردی ــد ن ــی فرزن ــه مهســا صفائ شناســنامه متعلــق ب
اعتبار ساقط می باشد.

شناســنامه بــه شــماره 5 و رســید کارت ملــی وکارت واکســن متعلــق بــه محمــد بهنــام فرزنــد حســن در 
تاریــخ 1400/07/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــق  ــت متعل ــان خدم ــه دو و پای ــه پای ــماره 1520230788 و گواهینام ــه ش ــی ب ــنامه و کارت مل شناس
 بــه مجیــد شاهســواری فرزنــد امیــر در تاریــخ 1400/09/20 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 0019080271 متعلــق بــه معصومــه جانــی فرزنــد علــی در تاریــخ1400/09/20  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2020
ــن   ــه سیدمحس ــق ب ــماره 2181457271 متعل ــه ش ــی ب ــماره 115370 و کارت مل ــه ش ــنامه ب شناس
 حســینی خلیلــی  فرزنــد مصطفــی  در تاریــخ 1400/09/06 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ساقط می باشد.

ــخ  ــی در تاری ــک عل ــد کوچ ــادری فرزن ــد  ن ــه مجی ــق ب ــماره 4010104155 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/07/05 مفق

ــخ  ــا در تاری ــد عبدالرض ــی فرزن ــه چ ــد  کلکت ــه نوی ــق ب ــماره 0020264682 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/09/01 مفق

شناســنامه بــه شــماره 1890 متعلــق بــه میثــم آرزومنــدان مفــرد  فرزنــد احمــد  در تاریــخ 1400/08/01 
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2065
کارت ملــی بــه شــماره 0421520280 متعلــق بــه احمــد شــیرازی فرزنــد محمــود و کارت ســوخت بــه 
شــماره 31 م 874 تهــران 21 متعلــق بــه احســان شــیرازی فرزنــد احمــد در تاریــخ 1400/09/20 مفقــود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــران 21  ــماره 17 س 368 ای ــه ش ــوخت ب ــران 21 و کارت س ــماره 17 س 368 ای ــه ش ــین ب کارت ماش
متعلــق بــه علــی مجیــدی نیــا فرزنــد حســین در تاریــخ 1400/09/15 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ســاقط مــی باشــد.

2084
کارت ملــی بــه شــماره 0021772053 متعلــق بــه امیررضــا مقــدوری خــوب نمــا فرزنــد علــی اکبــر در 

تاریخ 1400/08/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ  ــود در تاری ــد محم ــی فرزن ــم  طاهرخان ــه ابراهی ــق ب ــماره 4390083783 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/09/01 مفق

کارت ملــی بــه شــماره 0021146551 متعلــق بــه زهــرا وحدتــی فرزنــد علیرضــا در تاریــخ1399/11/01  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــه  ــی ب ــه  و کارت مل ــارک و گواهینام ــره خ ــه جزی ــارک و کارت ورود ب ــیمی خ ــائی پتروش کارت شناس
ــود  ــخ 1400/09/23 مفق ــداله در تاری ــد اس ــان فرزن ــعید  جعفری ــه س ــق ب ــماره 0040108260 متعل ش

ــار ســاقط مــی باشــد. ــده و از درجــه اعتب گردی

ــخ  ــود در تاری ــد محم ــه فرزن ــت پیش ــرا قناع ــه زه ــق ب ــماره 2460447477 متعل ــه ش ــنامه ب شناس
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــده و مفق ــرقت ش  1400/09/16س

شناســنامه بــه شــماره 0022852972 متعلــق بــه علــی صحرائیــان فرزنــد راضــی در تاریــخ1400/09/16  
ســرقت شــده و مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0037162241 متعلــق بــه نســرین حبیبــی فرزنــد ولــی در تاریــخ1400/08/01  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 3859802445 متعلــق بــه هوشــنگ جلالــی فرزنــد زرپــوش در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/08/01مفق

2087
ــه  ــق ب ــه شــماره 5930039070 متعل ــه ســه ب ــه پای ــه شــماره 5930039070 و گواهینام ــی ب کارت مل
 محمدجــواد اکبــری فرزنــد فرامــرز در تاریــخ 1400/09/28 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ساقط می باشد.

ــان  ــماره 0007783 و کارت پای ــه ش ــه ب ــه س ــه پای ــماره 1450007783 و گواهینام ــه ش ــی ب کارت مل
خدمــت بــه شــماره 1450007783 و کارت ماشــین بــه شــماره 41ج811ایــران 30 و ســایر بــه شــماره 
کارت مهــارت کارت عابربانــک ومعاینــه فنــی خــودرو متعلــق بــه حســین نــوروزی بنمــار فرزنــد افشــا در 

تاریــخ 1400/08/30 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 1689341122 متعلــق بــه محســن رســتمی فرزنــد حمــزه در تاریــخ1400/09/10  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2302
»آگهی مفقودی«

بــرگ ســبز خــودرو  پــژو GLX 405 بــه رنــگ نقــره ای مــدل 1394  بــه شــماره پــلاک 59 153 د 93 
بــه شــماره موتــور 124K0746954بــه شــماره شاســی NAAM01CE4FH253050 متعلــق بــه رضــا 

صفــاری فرزنــد علــی در  مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

»آگهــی مفقــودی«
ــلاک 84 978 ک 11  ــماره پ ــه ش ــیل ب ــپ 485 دو دیفرانس ــور تی ــایی تراکت ــبز و کارت شناس ــرگ س ب
مــدل 1399 بــه شــماره موتــور MTAAW5009J  بــه شــماره شاســی W00723D6  مطعلــق بــه علــی 

رئیســی حســن لنگــی فرزنــد شــهریار مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط اســت.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 2121381341 متعلــق بــه رجــب ابراهیــم نــژاد فرزنــد محمــد در تاریــخ 
 1400/09/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2501
ــخ  ــن در تاری ــد حس ــی فرزن ــی آدریان ــکراله رضائ ــه ش ــق ب ــماره 1142086925 متعل ــه ش ــی ب کارت مل

 1400/09/26مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2504
شناســنامه و کارت ملــی بــه شــماره ملــی 5550179539 متعلــق بــه معصومــه ســلیمانی بابــادی  فرزنــد 

قلی در تاریخ 1400/09/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2507
ــماره 4660430820 و  ــه ش ــه ب ــه س ــه پای ــماره 4660430820 و گواهینام ــه ش ــی هوشــمند ب کارت مل
کارت ماشــین و کارت ســوخت بــه شــماره 31 ج 194 ایــران 81 متعلــق بــه میــلاد رئیســی فرزنــد علــی 

در تاریخ 1400/02/12 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــه  ــق ب ــه شــماره 13187/634 متعل ــه شــماره 1130628752 و کارت ســوخت ب ــی هوشــمند ب کارت مل
مجتبــی مردیهــا احمــد آبــادی فرزنــد مهــدی در تاریــخ 1400/08/29 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ســاقط مــی باشــد.

ــماره 1293323098  ــه ش ــه ب ــه س ــه پای ــماره 1293323098 و گواهینام ــه ش ــمند ب ــی هوش کارت مل
متعلــق بــه مرضیــه ماهــری اصفهانــی فرزنــد مهــدی در تاریــخ 1400/09/15 مفقــود گردیــده و از درجــه 

اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 1198879920 و کارت ســوخت بــه شــماره 18 و 248 ایــران 13 متعلــق 
بــه فضــل الــه ســبزواری فرزنــد عبــاس در تاریــخ 1400/09/10 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

مــی باشــد.
 

2508
کارت موتــور  وکارت  ســوخت موتــور  ســیکلت یــک ســیلندر انــرژی  مــدل ســال 1394 رنــگ آبــی  بــه 
شــماره پــلاک  629ایــران 72391  وبــه شــماره شاســی 150H9400404وبــه شــماره  موتــور 
150N1K122818 متعلــق بــه محمــد ســلطانی تهرانــی فرزنــد حســن در تاریــخ 1400/09/20 مفقــود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شناســنامه بــه شــماره 2497 و کارت ملــی بــه شــماره 1285994531 و ســند 6 دانگــی زمیــن زراعــت  
ــاد   ــت اب ــر 445+1 ازمحــور دول ــان کیلومت ــع دراســتان اصفه ــی 403/4 واق ــه شــماره ثبت ــی  ب ــک برگ ت
ــه  ــق ب ــروی گاوداری کشــت و صنعــت  اســدی  متعل ــی   جــاده شــاهپوراباد  روب ــع غرب ــاد ضل حبیــب اب
امیــر علــی  معتمــدی فرزنــد مهــدی در تاریــخ 1400/09/24 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

مــی باشــد.

2601
شناســنامه بــه شــماره 14683 و کارت ملــی بــه شــماره 4280801411 متعلــق بــه رقیــه  رســولی  فرزنــد 

علی اصغر  در تاریخ 1399/12/02 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــد کاظــم در تاریــخ  ــه هاشــم بافتــی گرامــی فرزن ــه شــماره ملــی 0943545641 متعلــق ب کارت ملــی ب
 1400/09/19مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــه و  ــه نام ــودرو و بیم ــی 6519594326 و کارت خ ــماره مل ــه ش ــی ب ــه دو و کارت مل ــه پای گواهینام
کارت ســوخت تیبــا 2 مــدل 1397 بــه شــماره پــلاک 99 ن 619 ایــران 12 و شــماره شاســی 
ــه رضــا جعفــری قلعــه جوقــی  NAS821100J1137405 و شــماره موتــور M158536493  متعلــق ب
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/08/28 مفق ــد  در تاری ــی محم ــد عل فرزن

ــخ  ــی  در تاری ــد عیدقل ــن  فرزن ــر  زری ــی اصغ ــه عل ــق ب ــماره 0933721587 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی 1400/09/01 مفق

کارت ملــی بــه شــماره 1064326048 متعلــق بــه علــی اکبــر  ماروســی  فرزنــد محمدمهــدی و شناســنامه 
بــه شــماره ملــی 1051422841 متعلــق بــه ســتایش ماروســی فرزنــد علــی اکبــر  در تاریــخ1399/05/01  

مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــود  در تاری ــد محم ــواز  فرزن ــب ن ــد  غری ــه امی ــق ب ــماره 0921427425 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/08/30مفق

2602
ــی  ــه مریــم  مظلومــی هلال ــه دو متعلــق ب ــه شــماره ملــی 1818102269 و گواهینامــه پای کارت ملــی ب

فرزند عبدالحسین  در تاریخ 1400/09/22 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

2801
ــخ  ــر  در تاری ــد جعف ــارودی فرزن ــه فرشــید کن ــق ب ــه شــماره 2210147883 متعل ــه دو ب ــه پای گواهینام

 1400/09/20مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

2807
ــد رمضــان در  ــی فرزن ــی وســطی کلائ ــه اســکندر امام ــق ب ــه شــماره 2162112302 متعل ــی ب کارت مل

تاریخ 1400/09/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 2161909371 متعلــق بــه نیــکا باقــری فرزنــد جهانبخــش در تاریــخ1400/09/10  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 2150658437 متعلــق بــه پارســا شــفیع زاده فرزند هومــن در تاریــخ1400/08/02  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 2150496021 متعلــق بــه ریحانــه مقصــودی فرزنــد روح الله در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/09/06مفق

ــام در  ــد ضرغ ــی فرزن ــه حســین  طلائ ــق ب ــی 1630099287 متعل ــه شــماره مل ــه ســه ب ــه پای گواهینام
تاریــخ 1400/06/05 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 5779544840 متعلــق بــه ســید مهــدی زریــن کمــر فرزنــد ســید اســماعیل در 
تاریــخ 1400/02/29 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2901
ــخ  ــلاح در تاری ــد ص ــی فرزن ــیخ آقائ ــم ش ــه ابراهی ــق ب ــماره 2920141570 متعل ــه ش ــنامه ب شناس

 1400/09/10مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت موتــور بــه شــماره 67241/111 متعلــق بــه علیرضــا نســیم فرزنــد حســن در تاریــخ1400/09/01  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــماره 3810241784  ــه ش ــت ب ــان خدم ــماره 3810241784 و کارت پای ــه ش ــی ب ــک و کارت مل عابربان
ــد احمــد در تاریــخ 1400/09/10 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار  ــه تیمــور شــیرزادی فرزن متعلــق ب

ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0066841186 ویــک فقــره چــک و گواهینامــه  بــه شــماره 0066841186 متعلــق 
ــار  ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/09/24 مفق ــرا... در تاری ــد نص ــواه فرزن ــریفی خ ــن ش ــه حس ب

ســاقط مــی باشــد.

4عــددکارت ســوخت و کارت ملــی بــه شــماره 0042997445 و کارت پایــان خدمــت بــه شــماره 
ــد  ــواه فرزن ــریفی خ ــا ش ــه رض ــق ب ــماره 215ص79 / 40 متعل ــه ش ــین ب 0042997445 و کارت ماش

ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/09/24 مفق ــرا... در تاری نص

کارت ملــی بــه شــماره 0078426405 وکارت ســوخت و  شناســنامه بــه شــماره ملــی 0078426405 و 
گواهینامــه  بــه شــماره 0078426405 و کارت پایــان خدمــت بــه شــماره 0078426405 و کارت ماشــین 
بــه شــماره 271ص68 / 99 متعلــق بــه حســین کرمــی فرزنــد شنســتقی در تاریــخ 1400/08/28 مفقــود 

گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــه  ــق ب ــماره 0589434810 متعل ــه ش ــت ب ــان خدم ــماره 0589434810 و کارت پای ــه ش ــی ب کارت مل
محمــد شــهرابی فراهانــی فرزنــد احمــد در تاریــخ 1400/09/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0045818967 متعلــق بــه محمــد طهماســبی اشــتیانی فرزنــد حســن در تاریــخ 
 1400/09/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ماشــین بــه شــماره 856و55 / 66 متعلــق بــه علــی شــیری فرزنــد دوســت در تاریــخ1400/09/20  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــران  ــع در ته ــی 123 واق ــی 32271 از اصل ــی فرع ــلاک ثبت ــه پ ــک واحــد آپارتمــان ب ــت  ی ســند مالکی
خیابــان جنــت آبــاد خیابــان شــهید مخبــری پــلاک 206طبقــه 2 واحــد 3 متعلــق بــه آقــای محمدرضــا  
جنتــی  فرزنــد ابوالقاســم بــه کدملــی 3874401431 در تاریــخ 1400/08/01 مفقــود گردیــده و از درجــه 

اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

بیمــه نامــه ماشــین  و کارت ســوخت  و برگــه ی  معاینــه فنــی و بــرگ کمپانــی و بــرگ ســبز  و کارت 
ــماره  ــی NAAPO3EE2KJ753264 و ش ــماره شاس ــلاک 99/451ط45 و ش ــماره پ ــه ش ــین ب ماش
موتــور 182A0082382 متعلــق بــه خانــم زهــرا پندجــو فرزنــد نــوروز علــی  بــه کدملــی 0422057071 

در تاریــخ 1400/07/06 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گواهینامــه پایــه دو و کارت ســوخت و بیمــه نامــه ماشــین  و برگــه ی معاینــه فنــی  و کارت ماشــین بــه 
شــماره پــلاک 20/316ط65 و شــماره شاســی NAZPL140TSPOO5375 و شــماره موتــور 631206 
وکارت عابــر بانــک  صــادرات متعلــق بــه آقــای عابدیــن آبشــیم فرزنــد جانعلــی بــه کدملــی 6419958792 

در تاریــخ 1400/09/25 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2903
کارت ملــی هوشــمند وکارت هــای بانکــی بــه شــماره 0890052034 متعلــق بــه فاطمــه رجبــی فرزنــد 

امین اله در تاریخ 1400/09/27 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــه  ــی ب ــای بانک ــه دو و کارت ه ــی پای ــه رانندگ ــت و گواهینام ــان خدم ــمند و کارت پای ــی هوش کارت مل
ــخ1400/09/27   ــم در تاری ــد ابراهی ــی فرزن ــی وجدان ــه داوود میرچول ــق ب ــماره 0015992195 متعل ش

مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــی  ــای بانک ــماره 0018655599 وکارت ه ــه ش ــه دو ب ــی پای ــه رانندگ ــمند و گواهینام ــی هوش کارت مل
ــور  ــماره موت ــی 012763 وش ــماره شاس ــران 189ق13 وش ــماره 10ای ــه ش ــین ب ــفته و کارت ماش و س
ــخ  ــور در تاری ــد تیم ــی فرزن ــلاد محب ــه می ــق ب 2436011 و VIN..JPFA921V0L7012763 متعل

ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/07/01مفق

گواهینامــه پایــه دو بــه شــماره 0068973020  کارت ماشــین بــه شــماره پــلاک 77ایــران 562 
م44  شــماره شاســی NAAG1C23XJD008505 وشــماره موتــور 10FJCE2366714 متعلــق 
 بــه شــهلا فراهانــی فرزنــد مســعود در تاریــخ 1400/09/10 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ساقط می باشد.

2909
ــه  ــه نام ــه شــماره 6010078431 و بیم ــه دو ب ــه پای ــه شــماره 6010078431 و گواهینام ــی ب کارت مل
ــد  ــین جاه ــه حس ــق ب ــماره 38 373و26 متعل ــه ش ــین ب ــماره 38 373و26 و کارت ماش ــه ش ــین ب ماش

فرزند ولی در تاریخ 1400/09/20 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

3024
کارت ماشــین بــه شــماره 44 ایــران 518 ع 74 و بیمــه نامــه ماشــین و ســند معاینــه فنــی وســائط نقلیــه 
ــان  و کارت ســلامت  ــغ یــک میلیــون و نهصــد و پنجــاه هــزار توم ــه مبل و چــک برگشــتی یــک عــدد ب
متعلــق بــه کمــال ســلمان پــور فرزنــد ســردار در تاریــخ 1400/09/25 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ساقط می باشد.

3041
شناســنامه بــه شــماره 0690915470 متعلــق بــه یونــس حیــدری فرزنــد هــادی در تاریــخ1400/09/25  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

3044
کارت ملــی بــه شــماره 1640293469 و شناســنامه متعلــق بــه حســین صلحــی چغوشــی فرزنــد موســی 

در تاریخ 1400/09/18 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

4011
شناســنامه بــه شــماره ملــی 5589816092 و برگــه ثبــت نــام کارت ملــی هوشــمند متعلــق بــه حبیــب 
ــار  ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/06/05 مفق ــکرالله در تاری ــد ش ــاد فرزن ــان آب ــدی بلب ــه محم ال

ساقط می باشد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی 3720051366 متعلــق بــه شــیرکو شــریفی فرزنــد محمدصدیــق 
در تاریــخ 1400/02/02 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 3720962474 و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره ملــی 3720962474 
متعلــق بــه کامــران رحمانــی فرزنــد ابراهیــم در تاریــخ 1400/09/10 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ســاقط مــی باشــد.

ــی 3790079960  ــماره مل ــه ش ــنامه ب ــی 3790079960 و شناس ــماره مل ــه ش ــمند ب ــی هوش کارت مل
ــار  ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/08/10 مفق ــق در تاری ــد توفی ــور عباســی فرزن ــه تیم ــق ب متعل

ســاقط مــی باشــد.

4030
ــان  ــه عبدالرضــا کرمی ــق ب ــه شــماره 4070801782 متعل ــی ب ــه شــماره 2379 و کارت مل ــنامه ب شناس

شیراوند فرزند والی کرم در تاریخ 1400/09/10 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ1400/05/14   ــی در تاری ــد عال ــه فرزن ــه جــواد پروان ــق ب ــه شــماره 4070608508 متعل ــی ب کارت مل
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه بــه شــماره 4061428462 متعلــق بــه حســین بیرانونــد فرزنــد ســعید در تاریــخ1400/07/10  
ــده و از درجــه  ــه شــماره 547 مفقــود گردی ــی ب ــد عل ــده و شناســنامه اردشــیربیرانوند فرزن مفقــود گردی

اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گواهینامــه پایــه ســه  متعلــق بــه مریــم جافــری فرزنــد عبــاس در تاریــخ 1400/09/20 مفقــود گردیــده 
و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــماره  ــدل : 88 ، ش ــگان، م ــران31 م ــماره 897س59ای ــه ش ــین ب ــک و کارت ماش ــه ی ــه پای گواهینام
بــه  متعلــق   K4MA690D103088  : موتــور  شــماره   ،  NAPLM1BOF91003242:شاســی
اعتبــار  درجــه  از  و  گردیــده  تاریــخ 1400/07/01 مفقــود  در  هوشــنگ  فرزنــد  ظفــری   مســعود 

ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 5280034916 و گواهینامــه پایــه ســه متعلــق بــه ســروش  طولابــی فرزنــد عبــاس 
در تاریــخ 1400/06/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

5111
گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره  و کارت ســوخت بــه شــماره  و کارت ماشــین بــه شــماره 22ایــران 672ج 
23 متعلــق بــه نصیــر  دربــان قواعــد فرزنــد  محمــد در تاریــخ 1400/08/20 مفقــود گردیــده و از درجــه 

اعتبار ساقط می باشد

ــد محمــد در تاریــخ1400/09/20   ــه صبــا مؤمنــی فرزن ــه شــماره 0018208681 متعلــق ب شناســنامه ب
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

ــد محمــد در تاریــخ1400/06/01   ــه ارزو  خرمــی فرزن ــق ب ــه شــماره 0018014240 متعل ــی ب کارت مل
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

7009
ســندملک بــه آدرس :یوســف آبــاد_خ مهرام)مدبر(_کوچــه دودانگه)30(_پــلاک68 طبقــه اول و کدپســتی 
1436764857متعلــق بــه اقــای ســیدامیر هوریابنــد بــا شــماره ملــی0035813245 فرزنــد ســیدمجتبی 

در تاریخ 1400/09/25 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

7031
کارت ملــی بــه شــماره 4380385711 و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره  متعلــق بــه مهــدی  رحمانــی 

فرزند محمد در تاریخ 1400/06/28 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

کارت ملــی بــه شــماره 4390173391 متعلــق بــه اصغــر رحمانــی فرزنــد حســن  در تاریــخ1400/09/20  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

ــود  ــخ 1400/09/15 مفق ــی در تاری ــد فتحعل ــد فرزن ــه عباســعلی خورن ــق ب ــه شــماره  متعل شناســنامه ب
گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

کارت ملــی بــه شــماره 5879664090 و شناســنامه بــه شــماره  متعلــق بــه منصــور بینایــی فــر  فرزنــد 
رمضــان در تاریــخ1400/06/01  مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

 ایده روز
سه شنبه 1400/09/30

شماره : 1267

تصمیم اشتباه و روند خشکی تالاب انزلی 

 نماینده مردم کرج ،اشتهارد و فردیس در مجلس شورای اسلامی رویکرد 
حمایتی دولت سیزدهم از مناطق محروم در لایحه بودجه ۱۴۰۱ را فرصتی 
مغتنم برشمرد که باید از آن نهایت بهره را برای توسعه هرچه بیشتر استان 

ها برد.
علیرضا عباسی افزود: رویکرد توجه به مناطق محروم از سوی دولت، بودجه 
ها را به سمت استانی شدن پیش برده و سبب شده تا هر استانی بر اساس نیاز 

خود طرح های اجرایی را برای توسعه داشته باشد.
وی در ادامه به مشکلات ویژه حوزه اجتماعی استان البرز پرداخت و بیان 
داشــت:  مهاجرت ســالانه ۱۰۰ هزار نفر به این  استان  بواسطه نزدیکی به 
پایتخت از مشکلات حوزه اجتماعی آن به شمار می رود بطوریکه این مهاجران 
در تهران مشــغول به کار شده و به دلیل نداشتن جایی برای سکونت به این 

استان روی می آورند.
عباسی گفت: بنابراین با این مهاجرت بی رویه به استان البرز با خیل عظیمی 
از جمعیت متقاضی ســکونت در مناطق مختلف این استان مواجه می شویم 

که سبب شده امروز ۹۰۰ هزار نفر در حاشیه شهرهای استان ساکن شوند.
نماینده مردم کرج،اشــتهارد و فردیس در مجلس شــورای اسلامی ادامه 

داد: بنابراین در بودجه سالانه و برنامه های بلند مدت باید به مناطق حاشیه 
ای استان البرز توجه جدی داشته باشیم و نقطه آسیب در اینجا است که در 

سالهای گذشته این بودجه محقق نشده بود.
وی یادآور شــد: بنابراین با رویکرد مثبتی که دولت ســیزدهم در حوزه 
محرومیــت زدایــی دارد باید تلاش داشــت که بســیاری از مشــکلات در 
این حوزه مرتفع شــود و در اســتان البرز امروز مشــکلی که دراین زمینه 
 وجود دارد آن اســت که این اســتان را به عنوان اســتان محــروم به دلیل

 نزدیکی به پایتخت نمی شناسند .
نماینده مردم کرج ،اشتهارد و فردیس ادامه داد: یکی از مشکلاتی که ویژه 
استان البرز است آن است که  برای این استان در بدو تاسیس حداقل بودجه 
در نظر گرفته شده و با همراهی استاندار درصد هستیم آن را افزایش دهیم .

وی با اشاره به اینکه ۱۳ درصد صنعت کشور در البرز است همچنین بیان 
داشت: این صنایع ظرفیت خوبی برای درآمد زایی استان به شمارمی رود ولی 
متاسفانه مالیات ۷۰ شرکت عمده به تهران داده می شود و آلودگی، ترافیک 

آنها نصیب این استان نشده است.
عباســی تاکید کرد: در صورت آمدن مالیات این صنایع به البرز می توان 
بســیاری از طرح های محرومیت زدایی را به اجرا درآورد و این مهم  باید در 
سال ۱۴۰۱ به جد دنبال شود.ظرفیت های مطلوب گردشگری ، ضرورت توسعه 
زیرساخت های این بخش در حوزه توریسم درمانی ، محصولات کشاورزی صیفی 
و سبزی ، ظرفیت صادراتی فرودگاه پیام از جمله پتانسیل های اقتصادی بود 
که این نماینده مجلس مورد تاکید قرار داد و اظهارداشت: باید با تعاملی که 
بین دولت سیزدهم و مجلس شورای اسلامی است بتوانیم از این ظرفیت ها 

برای توسعه و پیشرفت هرچه بیشتر بهره ببریم.

رویکرد حمایتی دولت از مناطق محروم در بودجه ۱۴۰۱ فرصتی برای توسعه است

 پیشروی سنبل آبی تا زیر سکوهای سنگی 
بلوار ســاحلی انزلی بخشی از حوضچه آرامش 
بندر را خشک کرد و به این ترتیب روند خشک 
شدن تالاب انزلی به بلوار ساحلی این شهر رسید. 
روزهای گذشــته فیلمی در فضای مجازی 
منتشر شد که در آن عبور چند سگ را در بستر 
کانال حوضچه آرامش بندرانزلی که مسیر تردد 
قایق ها بود را نشان می دهد. این قسمت از بلوار 
ساحلی انزلی نیز به دلیل پوشانده شدن سطح 
آب با لجن های آلی تولید شده بر اثر تجمع گیاه 
سنبل آبی، انباشت رسوبات و کاهش تراز آب 
دریای خزر خشک شد و به این ترتیب نظریه 
ای که کارشناسان مبنی بر نابودی بیولوژیکی 
گیاه بوسیله شــوری آب دریا ارائه داده بودند 
تقریبا با شکست مواجه شد.پیش از این یکی 
از اعضای هیات علمی گروه محیط زیست در 
اظهار نظری به خبرگزاری ایرنا گیلان گفته بود 
سنبل آبی ، تالاب انزلی و رودخانه های منتهی 
به دریای کاســپین را می خشکاند. این گیاه 
مهاجم نه تنها در حال خشکاندن تالاب انزلی 
است بلکه تهدیدی جدی برای تمام رودخانه 
های منتهی به دریای کاسپین در غرب و شرق 
استان گیلان به شمار می رود .مسئولان محیط 
زیست سیلاب های اخیر را در حرکت سنبل آبی 
به سمت دریا دخیل می دانند اما نکته شایان 
توجه ردپای عوامل انسانی است که نمی توان 
آنرا نادیده گرفت . در یکی از این موارد متولیان 
امر با کمک قایقرانان محلی برای بازگشــایی 
مســیر تردد قایق ها به سمت تالاب با کمک 
یک دستگاه بیل مکانیکی گیاه را از یک سمت 
تالاب را به ســوی دریا روانه کردند .نتیجه این 
تصمیم مقطعی آلوده شدن پل ها، اسکله های 
قایقرانی، رودخانه ها، محوطه بندری، روگاهای 
انزلی ، سطح تالاب بین المللی انزلی و سواحل 
خزر با گیاه مهاجم سنبل آبی بود .روند خشکی 

تالاب انزلی به بلوار ساحلی رسید

 جای خالــی متولی یــا متولیان 
معابر آبی

سنبل آبی چنان در پهنه های آبی گیلان 

ریشــه دوانده که هر یک از نهادها و ارگانها به 
فراخور موقعیت قرار گیری این گیاه مهاجم ، 

دیگری را متولی مقابله با آن می داند.
برخی مسئولان اداره کل بنادر و دریانوردی 
را متولی اصلی معابر آبی می دانند، ولی مدیر 
کل بنادر و دریانوردی گیلان می گوید: ما متولی 
هرکجا که آب ، لای و رســوب است نیستیم . 
وظیفه ما ایجاد عمق مناسب برای تردد کشتی 
هــای مختلف ، تفریحی ، تجــاری ، نظامی و 
شیلاتی است و تنها در سایه همکاری با سایر 
نهادها می توانیم آبراهه ها را از وجود این گونه 

مهاجم پاکسازی کنیم .
حمیدرضا آبایی تاکیــد کرد: وظیفه بنادر 
ایجاد امکان دسترســی آسان به اسکله ها در 
محدوده مشخص بندر)بنادر  جلوی بلوار ساحلی 
، حوضچه های شرقی و غربی( است و برهمین 
اساس اقدام می کند لذا با ایجاد عمق مناسب 
در محدوده اســکله ها هم اکنون بندر شرایط 
مناسب و خوبی دارد.وی در خصوص وضعیت 
حادث شده در بلوار ساحلی انزلی گفت : در این 
کانال اقدامات خوبی از گذشته انجام شده اما در 

این فصل از سال با کاهش تراز سطح آب دریا 
، میزان ورود و انباشت رسوباتی که از بالادست 

وارد تالاب انزلی می شوند، بسیار زیاد است .
مدیر کل بنــادر و دریانوردی گیلان افزود 
: ســازمان بنادر و دریانوردی با تمام تجهیزات 
نسبت به لایروبی کانال ها اقدام می کند ولی 
محدوده مذکور در اولویــت کاری ما نبود اما 
بــزودی اقدامات لازم در این باره انجام خواهد 

شد تا عمق مناسبی ایجاد شود .
آبایی ادامه داد : سازمان بنادر و دریانوردی 
گیلان پروژه لایروبی یک میلیون متر مکعبی 
احداثی در کنار موج شکن غربی قدیم بندرانزلی 
در امتداد بلوار ساحلی تا مرزبانی و در حوضچه 
غربی و شــرقی را مد نظر قرار داده اما با یک 
مشکل اساسی عدم وجود دایک مناسب برای 

تخلیه مواد لایروبی روبرو است .
وی خاطر نشــان کرد : بنادر و دریانوردی 
گیلان مکان مناسبی برای تخلیه این حجم از 
مواد حاصل از لایروبی را ندارد و با رایزنی های 
انجام شده با شیلات و لوله گذاری و صرف هزینه 
های بسیار در حال حاضر از حوضچه شیلات 

استفاده می کند و بدنبال ایجاد دایک هایی در 
حوضچه های شرقی و غربی است .

 سازه موج شــکن یکی از متهمان 
پرونده خشکی تالاب

بسیاری از کارشناســان به نحوه احداث و 
تکمیل موج شــکن در طرح توســعه مجتمع 
بندری انزلی که از سال ۲۰۰۹ بعنوان بازوی موج 
شکن قبلی آغاز شد اعتراض داشتند به اعتقاد 
آنها این سازه به جهت جریان دریایی منطقه در 
حوضچه بازوی شرقی به محلی برای ته نشست 

مواد بار معلق رسوبی تبدیل شده است.
بر اساس این نظر دستکاریهای غیرکارشناسانه 
)استفاده از بیل مکانیکی ( جهت لایروبی تالاب 
بندرانزلی در مناطق مختلف و عدم مطالعه دقیق 
وضعیت جریان هــای دریایی در محل اتصال 
دهانه تالاب به دریا جهت احداث موج شکن ها 
از عوامل تاثیر گذار در روند خشک شدن تالاب 
انزلی اســت.مدیر کل اداره بنادر و دریانوردی 
اســتان گیلان با اســتناد به نظر متخصصان 
برنامه ســازی و مدل سازی پژوهشکده حمل 

و نقــل وزارت راه  گفت : بر اســاس مطالعات 
این کارشناســان موج شــکن و اسکله شماره 
۱۰ در جریان انباشــت رسوبات چندان تاثیر 

گذار نیست .
آبایی با بیان اینکه تاکنون تاثیر این علت با 
مدل های علمی و تحقیقات دانشگاهی اثبات 
نشــده ،اظهار داشت : از ساخت اسکله شماره 
۱۰ بیش از ۲۰ ســال می گــذرد و این مدت 
نمی تواند تاثیر چندانی بر انباشت رسوبات در 
این کانال آبی داشته باشد. کارشناسان با قطعیت 
اعلام کرده اند این اسکله تاثیری بر رژیم رسوب 
گذاری منطقه ندارد و حتی خروج لای از این 
محدوده را سرعت نیز بخشیده اما اگر روزی این 
مساله اثبات شود سازمان بنادر برای این موضوع 

برنامه ریزی خواهد داشت.
وی خاطر نشان کرد: کاهش سطح تراز آب 
نقش این اسکله را پر رنگ کرده لذا این موضوع 
باید مورد بررسی قرار گیرد . محدوده و نوع کانال 
در این اسکله جریان آبی که از بالادست وارد می 
شــود را چرخانده و به سمت دهانه موج شکن 
تغییر می دهد و این امر در خروج مواد رسوبی 

بالادست بسیار تاثیر گذار است .

 کاهش تراز آب دریای خزر
علاوه بر موارد ذکر شده نمی توان از مولفه 
مهمی همچون کاهش تــراز آب دریای خزر 
گذشــت ؛ تالاب بین المللــی انزلی علاوه بر 
مشکلاتی نظیر افزایش بار رسوبی و مواد آلاینده 
و پسماندی که از ۱۲ رودخانه بخش جنوبی به 
این تالاب می ریزد با کاهش تراز آب نیز مواجه 
است وقتی بستر تالاب از مواد رسوبی و پسماند 
پرشده باشــد دیگر ظرفیتی برای نگهداری و 

ماندگاری آب باقی نمی ماند.
یکی از پژوهشــگران دریایی کشور کاهش 
ارتفاع تــالاب انزلی با دریای خزر را چهار متر 
اعلام کرده بــود که در نتیجــه این اختلاف 
ارتفاع، آب تــالاب انزلی تخلیــه و به دریای 
خزر می ریزد و این یکی از مشــکلات جدی 
 تالاب انزلی و ســایر تالاب های استان گیلان

 قلمداد می شود .

 کشور در تولید قیر خودکفا می شود
قشم-  سرپرست سازمان منطقه آزاد قشم گفت: با 
تولید روزانه ۷۰ هزار بشکه قیر در این جزیره، کشور ایران 

از نظر تولید و تامین این ماده خودکفا می شود.
افشار فتح الهی گفت: ظرفیت تولید پالایشگاه قشم ۱۱ 
میلیون بشکه در سال است که به خودکفایی اقتصادی در 

زمینه های مختلف کمک شایانی می کند.
وی ادامه داد: پالایشگاه نفت خام سنگین قشم در ۲ 
مرحله مختلف با محصول مشابه از جمله قیر به عنوان محصول اصلی و نفت خام 

سبک به عنوان محصول فرعی در جزیره به بهره برداری می رسد.
راستای  در  پالایشگاه  این  کرد:  تصریح  قشم  آزاد  منطقه  سرپرست سازمان 
کاهش آلودگی محیط زیست با رعایت تمامی دستورالعمل های استاندارد محیط 

زیست نقش به سزایی در کاهش آلودگی نیز دارد.
وی اظهار کرد: تولید محصولات با کیفیت بالا مطابق با استانداردهای یورو 
۲۰۰۵، بهره وری انرژی، بهبود بهره وری تجارت و عملیات در صنعت قیر و نفت 
از جنبه های اصلی ساخت این پالایشگاه است.فتح الهی افزود: این پالایشگاه اولین 
پالایشگاه نفت خام فوق سنگین کشور است که ۵۰ درصد  محصول قیر و مابقی 
محصول نفت سبک، نفتا و گازوییل می باشد .وی ادامه داد: ماده اولیه این پالایشگاه 
از میدان های نفتی سروش و نوروز جنوب کشور تامین می شود.جزیره قشم با 
مساحت یک هزار و ۵۰۰ کیلومتر در سال های ۱۳۶۹ و ۱۳۷۰ با تصمیم دولت به 
۲ بخش منطقه آزاد با مساحت ۳۰۰ کیلومتر و منطقه ویژه اقتصادی با مساحت 
یکهزار و ۲۰۰ کیلومتر تقسیم شد.پیوند اقتصاد ملی به اقتصاد جهانی، انتقال 
تکنولوژی پیشرفته به منطقه، جذب سرمایه های خارجی، تربیت نیروی انسانی 
ماهر و متخصص و افزایش صادرات و کسب در آمدهای ارزی از جمله هدف های 
ایجاد منطقه آزاد قشم است.شهرستان قشم شامل جزیره های قشم، هنگام و لارک 
با ۱۵۰ هزار نفر جمعیت از تنگه هرمز به موازات سواحل استان هرمزگان در 

آب های خلیج فارس گسترده شده است. 

 بالاترین معضل کشور بیکاری و مشکلات اقتصادی است
اسلامی  شورای  مجلس  رئیس  نایب  اردبیل- 
و  بیکاری  حاضر  حال  در  کشور  معضل  گفت:بالاترین 
مشکلات اقتصادی است و دولت و مجلس تلاش می کنند 

آنها را سامان دهند.
بخش  و  دولت  گوی  و  گفت  جلسه  در  نیکزاد  علی 
اجتماعی  سرمایه  پیشتر  افزود:  اردبیل  خصوصی 
اللهی در  نیروهای حزب  اول آمدن  آسیب دیده و دلیل 

مدیریت ها این است که اخلاق حکمرانی عوض شود و دلیل دوم هم شتاب دهی به 
توسعه بر مبنای ظرفیت های کشور است.

وی اظهار کرد:برای تغییر اخلاق حکمرانی در کشور بعد از روی کار آمدن دولت 
سیزدهم اقدامات انقلابی با رویکرد ساده زیستی، پاکدامنی و مردم داری صورت 
گرفته و با شکل گیری دولت جدید سرعت و شتاب در مسیر توسعه، عدالت و 

پیشرفت در کشور افزایش پیدا کرده است.
نیکزاد ادامه داد:همه وظیفه دارند مشکلات موجود در زمینه های مختلف را با 
هدف رونق تولید و اشتغال برطرف کنند ضمن اینکه بانک ها عامل در برطرف شدن 
مشکلات اقتصادی و رونق تولید و اشتغال مسئولیت سنگینی دارند که ضروری 

است در پرداخت تسهیلات واحدهای تولیدی و صنعتی کوتاهی نکنند.
نماینده اردبیل،نیر،نمین و سرعین در مجلس شورای اسلامی تسریع در پرداخت 
تسهیلات سرمایه در گردش و ثابت واحدهای تولیدی و صنعتی را خواستار شد 
و گفت:بانک ها باید به تکلیف خود عمل کرده و از حمایت های خود در پرداخت 

تسهیلات به واحدهای صنعتی دریغ نکنند.
وی اضافه کرد: سقف هر بانک در پرداخت تسهیلات باید مشخص شود و در 
صورت نیاز اگر نیازی هم به منابع مالی بیشتر بود می توان با هماهنگی مدیران 

بانک ها سقف مورد نظر را افزایش داد.
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد:بانک ها ضروری است واحدهای 
تولیدی و صنعتی را یاری کنند چرا که با اعتبارات دولتی کار به نتیجه نمی رسد.

صدیف بدری دیگر نماینده اردبیل ،نیر،نمین و سرعین هم در این جلسه تسریع 
در پرداخت تسهیلات بانکی به تولیدکنندگان و صنتعگران را ضروری دانست و 
گفت:بانک های عامل هرکدام سقف تسهیلات را مشخص کنند و برای افزودن 
سقف تسهیلات سرمایه در گردش و ثابت هماهنگی های لازم با مدیران بانک 
،استانداری،نمایندگان استان در مجلس و بخش خصوصی در تهران صورت می گیرد 

تا سقف تسهیلات بانک ها در تسهیلات سرمایه در گردش و ثابت افزایش یابد.

  افزایش قیمت کالا باید با مجوز ستاد تنظیم بازار باشد
فضای  تنگ شدن  استاندار گیلان خواستار   - رشت 
برای سودجویان و اخلال گران در معیشت مردم شد و 
تاکید کرد: هرگونه افزایش قیمت کالا باید با مجوز ستاد 
تنظیم بازار انجام شود و خارج از این چهارچوب تخلف 

آشکار محسوب می شود.
استان  بازار  تنظیم  ستاد  جلسه  در  عباسی  اسدالله   
گیلان اظهار داشت: مرجع افزایش قیمت کالا ستاد تنظیم 

بازار است و هرانچه خارج از تصمیمات این ستاد غیرقانونی است. 
افزود:  فراهم شود  توزیع  و  تولید  امنیت مصرف،  باید  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
فعالیت های ستاد تنظیم بازار نسبت به گذشته با جدیت بیشتری در حال انجام 

است تا موجبات رفاه در جامعه را فراهم آورد.
نماینده عالی دولت در گیلان ادامه داد: یکی از شعارهای دولت سیزدهم توجه 
به زندگی مردم است که در این راستا ، توزیع عادلانه ثروت و نیز فرایند صحیح 

توزیع کالاهای مورد نیاز مردم ضروری است.
فعالیت های  از  پرهیز  و  میان دستگاه ها  بر وجود هماهنگی  استاندار گیلان 
جزیره ای تأکید کرد و گفت: هم افزایی و هم پوشانی دستگاه ها در امر تنظیم بازار 
دارای اهمیت زیادی است و مردم باید مایحتاج روزانه خود را با آسودگی تهیه کنند 

و زنجیره ارزش به گونه ای باشد که رضایت مردم فراهم آید.
عباسی با بیان اینکه باید حضور و نقش آفرینی ستاد در بازار ملموس و مشهود 
باشد و امید مردم تقویت شود، اضافه کرد: گیلان ظرفیت های پرشماری دارد که 
باید متناسب با این استعدادها، برنامه ریزی شود و محصولات نیز با قیمت مناسب 

در اختیار مردم و شهروندان استان قرار گیرد.
وی با اشاره به یارانه هایی که از سوی دولت به کالاهای اساسی داده می شود، 
افزود: بر این مبنا باید در ارائه با کیفیت محصولات تولیدی از جمله نان ، دقت 
لازم انجام شود و این در حالی است که بیشترین شکایت ها در بخش عرضه نان 
است که باید نظارت دقیق تری انجام شود تا کیفیت نانی که به شهروندان عرضه 

می شود، ارتقا یابد.
استراتژیک،  و  راهبردی  استاندار گیلان خاطرنشان کرد: در ذخایر کالاهای 
مشکلی نداریم ولی باید گزارش روزانه از این ذخایر احصاء شود و همچنین نقش 

نهادهای نظارتی بر بازار باید پررنگ شود.
در این جلسه گزارش رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان از آخرین وضعیت 
از  بازار، گزارش فرماندهی بسیج اصناف  تغییرات قیمت کالاهای اساسی در  و 
روند اجرای تفاهم نامه معاون اول رئیس جمهوری با فرمانده بسیج مستضعفین 
بازار و گزارش مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان از  درخصوص نظارت بر 

آخرین وضعیت آرد و نان ارائه شد.

 توجه به منابع پایدار در لایحه بودجه ۱۴۰۱ امیدآفرین است
در  جنوبی  خراسان  نمایندگان  مجمع  رییس   
به ظرفیت های  توجه  مجلس شورای اسلامی گفت: 
پایدار و اصلاح برخی ساختارها مثل نظام مالیاتی در 
لایحه بودجه ۱۴۰۱ مدنظر قرار گرفته و رویکردهای 
کلی بودجه با نگاه درست طراحی شده که امیدآفرین 

است.
در  داشت:  اظهار  نصیرایی  مجید  الاسلام  حجت 
لایحه بودجه سال آینده وابستگی ها در سر جمع به نفت کمتر است و کسری 

بودجه نیز به نصف رسیده است.
 وی افزود: قطعا حرکت به سمتی که براساس عدالت، ظرفیت های مختلف 
مناطق مورد توجه قرار گیرد و اختیارات بیشتری به استان ها داده شود، نشان 

از توجه به مردم و رفع دغدغه های مختلف آنان است.
نماینده مردم فردوس، طبس، بشرویه و سرایان در مجلس شورای اسلامی 
گفت: این موضوعات فرصت بزرگی است که این دولت و مجلس دنبال خواهند 
کرد و امیدواریم روزهای خوب و رو به جلو و همراه با پیشرفت برای کشورمان 
شاهد باشیم.وی اظهار داشت: بودجه ۱۴۰۱ اولین بودجه ای است که دولت 
انقلابی می خواهد با همکاری مجلس انقلابی تنظیم کند و قطعا هم سویی ، 
همفکری ، دغدغه ها و جهت گیری های مشترک در راستای حل مشکلات مردم 
موجب می شود تا بر مسائل اساسی کشور متمرکز شوند و نفعش را هم مردم 

خواهند دید و از آن بهره مند خواهند شد.
 حجت الاسلام نصیرایی گفت: توجه به اولویت های اصلی کشور، مناطق 
محروم و زیرساخت ها از اقدامات آغازین خوب دولت سیزدهم است که به 
فال نیک می گیریم.وی افزود: خراسان جنوبی در زمینه پروژه های نیمه تمام 
جزو استان هایی است که متاسفانه آسیب های زیادی دیده و سال هاست که 
مردم ما در استان بابت این موضوع خسارت می دهند. رییس مجمع نمایندگان 
زیرساختی خوبی  پروژه های  گذشته  سالیان  در  کرد:  بیان  جنوبی  خراسان 
در حوزه های مختلف در استان آغاز شد که این پروژه ها در راستای خدمت 
و رفاه مردم بوده اما به جهت نبود توجه و تمرکز دولت ها و مسوولان عملا 
در این پروژه ها پول بیت المال هدر می رود و فایده  آن به مردم نمی رسد، از 
طرفی انقلاب و نظام به نحوی ضرر و آسیب می بیند.وی گفت: توجه به اتمام 
پروژه های نیمه تمام در لایحه بودجه ۱۴۰۱ رویکرد درستی است که دولت 
سیزدهم به آن توجه داشته و حتما در مجلس شورای اسلامی هم به این 
موضوع توجه می شود. حجت الاسلام نصیرایی ادامه داد: امیدواریم با توجه و 
تمرکز دولت و مجلس، پروژه های نیمه تمام که در استان وجود دارد، به اتمام 
بالاترین  برسد و در خدمت مردم قرار گیرد. وی گفت: در سفرهای استانی 
مقام اجرایی کشور، وزرا و معاونین آنان به صورت مستقیم در میدان هستند 
و با مشکلات، موانع، تهدیدها و ظرفیت های استان ها آشنا می شوند که قطعا 
است.نماینده  موثر  و سیاستگذاری های کلان  رویکردها  تصمیم گیری ها،  در 
مردم فردوس، طبس، بشرویه و سرایان در مجلس شورای اسلامی افزود: در 
این سال ها چقدر کشور عقب ماند، چرا که آقایان از پشت درهای بسته و 
داخل ماشین های شیشه دودی به دنبال این بودند که مسائل مردم را ببینند 
ضعف  و  فرسودگی  جامعه،  اقتصاد  چالش های  مردم،  معیشتی  مشکلات  و 

زیرساخت ها که امروز در جامعه وجود دارد نتیجه این نوع مدیریت است.

  فرونشست، جان دشت قزوین را گرفته است
 وجود بیش از هشت هزار حلقه چاه آب کشاورزی در قزوین که بخش 
اعظمی از آنها به صورت غیرمجاز مورد بهره برداری قرار گرفته، علاوه بر 
کاهش سطح آب سفره های زیرزمینی، معضلی را به نام فرونشست پدید 
آورده است که در صورت غفلت از آن، خسارت های عمده ای را در آینده 

نزدیک به دنبال خواهد داشت.
 امروزه پدیده فرونشست همزمان با رشد جمعیت، افزایش بی رویه سطح 
کشت محصولات کشاورزی طی سال های گذشته و در نهایت خشکسالی 
های پیاپی به معضلی بزرگ در جامعه ما تبدیل شده تا جایی که متاسفانه 

مهار آن در برخی نقاط کشور غیر ممکن است.
به خوبی تحت  نقاط جهان  از  بسیاری  در  امروزه  پدیده  این  هر چند 
کنترل درآمده و از خسارت های آن نیز کاسته شده، اما ادامه این روند در 
برخی از استان ها همچنان ادامه داشته و روز به روز نیز دایره توسعه آن به 
سایر نقاط گسترش پیدا می کند.با این وجود با بهره گیری از روش های 
جدید نقشه برداری به نظر می رسد تنها راه برون رفت از این معضل، یعنی 
جلوگیری از گسترش فرونشست ها، متوقف کردن برداشت آب از سفره های 

آب زیرزمینی و تزریق آب به داخل آنها است.
به همین منظور قدرت الله مهدیخانی، مدیرکل مدیریت بحران استان 

قزویندر این مورد توضیح میدهد .
پدیده فرونشست محصول برداشت بی رویه از منابع آب های زیرزمینی 
و در نتیجه کاهش سطح ایستایی و تخریب آبخوان ها بوده که متاسفانه 
این وضعیت در دشت استان قزوین به سرعت در حال پیشرفت می باشد تا 
جایی که براساس اعلام سازمان هواشناسی کشور در سال ۹۳، این دشت 
۲۴ سانتی متر فرونشست داشته است.از آنجایی که این پدیده به هیچ عنوان 
قابل بازگشت نیست، علاوه بر فرونشست های صورت گرفته، در برخی نقاط 
دشت قزوین به خصوص حوالی روستای ذلیخا از توابع شهرستان بویین 
زهرا و نواحی دیگر از شهرستان تاکستان طی یک سال گذشته، ترک های 
سیستماتیک بزرگ و عمیق شاخه ای در اشکال عمومی شعاعی و حلقوی 
و تا سه کیلومتر ایجاد شده که این مساله نشانه بارز آغاز فرونشست در 
ابعاد وسیع به حساب می آید.براساس آخرین گزارشی که بنا به درخواست 
مدیریت بحران استان قزوین از سازمان نقشه برداری کشور در سال ۹۸ 
بازدید گروه  صورت گرفت، تمامی مناطق استان به صورت میدانی مورد 
کارشناسان اعزامی قرار گرفت تا جایی که ترک های رخ داده در روستای 
ذلیخا به ۱۵۰ متری منازل مسکونی روستا رسیده و در منطقه فتح آباد 

)واقع در جنوب شهرستان بویین زهرا( نیز قابل توجه بوده است.
این گزارش بیانگر آن است که به غیر از شهرستان آوج، پنج شهرستان 
دیگر استان درگیر پدیده فرونشست بوده و منطقه را هم مورد تهدید جدی 
قرار داده تا جایی که ۴۸ درصد از دشت قزوین درگیر این مساله شده و اگر 
تدبیر و مدیریت نشود در آینده نزدیک همانند استان های همدان و خراسان 
شاهد فروچاله نیز در آن خواهیم بود.همان گونه که گفته شد، ۴۸ درصد 
دشت قزوین با پدیده فرونشست روبه رو شده که در این مساحت ما شاهد 
وجود ۱۳۴ روستا با جمعیتی بالغ بر ۹۰ هزار نفر هستیم و در عین حال نیز 
۷۰ کیلومتر ریل راه آهن و ۳۴۰ کیلومتر تاسیسات برقی، گازی و زیرزمینی 

و همچنین واحدهای تولیدی، مرغداری و دامداری در آن وجود دارد.

 امکان تولید اقتصادی دیم در شرایط خشکسالی 
 رئیس موسسه تحقیقات کشاورزی دیم کشور 
گفت: نباید تصور شود که تولید اقتصادی دیم فقط 
امکان  زیرا  است،  امکان پذیر  پرباران  سال های  در 
در  بارها  خشکسالی  شرایط  در  اقتصادی  تولید 
داخل و خارج از ایستگاه های همکار این موسسه 

به اثبات رسیده است.
خشنود علیزاده،افزود: درست است که با افزایش 
بارندگی و با پراکنش مناسب در یکسال می توان عملکرد بالایی در شرایط 
دیم به دست آورد، اما این تصور که اگر سالی پرباران نباشد یا خشکسالی 

باشد، تولید در شرایط دیم اقتصادی نخواهد بود، باور صحیحی نیست.
وی تاکید کرد: واقعیت این است که با مدیریت صحیح و رعایت اصول 
زراعت دیم می توان در نامناسب ترین شرایط محیطی نیز عملکرد اقتصادی 
از کشت دیم به دست آورد تا جایی که امکان تولید اقتصادی در شرایط 
خشکسالی بارها از طریق مزارع الگویی و ترویجی در عرصه های بهره برداران 
تحت شرایط نامساعد سال های کم باران و خشک نظیر سال زراعی ۱۴۰۰ 
اثبات شده است.رئیس موسسه تحقیقات کشاورزی دیم کشور   ۱۳۹۹ -
بیان کرد: حداقل خاکورزی و حفظ بقایای محصول قبلی در سطح خاک 
و انتخاب رقم اصلاح شده با رعایت تناوب و زمان کاشت صحیح از رمز و 
از  فارغ  دیم  زراعت  در  اقتصادی  تولید  است که می تواند ضامن  رازهایی 

شرایط سال پرباران و کم باران باشد.
»علیزاده« ادامه داد: تامین کودهای نیتروژن و فسفر مورد نیاز گیاه در 
زمان کاشت )مطابق تجزیه خاک و با روش جایگذاری(، رعایت عمق و تراکم 
کاشت، مبارزه با علف های هرز، آفت ها و بیماری ها مطابق دستورالعمل های 
فنی موسسه تحقیقات کشاورزی دیم کشور از دیگر مواردی است که تولید 

اقتصادی در زراعت دیم را فارغ از شرایط بارندگی تضمین می کند.
وی همچنین در پاسخ به این سوال که پژوهش های این بخش به چه 
میزان در عمل به کار گرفته می شود، بیان کرد: این موسسه برای انتقال 
یافته های پژوهشی به عرصه ها و دیم زارها همواره پیشرو بوده و در این مسیر 

جهت گیری های مختلف داشته است.
به گفته وی اجرای آزمایش های تحقیقی و ترویجی، تسریع در انتقال 
یافته های تحقیقاتی، ساماندهی دیم زارهای کشور، انتخاب مشارکتی ارقام 
موسوم به »پی.وی.اس« و مشارکت در طرح های بین المللی و ملی از جمله 
این جهت گیری هاست. وی معرفی ارقام جدید بذرها به عنوان یافته های 
تحقیقاتی این موسسه را یادآوری کرد و اظهار داشت: این موسسه تحقیقاتی 
از بدو شروع فعالیت در سال ۱۳۷۲ تاکنون ۸۷ رقم جدید از محصولات 
زراعی دیم و سازگار با اقلیم های گرمسیری، سرد و معتدل سرد را برای 
مناطق مختلف کشور معرفی کرده است. رئیس موسسه تحقیقات کشاورزی 
دیم کشور اضافه کرد: ۳۶ رقم از این تعداد به محصول استراتژیک گندم 
اختصاص دارد که ۶ رقم آن مربوط به گندم »دوروم« است و جهت مصارف 

صنعتی از جمله تولید ماکارونی از آنها استفاده می شود.
»علیزاده« ادامه داد: دیگر ارقام معرفی شده از سوی این موسسه نیز 
شامل ۱۷ رقم جو، ۲۰ رقم حبوبات)۱۵رقم نخود و پنج رقم عدس(، هفت 

رقم دانه های روغنی و هفت رقم گیاهان علوفه ای است.
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محمود رضایی  -   ایده روز  | ملی پوش 
پیشــین کشتی ایران می گوید، علی ارسلان 
پس از بی توجهی هــای کادر فنی تیم ملی 
و نداشتن شانس برای پوشیدن دوبنده تیم 
ملی تصمیم گرفت برای کشــور صربستان 

کشتی بگیرد.
امیرحسین حسینی، درباره دلایل تغییر 
تابعیت علی ارسلان، فرنگی کار با سابقه کشتی 
ایران، اظهار کرد: علی ارسلان از رده نوجوانان 
برای کشتی ایران در رویدادهای بین المللی 
افتخارآفرینی کرد و سپس در رده جوانان در 
مسابقات آسیایی و جهانی به مدال رسید. وی 
در رده بزرگسالان نیز سال ها زیادی عضو تیم 
ملی بود اما در ســال ۲۰۱۸ باوجودی که در 
مسابقات انتخابی تیم ملی به عنوان قهرمانی 
رســید، در عین ناباوری با تصمیم کادر فنی 
تیم ملی به مســابقات جهانی اعزام نشد که 
این موضوع ناراحتی و رنجش بســیار زیاد او 

را به همراه داشت.
مربی تیم کشــتی فرنگی فولادین ذوب 
آمل، افزود: او با وجود عملکرد بســیار خوب 
در مسابقات مختلف از جمله انتخابی تیم ملی 
و مسابقات لیگ، هیچ گاه به حقش نرسید و 
شــانس با او یار نبود، در حالی که کادر فنی 
تیم ملی باید به او میدان می داد و به او توجه 
می کرد. ارسلان شهریور امسال در تورنمنت 
صربستان موفق به شکســت ۹ بر صفر نفر 
اول رنکینگ از مجارســتان شد و در فینال 
نیز کشتی گیر مطرح روس را قاطعانه برد و به 

مدال طلا رسید اما کادر فنی تیم ملی باز هم 
هیچ توجهی به او نداشت. در نهایت او با این 
بی توجهی ها وقتی دید امسال نیز هیچ شانسی 
برای رسیدن به دوبنده تیم ملی ندارد، تصمیم 

گرفت برای کشور صربستان کشتی بگیرد.
او ادامه داد: ارسلان کشتی گیری بود که 
با کمی توجه کادر فنی می توانست مدال های 
جهانی و المپیک زیادی را برای کشتی فرنگی 

ایران کسب کند اما تصمیمات و برخوردهای 
ســلیقه ای باعث شد او از کشــتی در ایران 
دلزده شــود. من از بچگی با او بزرگ شــدم 
و شــناخت کاملی از ارسلان دارم، مطمئنم 
او می تواند آینده درخشــانی داشته باشد. او 
چنــد روز پیش نیز در لیگ ایران به راحتی 
ملی پوش کشتی فرنگی در مسابقات جهانی 
نروژ را شکست داد و باز هم نشان داد از چه 

توانایی های زیادی برخوردار است.
این ملی پوش پیشین کشتی فرنگی ایران 
با انتقاد از برخوردهای سلیقه ای کادر فنی تیم 
ملی، گفت: سلیقه ای عمل کردن و استفاده 
درست نکردن از علی ارسلان باعث شد او به 
این نتیجه برسد که برای کشور دیگری مبارزه 
کند. کادر فنی تیم ملی اگر کسی را بخواهد 
چند بار به او میدان می دهد اما اگر کسی را 

نخواهد با یک باخت نسخه اش را می پیچند. 
ارســلان مورد لج و لجبازی قرار گرفت و به 

حقش نرسید.
وی در پاسخ به این سوال که نخستین بار 
چه کســی به او پیشــنهاد تغییر تابعیت را 
داد، گفت: وقتی ارســلان شهریور امسال در 
تورنمنت صربســتان با نمایش بسیار خوبی 
که داشت به مدال طلا رسید، داور استفانک، 
قهرمان المپیک ۲۰۱۶ ریو از صربســتان که 
خودش نیز در گذشته تجربه شکست مقابل 
ارسلان را داشت، از طرف رییس فدراسیون 
کشــتی صربستان به ارســلان پیشنهاد داد 
برای این کشــور کشــتی بگیرد. در نهایت 
وقتی ارســلان دید امسال نیز با برخوردهای 
کادر فنی شانســی برای رسیدن به تیم ملی 

ندارد، این پیشنهاد را پذیرفت.
حسینی در پایان درباره امکانات و مقدار 
حقوق علی ارســلان در صربستان، گفت: او 
کم تر از یک هفته اســت که عارم صربستان 
شــده و پاسپورت این کشور را دریافت کرده 
اســت. امکاناتی مثل خانــه، مترجم و... در 
اختیار او گذاشته اند و قرار است حقوق ماهانه 
۳۰۰۰ دلاری به او بدهند. ارسلان قرار است 
در نخســتین گام در مسابقات قهرمانی اروپا 
برای صربســتان به میدان برود و اگر در این 
رقابت ها و هم چنین مسابقات جهانی ۲۰۲۳ 
که به میزبانی صربســتان برگزار می شود به 
مدال برســد پاداش بســیار خوب و حقوق 

بیش تری نیز به او پرداخت می شود.

پشت پرده تغییر تابعیت فرنگی کار تیم ملی

به یک داور صادق و بی طرف نیاز داریم
سرمربی لیورپول به انتقاد از تصمیمات داور در دیدار 

با تاتنهام پرداخت.
در ادامه دیدارهای هفته هجدهم لیگ برتر انگلیس 
یک دیدار برگزار شد که در آن تاتنهام در خانه به دیدار 
لیورپول رفت که این دیدار با تســاوی ۲ بر ۲ به پایان 
رسید. در این دیدار هری کین و سون هیونگ مین کره ای 
برای تاتنهام گلزنی کردند و دیگو ژوتا و اندی رابرتسون 

نیز گلزنان لیورپول بودند.
یورگن کلوپ سرمربی لیورپول بعد از این دیدار گفت: 
ما مقابل تیمی بازی کردیم که نمی دانستم چه کسی را 
در دسترس خواهد داشت، تیمی که کرونا داشت و نمی 

دانستیم چه ترکیبی برابر ما به زمین می فرستد. در نتیجه به غیر از هویبرگ تقریباً ترکیب اول را داشتند. ما موقعیت 
های کافی ایجاد کردیم اما آنها با دو مهاجم، فوتبال دفاعی را به نمایش گذاشتند و برنامه آنها این بود که توپ را از دفاع 
دور کنند و بازیکنانشــان به ســرعت وارد زمین ما شوند و ضدحمله بزنند. اینگونه برای ما مشکل ایجاد کردند. در نیمه 
دوم نسبت به حریف بیشتر تنش را احساس کردیم. یک امتیاز در زمین تاتنهام طبیعی است که بد نباشد ولی ما سه 

امتیاز را می خواستیم.
او دربــاره تصمیــم داور مبنی بر اخراج نکردن هری کین در این دیدار گفت: فکر می کنم همه قبول دارند که کارت 
قرمز واضح بود. من فقط می خواهم از دو نفر یک ســوال بپرســم؛ آقای تیرنی و مسئول VAR. شاید رابرتسون مستحق 
یک کارت قرمز بود، انکار نمی کنم اما هری نباید به نیمه دوم می رفت و باید اخراج می شد. اگر آقای تیرنی این نکته را 
متوجه نشده، درک می کنم اما داور VAR به وضوح این صحنه را چند بار دیده است. ما به کمک داور نیاز نداریم. ما به یک 
داور صادق و بی طرف نیاز داریم. از سه تصمیم کلیدی داور، تنها یک تصمیم درست بود اما هر سه تصمیم علیه ما بود.

همچنین جیمی کرگر، کارشناس بازی نیز به شدت تصمیمات داور بازی انتقاد کرد و بی دقتی داور را عامل این نتیجه 
دانست.  پیش از این بازی  منچسترسیتی با ۴ گل نیوکاسل را شکست داده بود. روبن دیاس، هافبک پرتغالی در دقیقه ۵، 
ژوائو کانسلو در دقیقه ۲۷، ریاض محرز در دقیقه ۶۳ و رحیم استرلینگ در دقیقه ۸۶ برای منچسترسیتی گلزنی کردند. 

شاگردان پپ گواردیولا با این برد ۴۴ امتیازی شدند تا جایگاه خود را در صدر جدول رده بندی تثبیت کنند.

 چرا بازی های ما را لغو نکردید؟
سرمربی تیم فوتبال چلسی عنوان کرد باید بازی های 

این تیم را نیز به خاطر شیوع کرونا لغو کرد.
به نقل از استار، نوع امیکرون ویروس کرونا در انگلیس 
در حال گســترش است و اکنون به باشگاه های فوتبال 
زیادی رسیده است. بازی های بیش تری در لیگ برتر لغو 
می شود. توخل گفت که نگران افزایش تعداد عفونت ها در 
تیمش است و معتقد است که با سفر کردن با هم و حضور 
در اتاق رختکن، احتمال ابتلای بیشتر وجود دارد. چلسی 
پس از اینکه درخواست آنها برای به تعویق انداختن بازی 
یکشنبه با وجود ثبت هفت مورد COVID-۱۹ در اردوی 
این تیم از جمله روملو لوکاکو، تیمو ورنر و کالوم هادسون 

اودوی رد شد، عصبانی است. باشگاه لندنی اعتقاد داشت که باید بازی این تیم نیز لغو می شد.
عصر پنج شنبه اعلام شد که تیمو ورنر، روملو لوکاکو، کالوم هادسون اودوی و بن چیلول بازیکنان حرفه ای چلسی نیز 
به ویروس مبتلا شده اند. به گفته توماس توخل، کای هاورتز احساس ناراحتی زیادی می کرد. توخل گفت: منتظر نتایج 

آزمایشات بیش تری هستیم.
توخل گفت که می ترسد چلسی برای بازی روز چهارشنبه در یک چهارم نهایی جام اتحادیه در برنتفورد با مشکل 
بازیکن روبرو باشد. در همین رابطه سرمربی آلمانی گفت: اگر آنها ما را مجبور به بازی مقابل برنتفورد کنند، چه باید بکنیم؟

در مجموع ۱۰ بازی لیگ برتر به دلیل شیوع کووید-۱۹ به تعویق افتاده است و باشگاه ها روز دوشنبه جلسه ای را 
برای بحث در مورد بحران جاری برگزار می کنند.

سرمربی چلسی گفت که احساس می کند باشگاه برای به تعویق افتادن بازی ولورهمپتون تلاش زیادی کرده است. 
او قبل از بازی گفت: ما برای بازی نکردن درخواست دادیم. ولی این درخواست با وجود اصرار زیادی که داشتیم رد شد. 

درک آن بسیار سخت است، ما نگران سلامتی بازیکنان هستیم.
 دیروز یکشنبه چلسی در ادامه نتایج ضعیف هفته های اخیر خود در زمین ولورهمپتون به تساوی بدون گل رسید 
تا فاصله این تیم با صدر جدول افزایش یابد. در دیگر دیدار منچسترسیتی صدرنشین توانست با برد پرگل برابر نیوکاسل 

جایگاه خود را در صدر جدول رده بندی لیگ برتر تثبیت کند.

 تعجب فغانی از رفتار کارلوس کی روش
داور بین المللی ایران در رقابت های جام جهانی عرب قضاوت کرد.

 یکی از دیدارهای جنجالی جام جهانی عرب بین تونس و مصر برگزار شد. 
علیرضا فغانی داور این مسابقه بود. او در وقت های تلف شده یک پنالتی به نفع 
تونس گرفت. کارلوس کی روش سرمربی مصر که به شدت شاکی بود و اعتقاد 
داشت باید داور زودتر پایان بازبا ۱۰۵ میلیون یورو از دورتموند به آبی اناری ها 
پیوست اما اصلا نتوانسته است که در این تیم انتظارات را برآورده کند. ژاوی به این 

بازیکن علاقه زیادی دارد و این باعث شده تا امیدها برای درخشش او زیاد شود. 

 رضایت آلگری از نمایش شاگردانش
سرمربی یوونتوس از عملکرد شاگردانش برابر بولونیا ابراز رضایت کرد.

 به نقل از فوتبال ایتالیا، یوونتوس در چارچوب هفته هجدهم سری A و در 
ورزشگاه رناتو دلارا مهمان بولونیا بود و با نتیجه ۲ بر صفر بر حریف خود غلبه کرد. 
آلوارو موراتا در دقیقه ۶ و خوان کوادرادو در دقیقه ۶۹، گل های بانوی پیر را به 
ثمر رساندند.ماسیمیلیانو آلگری بعد از این دیدار گفت: همه در هنگام دفاع با هم 
همکاری کردند، که باید اینطور باشد. در مقایسه با دیدار قبلی، ما از ابتدا نگرش 
بهتری داشتیم اما باید در آینده بیشتر کار کنیم. بولونیا کیفیت زیادی دارد، بنابراین 
طبیعی است که شانس هایی داشته باشند. ما در اینجا خوب کار کردیم و نباید 

فراموش کنیم بازی های مهمی خصوصا در لیگ قهرمانان داریم.
آلگری در مورد عملکرد خط میانی تیمش گفت: ما هنوز باید بهتر از این ها بازی 
کنیم. هنوز آن یووه مدنظر من نیستیم. ترکیب یوونتوس عالی است و ما تا پایان 
فصل با آنها ادامه خواهیم داد. این بازیکنان مطمئناً می توانند در اعتماد به نفس، 
فرم و تمایل خود برای رسیدن به اهداف بهبود یابند. ما می توانیم از نظر تاکتیکی، 
فنی و نتیجه پیشرفت کنیم. این یک نتیجه خوب است که ما را در رقابت برای 
مقام چهارم نگه می دارد، ما از ابتدا می دانستیم که اسکودتو آسان نخواهد بود. 
ما یک بازی دیگر در سال ۲۰۲۱ داریم، سپس مشتاقانه منتظر این درگیری های 
هیجان انگیز در ژانویه هستیم.آلگری درباره این سوال که آیا یوونتوس این شانس 
را دارد تا جام قهرمانی را در فصل جاری رقابت های سری A بالای سر برد، پاسخ 
داد: برای بالا بردن جام قهرمانی باید نتایج خوب به دست آورد. تیمی که می خواهد 
قهرمان شود تنها به بازی خوب نیاز ندارد بلکه باید به خوبی هم امتیاز جمع کند.

 بازیکن تاجیک پرسپولیس مصدوم شد
وحدت هنانوف در تمرین این  تیم از ناحیه پا دچار مصدومیت شد.

 در آخرین تمرین تیم فوتبال پرسپولیس پیش از دیدار برابر ویستاتوربین، 
وحدت هنانوف از ناحیه پا دچار مصدومیت شد و محل تمرین را ترک کرد.

از قرار معلوم تکل یکی از بازیکنان باعث صدمه دیدن پای این بازیکن شد تا 
این بازیکن به ناچار تمرین را ترک کند و برای انجام درمان بلافاصه به بیمارستان 
منتقل شود. روی پای هنانوف چند بخیه زده شده و بعد از بهبود این زخم ها 

می تواند دوباره بازی کند. 

 پنجره نقل وانتقالات پرسپولیس باز شد
با تایید وکیل کالدرون مبنی بر دریافت مطالبات این مربی از پرسپولیس، پنجره 

نقل  و انتقالات سرخ ها باز شد.
با پرداخت تمام مطالبات گابریل کالدرون و دستیارش خواکین توسط باشگاه 
پرسپولیس، وکیل این مربی آرژانتینی طی نامه ای به فیفا، دریافت پول را تایید کرد 

تا پنجره نقل  و انتقلاتی باشگاه پرسپولیس رسما باز شود.
هزار   ۱۲۵ فقط  که  حالی  در  انصاری فرد،  حسن  محمد  مدیریت  دوره  در 
دلار از قسط نخست ۳۰۰ هزار دلاری گابریل کالدرون سرمربی آرژانتینی وقت 
پرسپولیس باقیمانده بود، مبلغ مذکور با ۱۰ روز تاخیر نسبت به توافق دو طرف به 
حساب کالدرون واریز شد و به خاطر همین تاخیر ۱۰ روزه، این مربی هم توانست 
قراردادش را با پرسپولیس یک طرفه فسخ کند و ضمن جدایی در نیم فصل، تمام 
پول قراردادش )تا پایان فصل( را طلب کند. در نهایت هم با حکم کمیته وضعیت 
فیفا، پرسپولیس محکوم به پرداخت ۵۸۰ هزار دلار با ۵ درصد سود سالانه به 
کالدرون، ۹۵ هزار دلار با ۵ درصد سود سالانه به خواکین و ۷۸ دلار به والنسیا، 
دستیاران کالدرون شد. با این که در ادامه پرونده کالدرون و خواکین با اعتراض 
پرسپولیس در دادگاه CAS پیگیری شد اما پرسپولیس مطالبات والنسیا را پرداخت 
کرد تا فقط در دو پرونده دیگر دگیر باشد.باشگاه پرسپولیس در نهایت و پس از رای 
دادگاه CAS نتواست در مهلت تعیین شده مطالبات کالدرون و خواکین را بپردازد 
و به همین خاطر از ۱۹ شهریور ۱۴۰۰ پنجره نقل  و انتقالاتی این باشگاه توسط 
کمیته انضباطی فیفا بسته شد و طبق حکم قرار بود به محض پرداخت مطالبات 
مربی آرژانتینی محرومیت پرسپولیس از نقل  و انتقالات لغو شود. حالا پرسپولیس 
با پرداخت ۷۴۰ هزار دلار به کالدرون و دستیارش و تایید این موضوع این پرونده 

را مختومه کرد تا پنجره نقل  و انتقالات باشگاه رسما باز شود. 

 وقتی آقای جادوگر گفت »داوود« بازی نکند!
روایت های عجیبی درباره اتفاقات لیگ شنیده می شود.

 بحث جادو و جنبل هنوز در فوتبال ایران داغ است. بعضی از مربیان برای نتیجه 
گرفتن به افرادی متوسل می شوند که ورد و جادو می خوانند. داوود مهابادی مربی 
فوتبال که سابقه بازی در استقلال را هم دارد، در این باره خاطره جالبی تعریف 
می کند. او می گوید: »وقتی در راه آهن بازی می کردیم سرمربی در یک مسابقه 
تصمیم گرفت من و داوود حقی را بیرون بگذارد. داوود در آن زمان خیلی آماده 
بود. البته که یکی از بازیکنان ما مصدوم شد و سرمربی مجبور شد حقی را به زمین 
ببرد. همان بازی یک پناتی شد که داوود آن را خراب کرد. بعدها که با سرمربی 
همکار شدم گفت در آن مسابقه آقای جادوگر گفته بود اگر بازیکن به اسم داوود 
داری آن را بازی نده! مجبوری حقی را بازی داد ولی به من بازی نداد. در نهایت 

مسابقه هم مساوی شد.«

 دفاع همه جانبه مربی پورتو از مهدی طارمی
مربی تیم فوتبال پورتو به حمایت همه جانبه از مهدی طارمی پرداخت و از علت 
ناکامی های اخیر او صحبت کرد. ویتور برونو، مربی تیم فوتبال پورتو پس از برد این 
تیم در مقابل ویزلا از طارمی صحبت کرد و از علت ناکامی ستاره کشورمان پرده 
برداشت.وی گفت: ما احساس می کنیم که بیش از اندازه همه چیز روی طارمی 

زوم شده است.
 او در چند بازی است که گل نزده و پاس گل نداده و به خاطر این، سرمربی 
تیم تصمیم گرفته که او را از کانون توجهات بیرون بکشد. ما باید از او مراقب 
کنیم و ذهن او را به آرامش برسانیم. طارمی با ذهنی باز می تواند به تیم بازگردد. 
من می خواهم او به همان کیفیتی که بود، بازگردد.ویتور برونو گفت: فوتبال بازی 
خطای انسانی است و هیچکس و هیچ فوتبالیستی از این خطاها بری نیست. همه 
اتفاقات یک بازی برای یک بازیکن با شرایط پیش از مسابقه همراه است و ما 
نمی خواهیم حس تنبیه یا ناراحتی به کسی بدهیم که تمام توانش را برای تیم 
می گذارد. شما وقتی زمان بدهید و صبر کنید، گل هم زده می شود و اعتماد به 

نفس بازخواهد گشت.

 روزهای تیره طارمی در اروپا
مهدی در آخرین بازی تیمش هم موفق به گلزنی نشد.

 تیم پورتو شب گذشته توانست با ۴ گل ویزولا را شکست دهد. در این بازی 
مهدی طارمی ۹۰ دقیقه برای تیمش بازی کرد اما در گلزنی موفق نبود. او با 

بدشانسی سه موقعیت را از دست داد و نمره ۶.۹ را از سوفا اسکور گرفت.

ملی پوش تیم بســکتبال شــیمیدر قم گفت: از نظر من اگر لیگ برتر با 
۱۰ - ۱۱ تیم برگزار می شد کیفیت بازی ها بالاتر می رفت، چرا که لیگ ایران 

فعلا ظرفیت ۱۶ تیمی بودن را ندارد.
حامد حسین زاده، درباره پیروزی تیم شیمیدر قم مقابل مس رفسنجان در 
هفته دهم لیگ برتر توضیح داد: رفسنجان یکی از تیم های بسیار خوب این 
فصل لیگ ما است که بازیکنان ایرانی و خارجی بسیار خوبی دارد. ما در هفته 
گذشته روی اشتباهات بازی های قبل خود کار کرده و نقاط ضعف را برطرف 
کردیم تا برابر مس رفسنجان نتیجه مد نظر را کسب کنیم که این اتفاق رخ 

داد.  در دفاع و حمله خوب بودیم.
او درباره اعتراض کادرفنی تیم مس رفســنجان نسبت به داوری بازی نیز 
گفت: در داوری کسی به عمد سوت نمی زند و داوران هم انسان هستند. شاید 
در ضربان و سرعت بالا یکی دو سوت اشتباه بزنند، اما در مجموع داوری خوب 

بود و نمی توان خیلی معترض بود.
گارد ملی پوش تیم بسکتبال شیمیدر قم، درباره شرایط لیگ برتر نیز توضیح 

داد: بخاطر شــرایط کرونایی موجود در کشور نمی شد جور دیگری بازی ها را 
برگزار کنند، اما من معتقدم اگر تعداد تیم های لیگ کمتر می شد بهتر بود. از 
نظر من ظرفیت لیگ ما ۱۶ تیم نیست و اگر تعداد تیم ها ۱۰ - ۱۱ تیم باشد 

کیفیت بالاتری را در مسابقات شاهد خواهیم بود.
او درباره دلیل عدم حضورش در بازی های پنجره نخست انتخابی جام  جهانی 

نیز اظهار کرد: من یکسری مشکلات شخصی داشتم و فکر میکنم در آن زمان 
از نطر روحی و ذهنی آماده حضور در تیم ملی نبودم. سعی کردم با انصراف 
دادن جای خود را به یک بازیکن جوان تر بدهم تا برای آینده بسکتبال ایران 
هم مفید باشد.حسین زاده در پاسخ به این سوال که  آیا از الان می توان قهرمان 
لیگ را پیش بینی کرد؟ توضیح داد: فعلا برای این کار زود است، اما چند تیم 
مدعی هستند و ما هم سعی داریم به قهرمانی برسیم، اما سه چهار تیم هستند 

که می توانند قهرمان شوند که فعلا باید برای مشخص شدن آن صبر کرد.
او در پاسخ به این سوال که آیا شیمیدر امسال می تواند به عنوان قهرمانی 
دست پیدا کرده و طلسم شکنی کند؟ اظهار کرد: امسال تمام تلاشمان این 
است که به این مهم دست پیدا کنیم. با آمدن آقای شاهین طبع که برای همه 
شناخته شده اند نیز این موضوع کاملا قابل لمس است. همه تلاش باشگاه و 
مدیریت این است که با بهترین امکانات و بدون هیچ مشکلی تیم به کار خود 
بپردازد که واقعا هم همینطور است. امسال تلاش می کنیم بهترین نتیجه را 

به دست بیاوریم.

تغییر تابعیت یکی از ملی پوشان کشتی فرنگی به کشور صربستان باعث 
انتقادات شدید برخی از اهالی کشتی به دلیل این موضوع شد که منتقدان 

در واقع محمد بنا و سیاست های او را نشانه رفته بودند.
 روز گذشته قاسم رضایی دارنده ۲ مدال طلا و برنز المپیک، نایب قهرمان 
و صاحب ۲ نشان برنز جهان به همراه سعید عبدولی قهرمان جهان و نفر 
سوم المپیک انتقادات تنُدی را نسبت به برنامه های محمد بنا و تصمیمات 

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی بیان کردند.
همراهان  از  یکی  و  ملی  تیم  مربی  جزینی  رسول  راستا  همین  در 
گود  وارد  سرمربی  از  حمایت  در  اخیر  سالهای  در  بنا  محمد  همیشگی 
شد و خطاب به منتقدان اظهار تندی را مطرح کرد. جزینی در گفتگو با 
از قهرمانان عزیز  سایت فدراسیون کشتی گفت: متأسفانه اظهارنظرهایی 
دیده  مجازی  فضای  و  رسانه ها  در  کشورمان  فرنگی  کشتی  گران قدر  و 
می شود که اصلًا در شأن رشته پهلوانی کشتی نیست. همین دیروز بود 
که در مصاحبه ای از ویکتور کوزنتسوف مربی بزرگ کشتی فرنگی روسیه 
منتشرشده بود، در عکسی که از این مربی ۸۰ ساله و این کشتی گیر درج شد 
کاملًا احترام و ارج و عظمت استاد از سوی شاگرد رعایت شده بود و این 
امر قطعاً از سوی دیگر شاگردان وی به خصوص الکساندر کارلین افسانه ای 
 نیز رعایت می شود و احترام به مربی نه تن ها در ایران بلکه در تمامی دنیا 

یک اصل مهم و مورد تأکید است.
وی تصریح کرد: اگر به تاریخچه و کارنامه کشتی فرنگی کشورمان در 
دهه های اخیر توجه کنیم کاملًا متوجه خواهیم شد که تک چهره هایی پس 
برای کشتی  به کسب مدال شده اند و پس ازآن موفقیت  از سال ها موفق 
فرنگی ما حاصل نشده بود. دوستان و عزیزانی که چنین صحبت هایی را 
مطرح می کنند خوب است کمی تاریخ کشتی فرنگی کشور را مطالعه کنند 
ما تا سال ۲۰۰۵ میلادی در رقابت های جهانی صاحب ۲ مدال طلا، ۳ مدال 
نقره و ۵ مدال برنز شده ایم که یکی از مدال های نقره نیز متعلق به محمد 

بنا سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی کشورمان است. در بازی های المپیک 
نیز تا قبل از سال ۲۰۱۲ ما تنها صاحب یک مدال نقره و یک مدال برنز 

شده بودیم.
مربی سنگین وزن های تیم ملی کشتی فرنگی اظهار داشت: با تلاش های 
تا  از سال ۲۰۰۵  توانستیم  پرتلاش کشتی  و  شبانه روزی مرد زحمتکش 
در  بسیاری  و  رنگارنگ  مدال های  صاحب  جهانی  رقابت های  در  امروز  به 
رقابت های جهانی شده ایم و در بازی های المپیک نیز صاحب ۴ مدال طلا 
و سه مدال برنز شویم که در ۱۵ سال کشتی فرنگی ایران خود را به عنوان 

یکی از قدرت برتر جهان معرفی کرده است.
روزی  خود  که  کسانی  نیست  مردانگی  رسم  این  کرد:  تأکید  جزینی 
شاگرد، محمد بنا بوده اند و با زحمات وی در اردوهای تیم ملی به مدال 
جهانی و المپیک رسیده اند، حال به همه چیز پشت کنند و سال های گذشته 
را به فراموشی بسپارند.این مربی باسابقه کشتی فرنگی گفت: بنده یک سوال 
از این عزیزان دارم آیا کسی در خواب هم می دید که تیم ایران بتواند در 
رقابت های جهان ۴ مدال طلا به دست آورد و بالاتر از تیم های دیگر ازنظر 
رنگ مدال قرار بگیرد و کشوری مانند روسیه باآن همه افتخارات در کشتی 

فرنگی تنها با یک مدال طلا با این مسابقات خداحافظی کند.

در  را  انصاف  کمی  آقایان  داد:  ادامه  اصفهان  اسبق شورای شهر  عضو 
گفته های خود رعایت کنند، در تمامی دنیا کشتی گیران بسیار مطرحی 
هستند که پشت خط مانده اند و در همین کشور خودمان نیز کشتی گیر 
بسیار توانمندی مانند کامران قاسم پور چندین سال تلاش کرد اما، با صبر 
در سایر  مورد  این  را گرفت.  نتیجه زحمات خود  داشت  استقامتی که  و 
کشورها نیز صدق می کند، به عنوان مثال در کشور روسیه چندین کشتی گیر 
چه در آزاد و چه در فرنگی پشت خط مانده اند، اما مربیان وظیفه دارند تا 
بهترین نفرات را راهی مسابقات کنند چراکه منافع ملی را بر منافع شخصی 

ترجیح می دهند.
خیلی  الآن  با  نظرتان  می گرفتید  کشتی  شما  وقتی که  داد:  ادامه  وی 
در  یا  و  می خوردید  شکست  انتخابی  در  درحالی که  بنا  و  بود،  متفاوت 
تورنمنتی موفق نبودید به پای شما ایستاد و اعتقاد به موفقیت شما داشت، 
چه  حالا  بدهید  انتخابی  که  نبودید  حاضر  که  می دانید  هم  خودتان  اما 
است  عوض شده  مدال، صحبت هایتان  و  موفقیت  از کسب  پس  که  شده 
و همه چیز را به فراموشی سپرده اید. اگر شما مرد میدان بودید آن موقع 
از برگزاری مسابقات انتخابی دفاع می کردید. از طرفی چه ضمانت اجرایی 
است که روش هایی که شما می گوئید جواب می دهد و سال های سال بوده 
که خیلی ها از این حرف ها می زدند، اما نتیجه شان چه شد، و درنهایت این 
نتیجه و عملکرد افراد موفق است که کار آن ها را نشان می دهد و به واقع به 

عمل کار برآید به سخن دانی نیست.
مربی تیم ملی تصریح کرد: البته چرخه انتخابی تیم ملی بسیار شفاف 
و یک ماه قبل از مسابقات قهرمانی کشور اعلام شده و این کشتی گیران 
هستند که باید به چرخه انتخابی احترام بگذارند و در مسابقات حضور یابند، 
به هرحال فیلم کشتی ها هست و آقای بنا حتماً آن ها را خواهد دید و لزومی 
ندارد که ایشان در تمامی مسابقات حضورداشته باشند و نمایندگان ایشان 

نیز در مسابقات به عنوان کمیته فنی بوده اند.

پیشنهاد ملی پوش بسکتبال برای بالا بردن کیفیت لیگ

حمله تند و صریح یار همیشگی محمد بنا به منتقدان آقای خاص!
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امام علی علیه السلام :
.. مردم، با اختلاف خواسته ها 
و آرای گوناگون، آن سان 
كه وفای به عهد را بزرگ 
می شمارند و بر آن پایبندند، 
بر هیچ یك از واجبات الهی 
اتفّاق عملی ندارند... . از این 
رو، در امان هایت خیانت 
مورز، پیمان هایت را نقض 
 نکن، و با دشمنت، 
نیرنگ مکن.
نهج البلاغة : الکتاب 53

فناوریفناوری

 تحویل 52 كیلوگرم بار با 2 پهپاد!
دو پهپاد طی یک طرح آزمایشــی در ایتالیا توانستند ۵۲ کیلوگرم بار 
را به مقصد مورد نظر برسانند. به نقل از نیو اطلس، به رغم قابلیت آشکار 
پهپادهــای تجاری مســتقل در تحویل کالا، این گونــه خدمات به زمان 
زیادی نیاز دارند تا به هدف برســند. مشــکل عمدتا یک موضوع نظارتی 
اســت. این فناوری سالهاست که کم و بیش آماده شده اما مقامات از رها 
کــردن انبوهی از پهپادها در مناطق پرجمعیت نگران هســتند؛ حتی اگر 
راه حل جایگزین، به کار گرفتن انبوهی از موتورسیکلت ها و دوچرخه های 
الکتریکی در خیابان ها باشــد. اگر مشــکل مربوط به ایمنی باشد، باید از 
خود بپرســیم که کدام روش، بدترین آمــار را دارد.با وجود این، تعدادی 
از عملیات آزمایشــی در حال انجام شدن هســتند؛ مانند سرویس بسیار 
محبوب شرکت »وینگ«)Wing( در کوئینزلند و شرکت ایتالیایی »فلایینگ 
بسکت«)FlyingBasket( که نخستین پرواز حمل و نقل سنگین شهری خود 
را با یک جفت پهپاد بسیار بزرگ در شهر تورین انجام داد.فلایینگ بسکت با 
همکاری شرکت »لئوناردو«)Leonardo Company( و سرویس پست ایتالیا، 
دو پهپاد FB۳ خود را که هر کدام حدود ۲۶ کیلوگرم بار را حمل می کردند، 
از مرکز هماهنگی پست تا مقصدی در حدود ۹/۳ کیلومتری به کار گرفت. 
این محموله قابل توجه، فقط یک چهارم از ۱۰۰ کیلوگرم وزنی اســت که 
FB۳ می تواند تحمل کند.برای اطمینان از ایمنی مردم، پهپادها بیشــتر بر 
فراز رودخانه »استورا دی لنزو«)Stura di Lanzo( به پرواز درآمدند. یکی از 
پهپادها بار خود را در یک محفظه داخلی حمل می کرد و بار دومین پهپاد از 
 یک قلاب آویزان بود. این بدان معناست که پهپاد می تواند بار را بدون نیاز به

 فرود آمدن، تخلیه کند.»ســازمان هواپیمایــی ایتالیا«)ENAC(، مجوز این 
ماموریت را صادر کرد. این نخستین تحویل تجاری با پهپاد در اروپا نیست. 
برای نمونه، عملیات شــرکت وینگ در هلسینکی به مردم امکان می دهد 
تا ناهار و قهوه را از پهپادها دریافت کنند. رســاندن محموله بزرگ نشــان 
می دهد که این پهپادها چقدر می توانند در عملیات فراتر از تحویل مستقیم 
به مشتری، سودمند باشــند.می توان گفت هنگامی که این خدمات برای 
آغاز عملیات در مقیاس کامل تایید شــوند، اثری فوری و دگرگون کننده 
خواهند داشــت. تحویل مواد غذایی، در زمان کمتر و ســریع تر از همیشه 
و احتمالا با هزینه کمتر صورت خواهد گرفت. مشــاغل مربوط به تحویل 

کالا تحت فشــار شدید قرار خواهند گرفت و بسیاری از ون ها، کامیون ها، 
موتورسیکلت ها و دوچرخه ها از جاده ها خارج خواهند شد. صدای وزوز مانند 
 پهپادهای کوچک، به یک لالایی آشــنا برای شهرها تبدیل می شود و این 

یقینا روش انتقال جالبی خواهد بود.

 ربات دوچرخه كه از پله بالا و پایین می رود

محققان سوئیسی از تولید ربات دوچرخه ای خبر داده اند که می تواند از 
 ETH« پله بالا و پایین برود. به نقل از دیلی میل، شــرکت سوئیسی شرکت
Zürich«، به تازگی یک ربات دوچرخه توسعه داده که به راحتی می تواند از 
پله ها بالا رود.  چرخ های مستقل این ربات به آن اجازه می دهد تا از سطوح 
ناهموار به راحتی بالا و پایین برود و از آن ها عبور کند. این ربات با استفاده 
 The« این کار را انجام می دهد. ربات LiDAR از ترکیبی از دوربین ها و اسکن
Ascent Pro« قادر اســت با سرعت ۱۲ کیلومتر بر ساعت رانندگی کند و 
می تواند کاربردهایی در بازرســی، نظارت و تحویل داشــته باشد.به گفته 
شــرکت سازنده، این ربات دوچرخه با هر بار شارژ، ۸ ساعت قابل استفاده 
خواهد بود و در صورت نیاز، می توان باتری مصرف شده را به راحتی با یک 

باتری کاملًا شارژ شده تعویض کرد تا دوباره کار کند.
تطبیــق پذیریربات مذکرو به آن این امــکان را می دهد که در صورت 

سقوط، خود را از موقعیت های ناسازگار نجات دهد.

فلز زرد در ســه روز پایانی هفته گذشته یک روند صعودی را تجربه کرد و 
قیمت آن تا ۱۸۱۵ دلار نیز رسید اما در نهایت بازار نیویورک با طلای ۱۸۰۵ 

دلاری به کار خود پایان داد.
 افزایش قیمت طلا در هفته گذشــته پس از آن اتفاق افتاد که فدرال رزرو 
اعلام کرد سیاســت های ســخت گیرانه تری را اتخاذ کرده و به دلیل افزایش 

تورم سیاست انقباضی اعمال خواهد کرد.
به طور معمول سیاست های سخت گیرانه فدرال رزرو باعث می شود تا قیمت 
طلا کاهش یابد اما در هفته گذشته سرمایه گذاران انتظار واکنش شدید تری 
را از طرف فدرال رزرو داشتند و همین موضوع افزایش قیمت طلا را رقم زد.

در حال حاضر سه عامل کلیدی در بازار وجود دارد که از قیمت طلا حمایت 
می کند. تورم بالای ایالات متحده، افزایش تنش های ژئوپلیتیک حول محور 
روســیه و اوکراین و افزایش موارد ابتلا به ســویه جدید ویروس کرونا این سه 
عامل به شــمار می روند.سرمایه گذاران هم اکنون در انتظار داده های اقتصاد 
کلان ایالات متحده هســتند که در هفته آینده منتشر خواهد شد و مهمترین 
آنها، احساسات مصرف کننده دانشگاه میشیگان، تولید ناخالص داخلی ایالات 

متحده و تورم ایالات متحده خواهد بود.

از نظر فنی قیمت طلا ابتدا مقاومت ۱۸۱۵ دلاری را پیش روی خود خواهد 
داشت که بالا ترین قیمت طلا در هفته گذشته به شمار می رود. عبور از این 
مقاومــت قیمت طلا را به دو مانع بعدی در نقاط ۱۸۳4 و ۱۸77 دلار خواهد 
رساند.از طرف دیگر قیمت طلا ابتدا در عدد ۱7۹7 دلار دارای حمایت خوبی 
بوده و افت از آن می تواند قیمت این فلز ارزشــمند را به ۱7۹4 دلار برســاند. 

افت بیشتر نیز حمایت ۱7۸۸ دلاری را فعال خواهد کرد.

تحلیل فنی آینده قیمت طلا
آخرین قیمت اقلام شب یلداآخرین قیمت اقلام شب یلدا  

    خودروخودرو

بانک سرمایه گذاری مورگان استنلی انتظار دارد وسیله نقلیه اپل آینده 
محصول نهایی خودروهای برقی باشــد و بر سهام شرکت های خودروسازی 

رقیب تأثیر منفی بگذارد.
به دنبال گزارش های متعدد در رابطه با نخستین وسیله نقلیه اپل و احتمال 
عرضه آن در سال ۲۰۲۵، مورگان استنلی ادعا می کند که اپل کار می تواند 
مانند جاه طلبی این شرکت در حوزه واقعیت افزوده یک تغییردهنده بازی 
باشــد؛ اما احتمالا روند کندتری را دنبال خواهد کرد. بانک سرمایه گذاری 
یادشده دورنمای فعالیت های اپل در این حوزه را به گونه ای توصیف می کند 
که می تواند رقبا را با چالش مواجه و حتی آن ها را از میدان رقابت خارج کند!

اعتقاد بر این اســت که وضعیت بازار خودروهای الکتریکی )EV( مشابه 
زمانی است که اپل با آیفون وارد بازار گوشی های هوشمند شد و آن بخش 
را کاملا متحول کرد. اکنون احتمالا وقت آن فرا رسیده است که اپل بخش 
خودروهــای خودران یا الکتریکی را نیز دســتخوش تغییر کند. بااین حال، 
نتیجه گیری پیش از موعد بســیار دشــوار خواهد بود و نمی توان به صورت 

قطعی موفقیت اپل در این صنعت را تضمین کرد.
جوناس و کیتی هوبرتی، تحلیلگران مورگان اســتنلی هم سو با گزارش 
اخیر بلومبرگ بیان می کنند که غول دنیای فناوری احتمالا تا سال ۲۰۲۵ 
از نخســتین وســیله نقله خود رونمایی خواهد کرد کــه از از قرار معولوم، 
کانون توجه آن بر قابلیت های کاملا خودران معطوف خواهد بود. البته گفته 
می شــود که خودروهای »L5« یا وسایل نقلیه کاملا خودران سطح ۵، چند 
سال طول خواهد کشید تا راه خود را در بازار مصرفی باز کنند و جایگزینی 

برای خودروهای دیزلی یا برقی کنونی باشند.
در این گزارش آمده اســت که برخی شرایط اعم از الزامات فنی، قوانین 
و... سبب می شــود که روند گذار به خودروهای کاملا خودران بیش از حد 
طول بکشد و تخمین زده می شود که خودروسازان تا سال ۲۰۲۵ تنها ۱۰۰ 
هزار دســتگاه کاملا خودران را روانه بازار خواهند کرد. در بخشــی از این 

تحیل آمده است:
تا ســال ۲۰۳۰، پیش بینی می کنیم فــروش خودروهای کاملا خودران 
بالغ بــر دو درصد از فروش جهانــی، ۰.4 درصد از پارکینگ ها و ۰.۵ درصد 
از مایل های پیموده شــده را به خــود اختصاص دهند. درنهایت، پیش بینی 
می کنیم که مایل های پیموده شده توسط خودروهای کاملا خودران در سال 

۲۰4۰ به 7.۶ درصد افزایش یابد.
به طورکلی، گفته می شــود دلیل اصلی علاقه ی اپل به صنعت خودرو به 
این اصل مهم مرتبط می شــود که کل بازار آدرس پذیر )TAM( آن با ارزش 
تقریبا ۲.۵۵ تریلیون دلار، بســیار گســترده تر از بازار 4۲۰ میلیارد دلاری 

گوشی  هوشمند اســت. افزون براین، اپل به  لطف محبوبیت محصولاتش، از 
 Apple Car ،پایــگاه کاربری بیش از یک میلیارد نفری بهره می گیرد؛ ازاین رو

مستقلا می تواند خدمات را کاملا ادغام کند و گسترش دهد.
بااین حال، مورگان اســتلی استدلال می کند که احتملا نخستین وسیله 
نقلیه اپل برای بازار مصرفی عرضه نخواهد شد، بلکه ممکن است اپل آن را 
در سرویســی اشتراکی ارائه دهد؛ ازاین رو جاه طلبی اپل ممکن است قبل از 
هدف قراردادن بازار عمومی، ابتدا فعالیت خود را در صنایع و به صورت کاملا 
خودران پیش بگیرد و نخستین نسل از خودرو آن ها، گزینه ی مناسبی برای 
مشاغل ارائه دهنده خدمات حمل ونقل بدون راننده و شرکت های ارائه دهنده ی 

رباتاکسی ها باشد. جوناس در این باره می گوید:
مــا بر ایــن باوریم که خودروی بدون فرمان یا پدال باید یک ســرویس 
اشتراکی باشد و معتقد نیستیم که مصرف کنندگان مالکیت یک خودروی 
کاملا خودران را داشته باشند؛ اما به عنوان سرویس اشتراکی یا ابزار حمل و نقل 

از این سرویس بهره خواهند گرفت.
 Apple Car با استناد به گفته ی تحلیل گران، انتظار می رود از نظر درآمد
وسیله ی نقلیه ای شاخص باشد و کوپرتینویی ها احتمالا در ابتدا فرایند توزیع 
اشتراکی آن را بر ادغام عمودی ترجیح دهند. مورگان استنلی تخمین می زند 
که رانندگان خودرو و مســافران ســالانه بیش از ۶۰۰ میلیارد ساعت را در 
اتومبیل سپری می کنند؛ بنابراین حتی در اختیار داشتن بخشی کوچکی از 
این بازار می تواند درآمد چشمیگری را روانه شرکت واقع در کوپرتینو کند.

علاوه براین، گمان می رود مؤلفه ی اصلی درآمد خدمات باشــد. خدمات 
می تواند حاشــیه ســود کم صنعت را بهبود بخشــد؛ به ویژه زمانی که پای 
اکوسیســتم اپل در میان باشد؛ بنابراین، وسایل نقلیه کاملا خودران بیشتر 

از بخش خدمات می توانند درآمد کسب کنند.
به طور کلی، مدت ها اســت که شنیده می شــود غول دنیای فناوری در 
حال مذاکره با خودروسازان نام آشنای صنعت به منظور برون سپاری خودرو 
الکتریکی/خودران است. ظاهرا کوپرتینویی ها در زمینه ناکام بوده اند؛ چراکه 
خودروســازان تاکنون قراردادی را با اپل منعقد نکرده اند و از تبدیل شدن 
به مونتاژکننده ای برای محصولات این شرکت هراس دارند. بااین حال، کتی 
هوبرتی و جوناس اذعان داوند که برخلاف گذشته، اپل تصمیم گرفته است 

که در تمامی بخش های تولید خودرو نظارت داشته باشد.
جالب است بدانید که اپل اخیرا آزمایشگاه توسعه و تولید داخلی خودرو 
خود را احیا کرده است؛ آزمایشگاهی که گفته می شود در سال ۲۰۱۶ کاملا 
تعطیل شــد و پیش از آن، بالغ بر ۱۰۰۰ کارمند و مهندس پروژه تایتان را 

در خود جای داده بود.

سود سالانه اتریوم حدود ۳۰۰ درصد بوده است و همین موضوع توضیح می دهد 
که چرا معامله گران حرفه ای نگران کاهش ۲۰ درصدی قیمت این ارز دیجیتال از 

اوج 4،۸7۰ دلاری آن نیستند.
بــه گزارش بنکــر )Banker(، قیمت اتریوم از زمانی که در تاریخ ۱۰ نوامبر به 
اوج خود یعنی 4،۸7۰ دلار رســید، اکنون پایین ترین سطح خود را طی ۵۰ روز 

گذشته ثبت کرده است.
 اگر این روند نزولی ادامه یابد، احتمال سقوط بیشتر قیمت این ارز دیجیتال به 
سطح ۳،۶۰۰ دلار هم وجود دارد. با این حال، داده های بازار مشتقه نشان می دهند 
که معامله گران حرفه ای همچنان احساس صعودی دارند و نگران ساختار نزولی 

بازار نیستند.
وضعیــت نزولی بــازار کریپتو در حالــی ادامه دارد کــه نگرانی های نظارتی، 
ســرمایه گذاران را از این بخش دور می کند. با این حال، تجزیه و تحلیل پریمیوم 
قراردادهای آتی – که تحت عنوان نرخ پایه )basis rate( نیز شناخته می شود – 

نشان می دهد که احساسات معامله گران حرفه ای چقدر صعودی یا نزولی است.
نرخ پایه، تفاوت بین قراردادهای آتی بلندمدت و ســطوح فعلی بازار نقدی را 
اندازه گیری می کند. در یک بازار سالم، پریمیوم سالانه حدود ۵ تا ۱۵ درصد است. 
این شــکاف قیمتی به دلیل تقاضای فروشندگان برای دریافت پول بیشتر اتفاق 
می افتد. زمانی که این شاخص صفر یا منفی شود، یک وضعیت هشداردهنده به 
وجــود می آید که عقب افتادگی یا وارونگی قیمت )Backwardation( نام دارد. در 

چنین شرایطی، قیمت اسپات بیشتر از قیمت های آتی است.
ســقوط شــدید قیمت ها در ۳ دســامبر باعث شــد که پریمیوم سالانه آتی 
اتریوم به پایین ترین ســطح خود در دو ماه گذشــته برســد. پس از وحشــت 
 اولیــه، بــازار آتی اتریوم به ســطح ۹ درصــد فعلی بهبود یافت کــه نزدیک به

 محدوده »خنثی« است.
تحلیل داده های بازار اختیار معامله )آپشن( نیز به بررسی شرایط فعلی کمک 
می کند. یکی از این داده ها، شاخص شیب دلتا ۲۵ درصد است که گزینه های کال 
)خرید( و پوت )فروش( مشابه را مقایسه می کند و زمانی که »ترس« احساس غالب 
در بازار باشد، مثبت می شود. در مقابل، هنگامی که احساسات در بازار صعودی است، 
این شاخص به ناحیه منفی تغییر موقعیت می دهد. سطوح بین منفی ۸ درصد و 

مثبت ۸ درصد نیز معمولاً محدوده خنثی تلقی می شوند.
در سه هفته گذشته، شیب دلتا ۲۵ درصد بین سطوح مثبت ۳ و ۸ که در منطقه 
خنثی است، متغیر بود. در نتیجه، داده های بازار آپشن نیز احساسات مشاهده  شده 
در بازار آتی را تأیید می کنند و نشان می دهد که نهنگ ها و معامله گران حرفه ای 

نگران عملکرد ضعیف اخیر قیمت اتریوم نیستند.
در واقع، بررسی دقیق تر داده ها نشان می دهد که سود سالانه اتریوم حدود ۳۰۰ 
درصد بوده اســت و همین موضوع توضیح می دهد که چرا معامله گران حرفه ای 
نگران کاهش ۲۰ درصدی قیمت این ارز دیجیتال از اوج 4،۸7۰ دلاری آن نیستند.

این ارز دیجیتال محبوب معامله گران است

یکی از مدیران شرکت لوک اویل معتقد است که بازار جهانی نفت دست کم تا 
۲۰ سال آینده به توافق اوپک پلاس نیاز دارد.

یکی از مدیران شرکت لوک اویل معتقد است که بازار جهانی نفت دست کم تا 
۲۰ سال آینده به توافق اوپک پلاس نیاز دارد.

 خبرگزاری تاس، لئونید فدون، عضو هیئت مدیره شرکت لوک اویل روسیه روز 
جمعه )۲۶ آذرماه( اعلام کرد که توافق سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( 
و متحدانش )ائتلاف اوپک پلاس( که تعدیل کننده عرضه نفت در بازار جهانی است 

تا ۲۰ سال آینده کارساز خواهد بود.
وی گفت: در همه سناریوهای توسعه بازار نفت به توافق اوپک پلاس نیاز داریم. 

به نظر من این توافق دست کم تا ۲۰ سال آینده مؤثر خواهد بود.
این مقام لوک اویل معتقد اســت که اوپک پــلاس در ماه فوریه هم به افزایش 
تعیین شده تولید نفت این ائتلاف - یعنی 4۰۰ هزار بشکه در روز - ادامه خواهد داد.

توافق تاریخی اوپک پلاس در پایان سال ۲۰۱۶ منعقد و از سال ۲۰۱7 اجرایی 
شده است.وزیران کشــورهای شرکت کننده در این توافقنامه به طور منظم برای 

تعیین مقدار تولید نفت برای دوره آینده ملاقات می کنند، بزرگ ترین اعضای این 
 ائتلاف روسیه و عربستان هستند که با هم نیمی از مجموع تولید این اوپک پلاس

 را تشکیل می دهند.

بازار نفت حداقل تا ۲۰ سال آینده نیازمند توافق اوپک پلاس است

 اپل كار می تواند 
صنعت خودرو را 

متحول كند

هوش مصنوعی به چین کمک می کند، ۳۵ میلیارد تن انتشــار کربن را تا 
سال ۲۰۶۰ کاهش دهد.

به نقل از سی جی تی ان، برنامه های کاربردی هوش مصنوعی )AA( به چین 
کمک می کند تا بیش از ۳۵ میلیارد تن انتشار کربن را تا سال ۲۰۶۰ کاهش 

دهد، سالی که این کشور متعهد شد به هدف خنثی سازی کربن دست یابد.
حداقل 7۰ درصد کاهش کربن در چین تا سال ۲۰۶۰ شامل فناوری های 

مرتبط با هوش مصنوعی می شــود. براساس تصمیم های دولتی، خنثی سازی 
کربن قرار است با دخالت فناوری سنگین تقویت شود. زیرساخت های ارتباطی 

به استقرار فناوری هوش مصنوعی در بخش های مختلف کمک خواهد کرد.
در ســال ۲۰۲۰، انتشــار کربــن صنعت حمــل و نقــل در چین ۱.۰4 
میلیارد تن برآورد شــده اســت کــه ۹ درصد از کل میــزان تولید کربن این 
کشــور را تشــکیل می دهد. فناوری هوش مصنوعی را می توان برای پردازش 
داده هــای ترافیکی به منظور بهبــود کارایی در جاده ها به کار برد. شــهری 
 بــا جمعیت بیــش از ۱۰ میلیون نفر می تواند 4۱۶ هزار تن انتشــار کربن را 
کاهش دهد که معادل ۱4 هزار خودروی شخصی است که در طول یک سال 

رانندگی می کنند.
شــی جین پینگ، رئیس جمهوری چین در نشســت مجازی سران جهان 
درباره تغییرات آب و هوایی که به میزبانی آمریکا برگزار شد بار دیگر تعهدات 
چیــن برای محــدود کردن مصرف زغال ســنگ و تلاش برای رســیدن به 
حداکثر میزان انتشــار کربن تا سال ۲۰۳۰ و دستیابی به خنثی سازی کربن 
 تا ســال ۲۰۶۰ را تأیید کرد. از آن زمان این کشــور مجموعه ای از سیاست ها

 و اقدامات را برای پیشبرد کاهش انتشار کربن علی رغم چالش های اقتصادی 
اتخاذ کرده است.

کاهش 35 میلیارد تن انتشار کربن به کمک هوش مصنوعی
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